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N a d a l j e v a n j e :

K a k o  s e m  
a n k e t i r a l
(N adaljevanje s 1. strani)

Oglasil sem se tud i pri ena
inosem desetletniku. Čil mo
žakar! Mladenič! Pa ga je 
(čez planke) koj posvarila 
žena: »Paj, pazi se! Ne vež s 
kom  govoriš. Toti gospod pi
še v časopis!« »Pusti me, ba
ba!« je  zagodrnjal, »saj ne 
snubim  tebe, da ne bi vedel, 
kaj govorim. Ta m e ne bo 
zmešal, ko t si me t i . . .  Oh, 
kdaj že!« Oba sta  praznovala 
že zlato poroko, m isel na mla
dost pa  še ni zbledela. In  e
nainosem desetletnik je  odgo
varjal na vprašanja čudovito 
sveže in pogodrnjal, da je  v 
Pom urskem  vestniku vsega 
prem alo, da m u je dolg čas 
po dobrih rom anih in da je 
politika tako zanimiva reč. In 
da naj bo še več zanimivosti 
in veselih reči, in če že ni več 
svetnikov, pa naj vsaj Pom ur
ski vestnik pove kakšno bo 
vrem e in kdaj bo sneg in to
ča in kdaj bo suša mučila 
njegovo zemljo.

Tako sem prehodil brege in 
grabe, pil klinton (in nazad
n je  skoraj padel). Razpravljal 
sem z mladim i in starim i 
ljudm i in povsod so m i rekli, 
da jim  je Pom urski vestnik 
ljub  gost in p rija te lj in  da bi 
bila zima, pom lad in poletje 
in jesen dolgočasna brez n je
ga. č e  bo stal še enkrat več, 
m u bodo ostali zvesti, saj jim  
prinaša v hišo to, k a r včasih 
tako m anjka. EMGE

Na prvi strani smo vam pri
pravili dve drobni uganki, 
dva slovenska pregovora ozi
rom a reka. Pravzaprav samo 
enega, ka jti tistega znanega 
K dor drugem u jam o . . .  boste 
h itro  našli. Pa poskušajte, ko 
boste na posilvestrovskem  po
čitku, na jti tudi drugega.

K dor nam  bo do 5. januar
ja  sporočil oba pregovora 
(lahko tudi po telefonu na 
štev. 21-232), bo deležen o bi
ska našega sodelavca. Zakaj 
vas bo obiskal, vam  bo že po 
vedal. Za vsak p rim er pa, če 
vas bo veliko, ki boste ugan
ko odkrili, se bom o šli malo 
žrebanja.

Srečno 1964!
Milan Koren, sekretar ObK ZKS Gornja Radgona :

ŠE NADALJE: SKRB ZA ČLOVEKA
V življenju in razvoju naše 

občine smo v letu 1963 dose
gli nove uspehe na vseh pod
ročjih ustvarjalnega dela. Ti 
uspehi so rezultat nesebične
ga in požrtvovalnega dela na
ših delovnih ljudi in njihove
ga prepričanja o pravilnosti 
naše poti. Zlasti v km etij
skem družbenem sektorju 
smo v tem  letu dosegli po
membne rezultate tako v po
večanju m aterialne osnove 
kmetijskih proizvajalcev, ka
kor tudi v form iranju sociali
stične osebnosti proizvajalca- 
upravljalca. H krati pa smo se 
prepričali, da je perspektiva 
individualnih kmetijskih pro
izvajalcev v tesnem, poglob
ljenem in načrtnem  sociali
stičnem proizvodnem sodelo
vanju z družbenimi gospodar
stvi. Te težnje moramo v pri
hodnje še krepiti in razvijati, 
saj so osnova za višjo živ
ljenjsko raven naših km etij
skih proizvajalcev in kmetov.

Vpliv industrije, gradbeni
štva, obrti, trgovine, gostin
stva in turizm a se z vsakim 
dnem veča v občinskem go
spodarstvu. Skladno z razvo
jem  teh dejavnosti se širijo 
kulturno-prosvetna dejavnost, 
zdravstvo, socialno varstvo in 
družbene službe. Ta h iter raz
voj sprem ljajo tudi določene 
napake in negativne težnje, o 
katerih  smo že in o katerih  še 
bomo razpravljali, tako da 
bodo občani seznanjeni z nji
mi in bodo lahko aktivno so
delovali pri njihovem odprav

ljanju. Borba proti tem  po
javom naj vključi slehernega 
občana, v tej pomembni ak
ciji pa nas naj vodita SZDL 
in ZKJ. Ta borba naj bo na
loga Zveze mladine in drugih 
organizacij v okviru SZDL 
Jugoslavije.

N adaljnji razvoj naše ko
mune pa je predvsem odvisen 
od aktivnega dela teh  organi
zacij, od pravilnega vodenja 
in usm erjanja, od pravilne 
delitve sredstev, od skrbi za

človeka, ljudi. Tem nalogam 
in njihovemu pojasnjevanju 
zato posvetimo v letu 1964 naj
več naše skrbi in dela.

Občanom radgonske občine 
želim srečno novo 1964. leto.

P rejšn ji ted en  so s e  v  M. S oboti sesta li pred stavn ik i ob čin sk ih  odborov SZD L k oprskega okraja  in  
P om urja (M Sobota in  Lendava), da b i skupno obravnavali določila  ob čin sk ih  sta tutov , k i zadevajo  

položaj občanov m adžarske ozirom a ita lija n sk e  narodnosti.

Z A B E L E Ž E N O  :

»Vozili« smo slabše kot lani
Vzporedno z razvojem na vseh ostalih področjih naše 

družbene dejavnosti, je naraščal v tem letu tudi promet. 
Letos smo kupili spet nove, ali pa tudi stare avtomobile, 
motorje in mopede. Tudi koles je vse več na cestah.

Letos smo se vozili več kot 
lani in prihodnje leto bomo 
ugotavljali podobno. Prav, saj 
včasih nam tudi to služi kot 
merilo pri ocenjevanju našega 
razvoja. Toda — letos smo vo
zili slabše kot lani.

V Pom urju smo v preteklih 
dvanajstih mesecih zabeležili 
kar 142 prom etnih nesreč. V

teh nesrečah je 16 ljudi izgu
bilo življenje, 67 jih  je  bilo 
težje poškodovanih in 49 laž
je poškodovanih. Povzročili 
smo, po nestrokovni oceni, za 
34 milijonov dinarjev m ateri
alne škode. Najčešči vzroki 
prom etnih nesreč so bili vi
njenost, potem  pa  sledijo ne
upoštevanje prom etnih pred
pisov, izsiljevanje prednosti, 
prekom erna h itrost, nevešče 
upravljanje vozil itd . Alkohol 
je  botroval vsaj 70 odst. p ro
m etnih nesreč. Vozniki-ama
te rji so bili najbolj »pridni« 
povzročitelji prom etnih ne
sreč.

Tudi prom etnih prekrškov 
smo storili to  leto mnogo, kar 
1143. Najbolj nedisciplinirani 
na cestah so bili kolesarji, 
vozniki vpreg, sledijo jim  mo
pedisti (v mnogih prim erih 
je bila vzrok vinjenost), naj
m anj prom etnih prekrškov 
pa so naredili poklicni šofer
ji. Tudi otroci so bili dosti
k ra t povzročitelji prom etnih 
prekrškov, vendar p ro ti tem 
organi z prom etne milice ni
so mogli ukrepati. Skratka, 
letos smo zakrivili 20 odst. 
več prom etnih nesreč in pre
krškov kot lani, vozili smo 
torej za 20 odst. slabše.

V LENDAVSKI OBČINI

Seja občinske skupščine
V soboto dopoldne je zase

dala občinska skupščina v 
Lendavi. Odborniki so poslu
šali poročilo o delu upravnih

organov občinske skupščine 
v tem  letu, sprejeli so odlok 
o dopolnilnem proračunskem 
prispevku v letu 1964 in od
lok o finansiranju potreb ob
činske skupščine v prvem tro 
mesečju prihodnjega leta te r 
dajali soglasja k statutom  
krajevnih skupnosti.

KONFERENCA MLADINE 
SOBOŠKE OBČINE

Včeraj dopoldne je  bila v 
M urski Soboti konferenca 
m ladine soboške občine. Kon
ference so se udeležili delega
ti iz 126-tih aktivov ZMS v ob
čini te r številni gostje. Na 
konferenci so največ razprav
ljali o izboljšanju na vseh 
področjih te r o nekaterih dru
gih nalogah mladih v soboški 
občini v prihodnjem  obdobju. 
Izvolili so tudi novi 23-član- 
ski občinski komite ZMS.

SEJA PREDSEDSTVA 
OBČINSKEGA 

SINDIKALNEGA SVETA 
V LENDAVI

Člani predsedstva občinske
ga sindikalnega sveta v Len
davi so pretekli torek raz
pravljali v tem, kako daleč so 
že sindikalne podružnice z 
urejanjem  novega sistem a fi
nančnega poslovanja, člani 
predsedstva so tok ra t pregle
dali tudi stanje v posamez
nih sindikalnih podružnicah 
in se dogovorili, katerim  pod
ružnicam bo v novem letu 
potrebna najprej pomoč Ob 
SS.

Na seji so razpravljali tu 
di o nekaterih organizacij
skih vprašanjih te r imenovali 
nekatere komisije.

DELO ZROP V LENDAVI
Delo občinskega odbora 

Zveze rezervnih oficirjev in 
podoficirjev v Lendavi je  za
živelo posebno v drugem pol
letju  letos. V občini so v or
ganizacijo ZROP vključeni vsi 
oficirji in podoficirji. Med os
novnimi organizacijami je 
najbolj delavna organizacija 
v Črensovcih, zelo dobro pa 
delajo tudi v Turnišču in Do
brovniku.

Občinski odbor je doslej že 
organiziral vrsto predavanj 
testiranje in taktično-tehnič
ni izbor članov.

LETOŠNJA PRODAJA  
NOVOLETNIH SMREČIC:

S pom injam o s e  š e , da je  b ilo  
pred le ti precej h ude krvi zaradi 
novoletn ih  sm rečic. Prodaja teh  ni 
bila organizirana in  lju d je  so  ho
d ili po G oričkem , pri znancih , so
rodnikih , včasih  pa so s i  jo  oskr
b eli kar na lastn o p est. Da je  bila  
s tak im i sam ovoljn im i p oseg i stor
jena gospodarstvu  škoda, je  n eiz
podbitno.

N o, zadnja le ta  lah k o k upuje
mo sm rečice  tudi v  Soboti. Tako  
je  b ilo  tu d i le tos. N ajveč  so jih  
im eli, k ot m i je znano, pri Agro
m erkurju . N ekaj tu d i v  trgovinah, 
pa še  na tržn ici s i lah k o ujel tu  
in tam  katero. Toda v se  to je  b ilo  
prem alo. Tako se  je  vsaj izkazalo. 
Po 25. decem bru  so  nenadom a iz 
g in ile  in  če  s i p ovprašal tu  in  tam , 
si dobil odgovor: »ja veste , zm anj
k a le  so  in  ne bo jih  več .«

M enim , da si lahko okrasi sm re
čico  vsakdo takrat, ko m isli, da je  
n ajbolj prav. In ker je  že navada  
taka, da jih  krasim o tudi za N ovo  
le to , b i b ilo  pač p rim em o, da jih  
oskrbijo  tisti, k i jim  je  ta  naloga  
zaupana, v se  do zadnjih  dni stare
ga leta. Saj, kdo bo kupoval sm re
ko že m esec  dni pred prazniki. Si
cer pa, pred d nevi sem  sliša l tak 
le  kom entar: »veste, prazn ik i so  že 
m inili!«

"K ako k om e!", pravijo Srbi.
G. V., M. Sobota

Sida Podlesek, predsednik Obč. odbora SZDL M. Sobota :

OBILO ZADOVOLJSTVA VSEM OBČANOM

Ko smo vprašali tovarišico 
Sido Podlesek, predsednika 
Občinskega odbora SZDL M. 
Sobota, kaj najbolj želi obča
nom v prihodnjem  letu, se je 
v zadregi nasm ehnila in re
kla, da ima preveč želja, ki 
pa jih  ni lahko izpolniti: 

»Predvsem bi pa želela, da 
bi v prihodnjem  letu bil do
končno zgrajen otroški odde
lek naše bolnišnice, ki ga že 
gradimo skoraj pet let. Na
dalje bi želela, da bi imeli ob
čani ugodnejše pogoje pri za
poslovanju tako v naši občini 
kakor tudi drugod in seveda 
tudi višje osebne dohodke.

Im am  tudi skupno željo z 
mnogimi delavskimi družina
mi, ki bi rade dobile sodobno 
stanovanje. Torej, da bi zgra
dili čimveč stanovanj za de
lavce. Neskrom na je tudi že
lja, da bi nam  v prihodnjem  
letu uspelo rešiti nekatere 
probleme v šolstvu tako gle
de dohodkov pedagoških de
lavcev kakor, da bi imeli več 
sredstev za razne pripomoč
ke, ki so pri pouku nujno po
trebni.

Vsem občanom pa želim tu 
di obilo zadovoljstva in sreče 
v novem letu, te r da bi se jim  
uresničile tudi njihove želje.«

Matija Koren, predsednik Občin, odbora SZDL Lendava :

MOST SOŽITJA TUDI V PRIHODNJE

Obračun dela ob koncu leta 
kaže, da smo v preteklih dva
najstih  mesecih smelo krenili 
po poti številnih zmag in u
spehov na vseh področjih 
družbene dejavnosti. Doseže
ni uspehi so odraz velikih na
porov in prizadevanj vseh na
ših občanov, ki so na skraj
nem severozahodu naše socia
listične dežele ustvarili resni
čen m ost sožitja med občani 
slovenske in madžarske na
rodnosti.

Na pragu novega leta čaka
jo občane lendavske občine 
številne naloge, predvsem v 
km etijstvu, kjer bodo potreb
na nova vlaganja za poveča

nje proizvodnje. Pri reševa
nju nalog na vseh ostalih pod
ročjih družbene dejavnosti bo 
potrebno povečati in u trd iti 
sodelovanje med občani-pro
izvajalci, vodstvi organizacij 
SZDL in sveti krajevnih skup
nosti, ki so v minulem obdob
ju  nosili glavno brem e v vseh 
uspešno zaključenih akcijah.

Občanom lendavske občine 
se v imenu vseh družbeno-po- 
litičnih organizacij zahvalju
jem  za aktivno pomoč z že
ljo, da s skupnimi napori kre
nemo v letu 1964 k novim u
spehom in delovnim zmagam 
nasproti.

Nace Žunič, sekretar občinskega odbora SZDL Ljutomer:

DA BI ČIM TESNEJE SODELOVALI

Če se ozremo nazaj in na
pravimo bilanco opravljene
ga dela v letu 1963, lahko u
gotovimo, da imamo za seboj 
leto plodnega dela na vseh 
področjih družbenega, politič
nega in gospodarskega življe
nja.

V tem letu smo uspešno iz
vedli volitve v zvezne, repub
liške in občinske predstavni
ške organe po načelih nove 
ustave. Občani so pokazali 
pri volitvah visoko politično 
zavest in odgovornost. Druž
beno politične organizacije, 
predvsem  KO SZDL zaslužijo 
polno priznanje za opravljeno 
delo v zvezi z volitvami. Prav 
tako zaslužijo priznanje de
lovne organizacije in občani

za pomoč, ki so jo  dali v de
narju  ali materialu za priza
deto in porušeno Skopje. V 
letu 1963 smo intenzivno de
lali na pripravah osnutka za 
občinski statu t, statu te de
lovnih organizacij ter krajev
nih skupnosti. V zvezi s tem 
je bilo veliko razprav in po
svetovanj, ki so dala koristne 
napotke za izdelavo teh po
membnih aktov. Ker so to po
membni dokumenti samoup
ravljanja delovnih ljudi, je 
potrebno aktivno sodelovanje 
vseh občanov tudi v bodoče.

V imenu občinskega odbo
ra  Socialistične zveze delov
nih ljudi želim občanom lju
tom erske občine v letu 1964 
mnogo delovnih uspehov.

14 t i s oč  s l u š a t e l j e v
V šolah za življenje, v šo

lah za starše, v večerni poli
tični šoli, v m ladinski poli
tični šoli, na sem inarjih za 
člane delavskih svetov, HTV, 
kmet. predavanjih, zdravstve
nih predavanjih in drugih, ki 
jih  je letos organizirala Ljud
ska univerza v Lendavi, je 
bilo približno 14 tisoč po
slušalcev. To pomeni da se 
je vsak drugi občan vsaj 
enkrat udeležil ene izmed 
naštetih  oblik izobraževanja

z delom prekiniti. Sedaj ob
čani opravljajo le še m anjša 
dela pri u re jan ju  doma, pom 
ladi pa bodo spet zgrabili za 
delo. Pravijo namreč, da bo v 
prihodnjem  letu njihov dom 
že služil ciljem, zaradi kate
rih  so pristopili letos h  grad
nji.

ŠOLE ZA STARŠE
V lendavski občini vlada 

med občani precejšnje zani
m anje za šole za starše. Že v 
pretekli izobraževalni sezoni 
je občinska L judska univerza

organizirala v rsto  teh oblik 
izobraževanja starejših.

Zanim anje za to  izobraževal
no obliko ni zamrlo niti v tej 
izobraževalni sezoni, zato je 
Ljudska univerza že organizi
ra la  šole za starše  I. stopnje 
v Petišovcih, Gaberju, Gornji 
Bistrici, Odrancih in  v Dob
rovniku. Prihodnje leto bosta 
takšni šoli začeli delovati še 
v Polani in  v Hotizi. Program  
teh šol pa  Ljudska univerza 
obdeluje tudi z občani Lenda
ve in sicer na roditeljskih se
stankih.

GORNJA RADGONA 
DVODNEVNI SEMINAR 

ZA PROSVETNE DELAVCE
Na osnovni šoli v Gornji 

Radgoni je bil 26. in 27. dec. 
za učitelje osnovnih šol semi
nar za m atematiko. Prvi dan 
so se udeleženci sem inarja u
čitelji od I. do III. razreda, 
drugi dan pa učitelji četrtih 
in petih razredov. Na obeh 
sem inarjih je  predaval peda
goški svetnik sekretaria ta  za 
šolstvo SRS tov. Žabkar iz 
Ljubljane. Ika

DOLGA VAS
Prebivalci Dolge vasi so le

tos veliko svojih prizadevanj 
in truda vložili v izgradnjo 
novega vaškega doma.

Kljub številnim prostovolj
nim uram  na gradbišču bodo
čega doma, m aterialni in d ru
gi pomoči, ki so jo prispeva
li za izgradnjo doma, letos v 
celoti niso uspeli. Ker jim  je 
zmanjkalo denarja, so morali

Strogi zapor za grabež in ponarejanja
21. dec. je  senat okrožnega 

sodišča v Murski Soboti ob
sodil Viljema Ficka, blagajni
ka pri km etijski zadrugi v 
Rogašovci, zaradi kaznivega 
dejanja grabeža in ponaredit
ve listin na tr i leta in pol 
strogega zapora.

Kot blagajnik je bil Viljem 
Ficko zadolžen za izplačeva
vanje odkupljenega m ateria
la, sprejem al pa je  tudi plači
la za storitve. Pri svojem de
lu pa ni bil pošten. Od leta 
1961 dalje si je  prisvajal 
m anjše in večje zneske, ki so 
m u bili zaupani pri blagajniš
kem poslovanju. Do srede le
tošnjega leta je ta  vsota na
nesla že več kot m ilijon se
demstotisoč dinarjev. Pone
verbe je skrival tako, da je v 
blagajniških listinah pred

zneski pripisal številke ali pa 
jih  kako drugače prikrojil. O
koli m ilijon dinarjev je pone
veril zase, preostalo pa v ko
rist drugih.

KRIŽEVSKI ZADRUŽNI 
DOM ZGOREL

V Križevcih v Prekm urju 
je  21. decem bra izbruhnil po
žar v zadružnem domu. Po
žar je  uničil zgradbo v kate
ri so imeli svoje prostore k ra 
jevni urad, pisarna in skladiš
če KZ Petrovci — poslovna 
enota Križevci, 1. razred os
novne šole v vasi in šolska 
mlečna kuhinja te r  posloval
nica trgovskega podjte ja  »Go
ričanka« iz Šalovec.

Po nepopolnih podatkih  je 
požar povzročil za okrog 15 
milijonov dinarjev škode.

Prihodnja številka Pomurskega vestnika
izide v četrtek, 9. januarja 1964

POMURSKI VESTNIK 30. dec. 19632



Jugoslavija 1963
Ob koncu vsakega leta običajno delamo nekak obračun 

ali pregled dogodkov na mednarodnem političnem življenju 
skušajoč ob tem ugotoviti, kake smeri se bodo ubrale v pri
hodnjem letu. Današnji svet je že tako povezan, da se vsaka 
večja sprememba v svetovni politiki odrazi tudi na politiki 
posamezne države.

Zato ni mogoče govoriti o 
nekaterih pomem bnih dogod
kih v naših zunanje politič
nih prizadevanj, ne da bi na 
to opozorili. Predvsem je v 
tem letu najvažnejši dogodek

SKLENITEV
MOSKOVSKEGA

SPORAZUMA
ki je  plod dolgoletnih priza
devanj tudi in predvsem ta 
kih m alih držav, kakršna je 
recimo Jugoslavija. Ta spora
zum je  nenavadno vplival na 
zboljšanje odnosov in na u
stvarjanje ugodnih možnosti 
za sklenitev še drugih spora
zumov, zlasti pa ustvarjanje 
konstruktivnega razpoloženja 
v m ednarodni politični areni, 
k jer se še vedno deloma z ne
zaupanjem  pretehtavajo raz
na m iroljubna znamenja, kot 
je  na p rim er zm anjšanje pro
računa za vojsko v Sovjetski 
zvezi.

V taki um irjeni atm osferi, 
ko se  svetu ni bilo potrebno 
angažirati na reševanju tež
kih problemov, je  bilo tudi 
mnogo možnosti za navezova
n je  prija te ljsk ih  odnosov med 
državami. Kot en izmed veli
kih dogodkov letošnje zuna
njepolitične bilance naše d r
žave je  ostalo

POTOVANJE PREDSEDNIKA 
TITA PO LATINSKI 

AMERIKI,
obisk v ZDA in njegov govor 
v OZN. To potovanje je  ves 
svet skrbno sprem ljal in vi
del v n jem  krepitev sil, ki se 
bore za mir. Jugoslavija pa 
si je  ob tem  pridobila ogrom
no prijateljev tudi v teh dalj
nih deželah, ki se krčevito 
bore za svojo sam ostojnost in 
neodvisnost te r napredek. Na
vezani so bili tesni p irja te lj
ski stiki ne samo z državniki 
teh držav, temveč tudi z na
prednim i gibanji, ustvarjeni 
so pa bili tudi pogoji za tes
nejše in širše sodelovanje ta
ko na  gospodarskem kakor na 
kulturnem  in političnem pod
ročju.

Kot en izmed velikih uspe
hov pomeni

ZBOLJŠANJE ODNOSOV 
Z NAŠIMI SOSEDI,

s katerim i Jugoslavija iz leta 
v leto tesneje sodeluje. Mir
no in sporazum no reševanje 
spornih in nerešenih vpra
šanj, ki jih  je  p a  čedalje 
m anj, je  postala stalna prak
sa v odnosih s sosedami. Ma
loobm ejni prom et z Ita lijo  in 
Avstrijo je  postal ena izmed 
velikih oblik povezovanja so
sednjih narodov.

OBISK PREDSEDNIKA 
ROMUNSKEGA DRŽAVNEGA 

SVETA
in prvega sekretarja  rom un
ske delavske partije  Deja ter 
sklenjen sporazum  o skupni 
graditvi hidroelektričnega in 
meiloracijskega sistem a v 
D jerdapu in drugi sporazumi 
predstavljajo  velik napredek 
in tudi uspeh dosedanjih pri
zadevanj po čim boljših od
nosih s to  sosedno državo. 
Prav tako se razvija čedalje 
tesnejše sodelovanje z Bolga
rijo, enako pa  tudi z Grčijo. 
Grški zunanji m inister je  pred 
kratk im  dejal, da so odnosi z 
Jugoslavijo odlični.

OBISK MADŽARSKE
VLADNE IN  PARTIJSKE 

DELEGACIJE,
ki je  bil sicer več ali manj 
privatnega značaja, je  prispe
val tudi k  čedalje boljšem u 
sodelovanju z Madžarsko, p ri
čakovati pa je, da bo to še 
tesnejše z m orebitno uredit
vijo maloobmejnega prom eta.

Pred kratk im  sklenjeni

SPORAZUM S POLJSKO, 
po katerem  bodo državljani 
obeh držav potovali v eno ali 
drugo brez vizumov, pomeni 
začetek uresničevanja najtes
nejšega meddržavnega sodelo
vanja. Ni odveč omeniti, da 
je slišati o razgovorih glede

teh vprašanj tudi z drugimi 
državami, kar bi vsekakor 
prispevalo k še bolj p rija te lj
skim odnosom med jugoslo
vanskimi in ostalimi narodi. 
V urejevanju odonsov z osta
limi socialističnimi deželami 
ne smemo pozabiti tudi ob
iska Koče Popoviča na Češko
slovaškem. Med njegovim ob
iskom so bil razgovori o šte
vilnih možnostih za tesnejše

sodelovanje m ed obema dr
žavama.

Letošnji obisk sovjetskega 
prem iera in prvega sekretar
ja  sovjetske komunistične 
partije  Hruščeve spada v vr
sto najpom em bnejših dogod
kov.

ODNOSI MED SZ
IN JUGOSLAVIJO 

so sedaj izredno prisrčni, iz
redno pomembno pa je raz
širjeno gospodarsko sodelo
vanje med obema državama. 
Zboljšanje teh odnosov je po
trebno pozdraviti že zato, ker 
pomeni tudi uspešnejšo bor
bo držav, ki jim  je  cilj zgra
ditev socialistične družbe, v 
boju za m ir in tud i prim er, 
kako naj te  države rešujejo 
razlike v svojih glediščih. Ve
lik uspeh je Jugoslavija do
segla tudi v ZDA, ker ni uspe
la akcija nazadnjaških kro
gov, da bi v odnose do Jugo
slavije vnesli zaviralne mo
m ente in ji  odrekli pravico, da 
uživa v trgovini z ZDA naj
večje ugodnosti.

Če k tem u prištejem o še 
vrsto drugih m anifestacij če
dalje boljšega sodelovanja z 
vrsto  držav, zlasti afriškimi 
in azijskimi te r  da je  v očeh 
teh narodov Jugoslavija osta
la kot en največjih borcev za 
m ir na svetu in proti kolo
nializmu, potem  vsekakor 
lahko govorimo o izrednih 
uspehih naše zunanjepolitič
ne dejavnosti v tem letu in 
velikem prispevku Jugoslavi
je k ohranitvi m iru na svetu.

S ovjetsk i prem ier N. S. H ruščov — gost p redsednika Tita

VESTNIKOVA STRAN ZUNANJE POLITIKE —  VESTNIKOVA STRAN ZUNANJE POLITIKE —  VESTNIKOVA STRAN ZUNA

Razpoka v Berlinskem zidu
V est, da j e  m ed vlado V zohdne N em čije  in  senatom  v  zahodnem  Berlinu prišlo  do sporazum a odprtja 

m eje v  času praznikov, j e  vzbudila izredno zadovoljstvo, zlasti še  m ed preb ivalci obeh delov Berlina, k i se  
n iso  m ed  seboj ob isk ova li, odkar je  b il zgrajen b erlin sk i zid. Svetovno časop isje  prinaša dan za dnem  foto
graf ije  o  radostnih  srečanjih . Sporazum  bo velja l do 5. januarja, potem  pa b i se  naj spet zaprla vrata. Do 
kdaj?

Ta sporazum predstavlja 
velik prelom  v dosedanjih od
nosih in  je vsekakor tudi po
sledica boljšega vzdušja v 
svetovni politični situaciji. Že 
pred tem  je  bilo slišati več 
besed o ureditvi nekaterih 
vprašanj med obema deloma 
Nemčije. V prvi vrsti so bila 
gospodarska vprašanja. V 
Vzhodni Nemčiji so izrazili 
pripravljenost sprejeti kredi
te Zahodne Nemčije, seveda 
brez kakih političnih pogo

jev. Toda predstavniki bon
ske vlade so na ta predlog si
cer ne posredno, vendar pa 
dovolj jasno odgovorili. Tudi 
oni bi dali kredite Vzhodni 
Nemčiji za nakup osnovnih 
sredstev za proizvodnjo, ven
dar pa če bi Vzhodna Nemči
ja  pokazala tudi dobro voljo 
in prijateljska čustva, ki bi se 
naj odrazila v nekaterih u
krepih in svoboščinah njenih 
državljanov. Torej le pod do
ločenimi političnimi pogoji, 
česar pa seveda v Vzhodni 
Nemčiji niso sprejeli.

Pogajanja o sporazumu, po 
katerem  bi prebivalci obeh 
delov mesta v prazničnih 
dneh obiskali brez večjih for
malnosti, so se začela na po
budo vzhodnonemške vlade. 
V Zahodnem Berlinu so dol
go oklevali in se posvetovali 
tudi z Bonnom. Po njihovem 
je namreč pristanek na poga
jan ja  pomenil priznanje ob
stoja Vzhodne Nemčije kot

form irane države. Sedaj po 
sklenitvi sporazuma pa je že 
slišati, da so z njim  ustvar
jene možnosti za ureditev ne
katerih drugih spornih vpra
šanj, kar bi bistveno prispe
valo k znosnejšim odnosom 
med obema deloma mesta. 
Zato morda predstavlja spo
razum nekaj več, kot le novo
letno darilo.

Berlinski problem je v zad
njem času potisnjen nekako 
v ozadje in nobena stran  ob 
njem noče začenjati kake ak
cije. Slišati je le nekaj miro
ljubnih predlogov za njegovo 
rešitev. Tudi na zadnjem za
sedanju sveta atlantskega 
pakta je bilo priporočeno, da 
bi se najprej lotili reševanja 
manj zapletenih vprašanj, 
kar bi omogočilo, da bi v bolj
šem razpoloženju v daljši bo
dočnosti rešiti tudi tako za
pleten problem, kot je berlin
ski.

K i t a j s k a
d i p l o m a t s k a
a k c i j a

Popotovanje kitajske dele
gacije pod vodstvom Ču En 
Laja po afriški deželah vzbu
ja vedno večjo pozornost in 
ugibanja. Če En Laj je obi
skal ZAR, Alžirijo, sedaj se 
mudi v Maroku, potem bo o
biskal še Tunizijo, ki je prav 
sedaj sklenila priznati LR Ki
tajsko,  nato Albanijo, očitno 
pa kaže kitajski premier že
ljo, da bi obiskal tudi Pariz, 
vendar ta obisk očitno »visi 
v zraku«, a o njegovi možno
sti se veliko piše.

Sedanja diplomatska turne
ja kitajske delegacije pred
stavlja velik prelom v dose
danji politiki in odpiranje 
vrat predvsem proti zahodu. 
K ita jska  hoče vsekakor igra
ti vidnejšo vlogo v mednarod
nem političnem življenju. Po
staja pa tudi interesantna za 
zahodne gospodarske kroge 
ker se je kitajsko tržišče za
prlo za sovjetsko blago in s 
tem odprla možnost za zahod
ne d rža v e . Italija, ki je že na
vezala večje gospodarske sti
ke z  vzhodnimi državami, je  
tukaj zlasti živahna. Pa tudi 
Zahodna Nemčija je odkrito 
pokazala velik interes za ki
tajsko tržišče. Mnogo večje 
politične manevre pa poskuša 
kovati Francija, ki hoče nas
proti ZDA čedalje bolj uve
ljaviti somovoljno politiko in 
ji p r a v  odnosu do Kitajske 
odpirajo največje možnosti. 
Uradni krogi so sicer zanika
li vesti, da je Francija pri
pravljena uradno priznati LR 
Kitajsko, vendar pa očitno 
skuša vsaj zboljšati odnose. 
Kitajsko je obiskala njena go
spodarska delegacija in baje 
so že dogovorjeni neki precej
šnji aranžmani, med drugim 
tudi prodaja nafte Kitajski.

Spor med SZ in LR Kitaj
sko skuša Zahod čimbolj izko
ristiti  pričakujoč od tega 
zmanjšanje pozicij Sovjetske 
zveze v pogajanjih z Zaho
dom. Zato se pojavljajo raz
n a  ugibanja o diplomatski 
akciji, ki bi jo naj začela Sov
jetska zveza, da bi oslabila 
vpliv kitajske v afriki in a
zijskih državah.

Najočitneje pa izstopa ki
tajska težnja, da bi razbila 
neangažirane države in se mo
rebiti sama vtihotapila med 
nje, čeprav njihovo politiko 
načelno odklanja. Take težnje 
so se pokazale že pred obi
skom. Kitajska bi rada dose
gla, da ne bi prišlo do druge 
konference neangažiranih dr
žav, namesto tega pa do re
gionalnih konferenc afriških 
in azijskih držav. Tudi sporo
čilo z dosedanjih razgovorov 
so pokazala to kitajsko tež
njo, ki sta jo pa Naser in Ben 
Bela odklonila in potrdila, da 
je sklicanje take konference 
nujno potrebno.

Oblak nad Ciprom
V zadnjih dneh so se na Cipru vneli novi spopadi med 

turško in grško narodnostno skupnostjo. To so največji 
neredi, odkar je Ciper postal neodvisen.

Začeli so se, ko je bil pri 
stre ljanju  ubit nek Turek. Po
sredno pa so ti spopadi re
zultat tistih  sil, ki stalno ro
varijo in bi rade zaustavile 
urejan ja  notranjih  ciprskih 
problemov.

Očitno je, da se ob Cipru 
zaostrujejo tudi druga vpra
šanja, predvsem pa se kaže 
težnja vmešavanja v njegove

notranje zadeve. Turški pred
stavniki so izjavili, da ne mo
rejo več čakati, ker grozi tu r
ški narodnosti nevarnost. Bri
tanija pa je bila takoj pri
pravljena, da ta  spopad re
šuje tudi z vojaško silo, ob 
tem  pa je tudi izredno za
skrbljena zaradi razvoja po
ložaja, ki je  negotov.

Brazilija na začetku velikih sprememb
Začelo se z neuradno objavo o odkritju  zarote v Braziliji, 

ki je bila naperjena proti predsedniku Goulartu, nekaj dni za 
tem  pa je bilo očitno, da je na vidiku nova ofenziva desničar
skih elementov. Prvotno so ti elementi skušali razbiti enotnost 
vojske, ki je doslej podpirala predsednik« Goularta. Zaveznike 
so našli med m ornariškim i krogi, ki sploh veljajo za najbolj 
nazadnjaške.

Toda tem u  je  s led il n agel uda
rec. Zakonodajna ob last je  prepo
ved a la  vsako dejavn ost reakcio
narnih brazilskih  organizacij, s  
pom očjo  katerih  s i je  desnica pri
zadevala vreči Goularta in  pre
vzeti oblast. Te organizacije so 
razpustili, ker je  n jihova dejav
n o st — kot je  rečeno v sodnem  
sk lep u  — ogrožala ljudstvo, var
nost države, javni in  družbeni red 
in  m oralo v deželi. K aznovani pa 
so  b ili tu d i poslanci, k i so te  or
gan izacije vodili. Zaprli so tudi 
v eč  m ornariških  ofic irjev  na Čelu 
z m in istrom  za mornarico.

V tistem  času je  predsednik  
ZDA Johnson  poslal Goulartu po
slan ico , katere vseb in e sicer niso  
ob javili, vendar se  je  izvedelo, da 
j e  v  n jej am erišk i p redsednik  po
jasn il svoja  sta lišča  g lede m edna
rodnih  problem ov, posebej pa še 
glede m edam erišk ih  odnosov. Ti 
n iso  ravno zadovoljivi. N ova afera  
v  zvezi s  Kubo je  povečala za
skrb ljen ost B razilije. A m eriški 
p redsednik  se  je  zavzel za politi
ko čvrste roke« v Latinski Am e
riki in  zato p ričakujejo , da bodo  
ZDA ponovno p rou čile  svo je  od 

n ose do teh  držav.
Pred dnevi je  G oulart odgovoril 

na to  poslan ico  in  v  njej  poudaril 
pom en sta lnega izboljšanja m ed
narodnih odnosov in  krepitev na
čel m irolju bn e k oeksistence. Gou
lart naglaša, da bo to politika bra
zilske vlade. N ekako istočasno pa 
j e  prišlo tudi sporočilo , da je  Gou
lart podpisal dekret o  uvedbi dr
žavnega m onopola na uvoz in  raz
d eljevanje petroleja in  naftnih  de
rivatov. N apovedal j e  tudi. da bo 
vlada nacionalizirala p odjetja jav
nih  služb — p odjetja za razdelje
van je električne energije, telefon 
sko-te legrafsk a in  druge javne  
službe, k i so večinom a last am e
riškega privatnega kapitala. S tem  
se bo nadaljevala krep itev nacio
nalnih gospodarskih  pozicij in  o 
m ejevan je prevladujočega vp liva  
tujega privatnega kapitala.

Izredno pozornost je  vzbudila  
tudi vest, da je  sov jetsk i prem ier  
H ruščov ponudil Braziliji obsežno  
p om oč v  kerditu in  m aterialu, isto 
časno pa tudi predsednik  ZDA  
Johnson pom oč, s  katero b i Bra
zilija  poravnala svoj dolg tujini, 
k i znaša 4 m ilijarde dolarjev.

KDO PODPIRA USTAŠKO DEJAVNOST?

Pravici mora biti zadoščeno
Ustaška dejavnost v Zahodni Nemčiji, ki se odvija ob širokogrudnosti same nemške 

vlade in  nemškega pravosodja, vzbuja čedalje večjo zaskrbljenost. Očitno pa je, da zaradi 
takih odnosov do ustaških zločincev tudi ni mogoče pričakovati boljših odnosov med Ju
goslavijo in Zahodno Nemčijo.

N a to  n as je  opozorila  zlasti 
odložitev  p rocesa  proti ustaškim  
zločin cem , k i so  ob lanskem  n a
padu na Jugoslovansko predstavni
štvo  u b ili n ašega  predstavnika  
Momčila, P op oviča . Živo je  še  v  
spom inu  dejstvo, kako so  n em ški 
čuvarji »zaščitili«  takrat naše  
predstavnike, čeprav so  b ili na to 
opozorjen i. P roces b i naj b il 9. 
decem bra. Toda k ljub  tem u, da je  
pravosodnim  organom  b ilo  potreb
no leto  dni, da so  lah k o  zbrali do
kaze, j im  to  še  ved n o  ni zadosti, 
da bi lah k o  ob sod ili u stašk e zlo
čince.

Ob tem  p a  se  vrstijo  dogodki, 
ob katerih  človek  enostavno on e
mi. Sam o nekaj prim erov. N eki 
zahodnonem ški ad vokat W ilhelm  
Sch etler Je p ri javn em  tožilstvu  v 
K arlsruhe zahteval, da se  začne  
velik i proces proti našem u držav
nem u  sekretarju  za zunanje za
d eve K oči P opoviču . Kljub temu, 
da zadeva izgleda sm ešna in  n e
verjetna, n i b ilo  nikogar, k i bi 
obsodil gonjo tega advokata, ki je  
m ed drugim  tudi znan po revan
šističn ih  napadih n a  borce proti 
fašizm u, tem več Je tožilstvo  pod 
m asko »spoštovanja  pravnega po
stopka in  procedure« zahtevo  
sprejelo . P o  v ložen i obtožbi j e  
K oča P op ovič kot kom andant na
še  d iv izije » Šum adija« počel stra
hotne zločin e proti H itlerjevim  
n em škim  vojakom . Opisani so de
ta jli te  zločinov, k i b i Jih naj po

čela ta d ivizija, k i je  pa m im ogre
de n iti n i bilo, vsaj po  tem  sodeč, 
kar m i vem o o  n aši narodnoosvo
bodiln i borbi. Pa n e  sam o to. Tu
di proti dr. W eissu, znanem u  
pravniku, je  vložena tožba, verje t
n o  zaradi tega, k er  j e  k ot naš 
predstavnik  sodeloval pri so jen ju  
nacističnih  poglavarjev v Nürn
bergu.

N ekako v  istem  času pa j e  nek  
n em šk i profesor začel javn o pi
sa ti o  tem , kako n esm iseln o  je  go
voriti o  nek ih  H itlerjevih zločin ih  
nad Židi, ker teh zločinov ni bilo. 
P o njegovem  je  padlo 6 m ilijonov  
Židov v vojn i z N em čijo. P o  nje
govem  tega dejstva n e  sprem eni 
n iti to , da so  jih  fašističn i krvniki 
pobija li kot živino v  taboriščih in  
da so  jih  p o lovili kot m irne pre
b ivalce raznih dežel.

R azum ljivo je , da so v tak i de
želi, kjer se  odkrito branijo zlo
čini. k i jih  je  obsod ilo  v se  človešt
vo , ugodni pogoji tudi za delova
n je ustašk ih  beguncev. Oni im ajo  
svojo  organizacijo, svoje liste , p o 
leg  tega pa tudi zadosti sredstev, 
da lah k o n aku p lja je orožje, ek s
p loziva in  drugo oprem o, poleg  
tega pa tudi velik o  m ožnosti, da 
izučijo  posebne d iverzantske sku 
pine, k i b i j ih  pošilja li v  Jugosla
v ijo. da b i ru šile  daljnovode, mi
n irale p roge in  skratka zastraše
va le  lju d i in  vn aša le teror. Take 
sku p in e so  že p rišle , kot je  zna
no s p rocesov proti njim , vendar 
so b ile  ujete. Pobegli ustaši so

organ iz iran i v  Zvezi združenih Hr
vatov, k i im a 20 sekcij. V njej so  
n ašli varno zatočišče tudi znani u
stašk i zločinci.

Preložitev procesa j e  tudi izzva
la  velik o  začudenje v m ednarodni 
javn osti in  predstavnik  bonnske  
vlade tudi na tiskovni konferenci 
n i m ogel m im o note jugoslovan
sk e vlade, v  kateri j e  m ed drugim  
tudi zahteval, da  se  naj ustaškim  
organizacijam  prepove delovanje. 
Da te organizacije lahko svobodno  
in  nekaznovano zločin sko deluje
jo  proti Jugoslaviji že sam o po se
bi potrjuje, da so  v  nem ških  v o 
dilnih krogih še vedno lju d je z 
m račno pretek lostjo, kar je  m ed  
drugim  razkril tudi sedanji proces 
proti 22 zločincem  in  m orilcem  iz 
znanega taborišča Oswienci, kjer  
j e  b ilo  pobitih  ogrom no ljudi na 
zverinski način. Ti ljudje so  do
slej živeli k ot ugledni državljani 
in  zaradi svojih  »bogatih izkušenj«  
im eli tudi velik i vpliv.

Tudi v  sosednji Italiji so  pred  
kratkim  u jeli posebno diverzant
sko skupino, pri kateri so  našli 
eksploziv in  orožje. To prav tako  
potrjuje, da so  si lju d je z  zločin
sko pretek lostjo  zaradi blagohot
n osti bon nskih  p olitikov to liko  O
pom ogli, da delajo načrte, kako  
bi spet s  svojo  dejavnostjo v m ed
narodnem  m erilu  nadaljevali. Opa
zovalci opozarjajo sicer pri tem , 
da fašističnih  groženj n i potrebno  
preveličevati, vendar pa tudi ne 
zanem arjati.

MEHIŠKI DELAVCI
PRVIČ DELIJO DOBIČKE
Blizu štiri milijone mehi

ških delavcev bo v začetku 
prihodnjega leta prvikrat de
ležno dela dobička podjetij, 
v katerih delajo. Kot je  dogo
vorjeno, bodo nacionalizirana 
državna, mešana in privatna 
indsutrijska podjetja, trgovi
ne in prom et te r  ostale služ
be razdelile med svoje delav
ce 20 odst. od dela dobička, 
ki ostane po pokritju  ostalih 
obveznosti.

Dobiček bodo delavcem de
lili na osnovi višine mezde in 
po prizadevanjih slehernega 
delavca. Kakor pričakujejo, 
bo to  vplivalo na večjo sto
rilnost. To bo pa zagotovilo 
tudi večjo vlogo sindikatov v 
gospodarskem življenju Me
hike.
AMERIŠKA PŠENICA ZA SZ

Ameriško m inistrstvo za tr 
govino je  pred dnevi izdalo 
dovoljenje, da se lahko začne 
z dobavo pšenice Sovjetski 
zvezi v skupni vrednosti 40 
milijonov dolarjev. Odobrili 
so dve pogodbi, vsako v vred
nosti nekaj čez 20 milijonov 
dolarjev.

ARABSKI VRH 
13. JANUARJA

13. januarja  se bodo sestali 
šefi arabskih držav, ki jih  bo
do sprem ljali zunanji mini
stri in načelniki generalnih 
štabov. Sestanek bo v Kairu, 
na njem  pa bodo razpravlja
li o ukrepih proti načrtom  
izraelske vlade, da bo preus
m erila del voda reke Jordan 
v puščavo Negev. Za konfe
renco se je prijavilo 11 držav 
članic Arabske lige. Ves tisk 
in radio v ZAR je ustavil s 
kam panjo proti voditeljem a
rabskih dežel, da bi tako u
stvaril ugodnejše razpolože
nje za potek konference.
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LU V GORNJI RADGONI:

P o s e b n a  p o z o r n o s t  
družbenemu izobraževanju

Ljudska univerza v G. Rad
goni je  posvetila posebno po
zornost družbenemu izobra
ževanju. To pa zaradi tega, 
ker potrebe po tej vrsti iz
obraževanja zaradi vse h itre j
šega razvoja našega gospo
darskega življenja vse bolj 
naraščajo. Od tod tudi vedno 
večje zahteve po širšem po
znavanju tem atike iz gospo
darjenja, poznavanja ekono

mike podjetja in vsebine sa
moupravljanja.

Za to je LU organizirala tr i 
politične šole, dva sem inarja 
za vodstva političnih in druž
benih organizacij in več se
minarjev za samoupravne or
gane v delovnih organizaci
jah. Za vse to je  bilo oprav
ljenih okrog 400 efektivnih ur, 
v novi izobraževalni sezoni pa 
LU vse te oblike izobraževa
n ja  načrtno nadaljuje.

Skrb za strokovno izpopol
njevanje neposrednih proizva
jalcev je LU uresničila v 32 
krajših  sem inarjih, k jer je o
pravila nad 1000 ur. Zanima
nje za strokovno izobraževa
nje je  precejšnje, zato pred
videva novi program  nadalje
vanje in izopoplnjevanje vseh 
oblik s tega izobraževalnega 
področja. Ljudska univerza je 
letos organizirala tudi 11 vrst 
seminarjev in tečajev te r 36 
javnih predavanj — največ s 
področja km etijstva in vzgo
je. Želja LU, prav gotovo pa 
tudi občanov radgonske obči
ne pa je, da bi izobraževanje 
tudi v prihodnje človeka bo
gatilo. sproščalo njegove spo
sobnosti in njegovo ustvar
jalnost. N a ulicah  G. R adgon e

POD ČRTO:

Odkod nezaupanje?
ž e  n ekako  p re d  d v e m i le ti  

je  b ila  u sta n o v ljen a  p r i  ta
k ra tn em  o b č in sk e m  lju d sk em  
o d b o ru  v  L ju to m eru  slu žba  
p ra v n e  p o m o č i d rža v lja n o m . 
To s lu žb o  pa  so  o p u stili, ker  
se  je  l ju d je  n iso  p o slu ževa li  
v  za d o v o ljiv i m eri. O b tem  
p a  ne b i m og li trd iti , d a  lju d 
je  n iso  p ra v n e  p o m o č i p o 
tre b o va li. Isk a li so  jo  drugod , 
k o t so  b ili v a je n i še  iz  p re j
šn jih  časov , če p ra v  so  m o ra 
li  za  te  p ra v n e  n a sve te  p la če 
va ti. O bčin ska  sk u p šč in a  je  
p r e d  n eka j d n ev i pon ovn o  
ra zp ra v lja la  o v p o s ta v itv i  
s lu žb e  p ra ven  p o m o č i p r i  o b 
č in sk i sk u p šč in i .To p re d v id e 
v a  tu d i p re d lo g  občin skega  
s ta tu ta , o k a te re m  bod o  v 
k ra tk e m  ra zp ra v lja li občan i 
na zb o r ih  vo lilcev . 

Ali gre  p r i p o n o vn i u sta n o 
v i tv i  s lu žb e  p ra v n e  p o m o č i  
obča n o m  sa m o  za  to , d a  bi 
b ilo  zado ščen o  fo rm a ln o sti?  
N ik a k o r. To pa  bo  n arek o va 
lo p re d v se m  d v e  nalogi d o l
g o tra jn e jše g a  pom en a : ra zb i
t i  n ezau pan je  ob ča n o v  do  te  
slu žbe , p o  dru g i s tra n i pa v  
s lu žb e  p ra v n e  p o m o č i p r i  o b 
p r im e re n  p r is to p  do  občanov. 
Č ep ra v  se  v  p re jšn ji  p ra k s i  
s lu žb e  p ra vn e  p o m o č i niso  
p o ja v il i  p r im er i, ko  b i d rža v 
lja n  p ro s il  p ra vn o  p o m o č  v  
n ek i zadevi, k i p r iza d eva  po  
d ru g i s tra n i in s titu c ijo , v  sk lo 
p u  k a tere  d e lu je  ta  služba , 
to  je  o b č in sk i l ju d sk i o d bor, 
p a  ven d a rle  ta  u g o to v ite v  lah
ko k o ris tn o  slu ž i p r i  u v e lja v 
lja n ju  n ove  p ra vn e  in s titu c i
je .

P r iča k o va ti je, da  bo nezau
p a n je  do  te  s lu žb e  v s a j n ek a j 
časa  še o b sto ja lo . K o lik o  ča
sa , pa  bo  to re j m očn o  o d v is 
no o d  s lu žb e  p ra v n e  p o m o č i  
sam e . V sek a k o r  pa  bo p o tr e b 
no —• takega  m n en ja  je  tu d i 
o b č in sk a  sku pščin a , da se  na 
zb o rih  vo lilcev , ko bod o  o b 
ča n i ra zp ra v lja li o o sn u tk u  
n o vega  o b čin skega  s ta tu ta , 
o b širn o  govori tu d i o s lu žb i 
p ra v n e  pom oči.

K je rk o li že  —- o tro c i in sn eg  ( fo to  K a re l S u k ič)

Z LETNE KONFERENCE PD »IVAN ŽALIK« V LOGAROVCIH

Več dobre volje-več uspeha
V nedeljo je  bil v Logarov

cih letni občni zbor prosvet
nega društva »Ivan Žalik«. 
Zbralo se je precej ljudi, zla
sti mladine, ki se najbolj ak
tivno vključuje v kulturno 
prosvetno delo.

Iz poročil in razprave je bi
lo razbrati, da upravni odbor 
ni tako delal, kot prejšn ja  le
ta. Največ so razpravljali o 
dram ski sekciji. V prejšnjih 
letih je  društvo uprizorilo eno 
ali več dram skih del, ki so 
bila dobro naštudirana, v zad
njem  času pa postaja  čedalje 
bolj m rtvo dram sko življenje.

Precej so razpravljali o 
program u dram ske sekcije. 
Menili so, da je  sodobna 
dram ska dela težko uprizar
jati, ker oder ne prem ore po
trebnih pripomočkov. Tudi o 
klubski sobi je bila obširna 
razprava. Društvo je kupilo 
televizijski sprejemnik, kar 
omogoča, da si vaščani lahko 
ogledajo kak bogat in dober 
program . Problem pa nastaja 
glede lastništva dvorane. Dru
štvo je kupilo mnogo opre

me m dvorano tudi uredilo, 
uprava šole pa sedaj trdi, da 
je  dvorana last šole.

V.

Prostori brez lastnika ali obratno
V zadnjih letih smo v soboški občini zgradili precejšnje število vaških, oziroma ga

silskih domov. Za njihovo izgradnjo so občani prispevali mnogo prostovoljnega dela in  pre
cejšnja sredstva. Ti domovi naj bi se v prihodnje razvili v tako imenovane družbene centre v 
posameznih krajevnih skupnostih, pa tudi v večjih krajevnih središčih.

inPrav, toda n ek ateri izm ed  tak š
nih ob jek tov res slu žijo  svojem u  
cilju , drugi, teh  pa n i tako m alo, 
pa so še  n eu rejen i in  se  sedaj u
porabljajo tu d i v  druge nam ene. 
M nogo sred stev  bo še  potrebno za 
ured itev že ob sto ječih  dom ov, pa 
tu d i m nogo v eč  prizadevanj, če ho
čem o, da bodo v a šk i in  gasilsk i 
dom ovi res posta li družbeni centri.

P om an jk anje sredstev  za u reje
van je  d om ov je  vsek ak or najbolj 
pereč problem , k i pa je  še  to liko  
v eč ji zato. k er  dom ovi m nogokrat 
nim ajo pravega lastn ika, k i b i jih  
vzdrževal in  urejal. D odam o še  
lahko, da m arsik je tu d i n i n ik o
gar. k i b i načrtno skrbel za raz
vijan je  družbene in  k lu b sk e de
javn osti občanov v  rujih.

Takšen dom  im am o na prim er 
v  C ankovi. D vorano uporabljajo  
za k ulturne p rired itve in  p ouk  te
lesn e v zgo je  na tam k ajšn ji osem 
letki, dom ala v se  organ izacije  v 
vasi pa im ajo  sv o je  sestank e v  
tesn em  prostoru, k jer pa sta svoj 
kotiček  našla tudi te lev izor in 
knjižn ica. Za dokon čn o ureditev  
dvorane je  potrebnih  okrog 2.5 m i
lijon ov  dinarjev. Kdo naj zagoto
v i ta  sredstva, pa j e  zaenkrat še  
vp rašanje brez odgovora. V Roga
šov c ih  j e  stan je  b olje . Im ajo novi 
k ulturn i dom. D vorana in  pa dom  
še  n ista popolnom a urejena in  za 
dom  skrbi sedaj k om isija  pri kra
jevn i organ izaciji SZDL. K ulturne  
predstave, k i jih  organizirajo v  do
m u so zelo obiskane, im ajo  k in o
projektor, k i je  potreben popra

vila  in R ogašovčani in  ok o ličan i 
bi im e li lahko redne k inopredsta
ve. Toda kdo naj v  prih od n je skr
bi za to, la stn ik a  dom  nim a.

V Ša lovcih  je  dvorana prevelika  
in  n im ajo prostorov, k i b i ustre
zali za k lubsko d ejavnost. Tako ne
kako j e  tudi v  K uzm i in  še dru
god. D vorane so , pa n iso urejen e  
a li pa ne u strezajo za razvijanje  
k lubske in  družbene d ejavnosti, 
ker so  p revelike. P rostori torej so  
in  niso. M anjkajo jim  pritikline, 
nim ajo pravega lastn ika, k i b i za 
te prostore skrbel. O stane nam  ob 
koncu torej vprašanje: Kdo naj 
prevzam e vse  te  n aloge, k i niso  
n iti m ajhne?

V logo gospodarjev  v  družbenih  
centrih  bodo m orale p revzeti kra
jevn e sku p n osti. Ta v loga  pa po
m eni ob en em  skrb za vzdrževanje  
teh  centrov in  zahteva potrebna  
sredstva. K rajevne sk u p n osti sa
m e ne bodo im ele  to lik šn ih  sred 
stev , da bi zad ostile  še  tem  potre
bam. Treba bo isk a ti denarja tudi 
s sam oprispevki občanov. P otem  
pa še določiti prioriteto  nalogam , 
k i jih  bom o najprej reševali.

T i dom ovi pa tu d i tako še  ne  
bodo p o sta li to, kar želim o. Ra
zen telev izorjev , k i so  v  večin i 
prim erov še  ved n o ed in i inventar, 
nim am o kaj drugo v  teh  dom ovih  
— k lu b sk ih  prostorih . V  k lu b e bo  
potrebno vn esti vseb in sk o  bogato  
in  pestro organizirano ž iv ljen je. Tu 
naj bodo razgovori, predavanja  in 
drugo, n e  bo pa sm elo  m an jkati

n iti časop isov, revij, šahovn ic  
p odobnega. In kdo bo skrbel za 
vseb ino? P red vsem  organ izacije  
SZDL, m lad inska organ izacija  in  
v si občani. S e le  tedaj bom o lahko  
govorili o družbenih  centrih  v  na
ših  krajevn ih  centrih , ozirom a v  
krajevn ih  sk u p n ostih .

LENDAVSKI KS JE TREBA

zagotoviti vse pogoje za delovanje
Krajevna skupnost v Lendavi je bila formirana v oktobru letos. V tem kratkem ob

dobju sicer ni dosegla velikih uspehov, vendar se je trudila urejevat, nekatere probleme, 
ki zadevajo občane, njihovo življenje in delo v sami Lendavi.

V okviru te krajevne skup
nosti že delujejo nekatere 
servisne dejavnosti, občani pa 
želijo, da bi jih  bilo kmalu še 
več. Največja potreba se čuti 
po ustanovitvi servisa za po
pravilo instalacij, za čiščenje 
oblek, krpalnega servisa itd. 
Svet krajevne skpunosti si je 
že prizadeval, da bi ustregel 
takšnim  željam občanov, ven
dar doslej, zaradi pom anjka
nja prostorov, ni uspel. Eden 
izmed vzrokov, ki vplivajo 
na to, da mnogi načrti še ni
so izkoriščeni, je  tudi po
m anjkanje finančnih sred
stev.

V okviru krajevne skupno
sti v Lendavi že delujejo čev
ljarski servis, servis za vzdr
ževanje stanovanjskih hiš in 
servis za prevozništvo. Te ser
visne dejavnosti so sicer ren
tabilne, vendar ne ustvarjajo  
takšne akumulacije, da bi za
gotovili sredstva za razširitev 
servisne dejavnosti. Krajevna 
skupnost je predlagala, da bi 
prevzela v upravljanje vse lo
kale v Lendavi in zemljišča, 
ki so last SLP. Ta predlog, ki 
bi prinesel krajevni skupno
sti tudi določena finančna 
sredstva, doslej še ni naletel 
na ugoden odziv. V lendavski

KS si tudi prizadevajo, da bi 
jim  Obrtno-komunalno pod
je tje  v Lendavi predalo v u
pravljanje mestni vodovod, s 
čim er pa  se izgleda v obrtno 
komunalnem podjetju ne s tri
njajo. Pred dnevi je delavski 
svet Proizvodnje nafte spre
jel sklep o predaji celotnega 
vodovodnega in  električnega 
om režja te r komunalnih na
prav v naselju Nafte v skrb 
KS Lendava. Vrednost vseh 
sredstev je 38 milijonov di
narjev. Morda je ta  korak 
vreden posnem anja tudi dru
god v Lendavi.

Vsekakor bo m orala krajev
ni skupnosti v Lendavi poma
gati p ri njeni afirm aciji in  pri 
ustvarjan ju  m aterialnih po
gojev za njeno delovanje v 
prihodnje bolj smelo tudi ob
činska skupščina.

UGODNA BILANCA SEZONE 
V ZDRAVILIŠČU SLATINA 

RADENCI
V zdravilišču S latina Ra

denci bodo zaključili sezono 
s 1. januarjem . Zadnji gostje 
se že pripravljajo  na odhod 
in čakajo še samo na novo
letno jelkovanje. N ato bo 
zdravilišče nekaj časa zaprto, 
da bodo lahko opravili re
m ontna dela. Prihodnje leto, 
ko bosta začela delovati no
va toplarna in zdraviliški 
dom, pa bo sezona brez pre
kinitev. Zdravilišče bo stalno 
odprto, tudi v zimskem času.

Letošnji plan zdravilišča je 
presežen v vseh dejavnostih, 
tako v zdravstvu, gostinstvu 
in proizvodnji. Izredno se je 
letos povečalo število gostov 
(za 28 odst.), prav tako pa tu 
di plan nalivanja mineralne 
vode te r  prom eta v gostin
stvu.

Za prihodnje leto im ajo 
večje investicijske načrte. Za 
dograditev nekaterih  objek
tov in kom unalne naprave 
predvidevajo nad m ilijardo 
dinarjev investicij. Ika

R a d e n sk i šo la r ji  — v  sn e žn e m  vese lju . N ič  jih  ne zebe, 
celo  p r ije tn o  je  g re b s ti  p o  s negu ( fo to  I. K o v ič )

LJUTOMERSKI MARLES V PRIHODNJEM LETU:

Za 80 % večji brutoprodukt
Od leta 1960, ko so se spojili z mariborskim Marle

som, so se v ljutomerskem obratu popolnoma specializi
rali. Danes izdelujejo le raztegljive kuhinjske mize, navadne 
mize, stole in stolčke. Te predmete proizvajajo v sodelova
nju z mariborskim obratom Marlesa.

V letih nazaj, v ljutom er
skem obratu  niso veliko inve
stirali. Celotne investicije so 
znašale okrog 25 milijonov 
dinarjev in to za moderno 
sušilnico in za nekaj strojev. 
Investicijski program  podjet
ja  pa predvideva večje inve
sticije za leto 1964. Sedanje

objekte bodo razširili, tako 
da bodo že v prihodnjem  le
tu  povečali bru toprodukt za 
80 odst. V zvezi s tem  bodo 
povečali tudi število zaposle
nih, vendar računajo, da se 
število teh ne bo povečalo 
več kot sedanji 62 na 82. Za
nimivo je to, da je bilo zapo
slenih v tem  podjetju  leta 
1960 76 delavcev, letos jih  je 
14 manj, toda proizvodnjo so, 
tako količinsko kot vrednost
no, povečali od leta 1960 do 
letos za okrog 20 odst.

Pred leti je  bilo predvide
no, naj b i se obe ljutom erski 
m izarski podjetji združili. V 
zvezi s tem  je  bila odobrena 
tud i lokacija za nov obrat in 
to  v bližini tovarne močnih 
krmil, tako da bi imeli pri ro
ki železniški industrijsk i tir 
Do te združitve pa ni prišlo, 
zato nam eravajo v obratu 
M arlesa povečati sedanje pro
store, čeprav so na tesnem, 
saj je  znano, da sedanji ob
ra t nim a velikih možnosti za 
razširitev, ker ga po eni stra
ni om ejuje potok Globetka, 
po drugi pa cesta.

-jm

Črensovci: nenehno družbeno
izobraževanje prosvetnih delavcev

V torek je bil v Črensovcih 
občni zbor sindikalne podruž
nice delavcev družbenih služb 
na tem področju. Zboru so 
prisostvovali vsi prosvetni de

lavci iz ravnateljstev osnov
nih šol v Črensovcih, Odran
cih in Bistrici. Še pred pričet
kom občnega zbora so udele
ženci poslušali predavanje o 
statu tih  delovnih organizacij.

Poročilo  in razprav a  sta obrav
navala  vp rašanje sam oupravljanja  
v družbenih  službah, p lan iranje  
sredstev  in  d ela  v  šolskih  k o lek ti
vih , uporabo ponazorilnih  sredstev  
pri pouku. Občni zbor je  opozoril 
tudi na  p om an jk an je u čite ljskega  
kadra in  n a  n estrok ovn o  zasedbo  
na d elovn ih  m estih . Člani sin d ik a
ta so  tudi poudarili, da je  v  na
grajevanju  p edagošk ih  d elavcev na 
osem letk ah  p otrebno u vesti takšno  
razm erje m ed  sta ln im  in  gib ljivim  
delom  oseb nih  prejem k ov , k i bo u 
čitelja  vsestran sk o  stim uliralo  za 
n jegovo  d elo  in  u sp eh e tega dela. 
U deleženci občnega zbora so  govo
rili tudi o  družbeni vzgoji pro
svetn ih  delavcev, o  id ejn osti po

uka in  lik u  p ed agošk ega  delavca. 
Ko so govorili o  delu  pedagošk ih  
delavcev-k om un istov , so poudari
li, da se m orajo  p red vsem  ti, pa  
tudi osta li p ed agošk i delavci, n e 
prestano izobraževati.

U gotov ili so  tudi, da so  prav  
prosvetn i delavci n a  tem  področju  
le to s  ze lo  a k tivn o  sod e lova li v 
vseh  družbenih  ak cijah . Izvo lili so 
n ovi odbor sin d ik a ln e podružnice.

Varčevan je ,  kredit i ,  posoj i la
Občani radgonske občine so 

tudi v tem  letu pridno vlaga
li svoje p rihranke na hranil
ne vloge pri Komunalni ban
ki, jem ali so potrošniške kre
dite in posojila za izgradnjo 
stanovanj.

V začetku tega leta je  1680 
vlagateljev imelo na hranil
nih vlogah prihranjenih 59 
milijonov 560 tisoč dinarjev, 
do 20. decem bra letos pa je

naraslo število vlagateljev za 
300, znesek prihranjenih  sred
stev pa se je povečal na 86 
milijonov 500 tisoč dinarjev. 
V tem  letu je kom unalna ban
ka 846 prosilcem  odobrila po
trošniške kredite v skupni 
vrednosti 163 milijonov 269 
tisoč dinarjev. 67 prosilcem 
pa so v tem  letu bili odobre
ni krediti za stanovanjsko iz
gradnjo in sicer v znesku 25 
milijonov dinarjev.

Predavanje o gospodarstvu
V četrtek se je v dvorani 

soboškega gradu zbralo okrog 
300 mladink in mladincev iz

soboških srednjih šol in de
lovnih organizacij na preda
vanju o gospodarstvu občine

M. Sobota. Mladinkam in mla
dincem je predaval podpred
sednik občinske skupščine M. 
Sobota, Edo ing. Perhavec.

Po predavanju je prisotne 
pozdravil tudi Vlado Janžič, 
član ObK ZKS M. Sobota in 
jim  v imenu družbeno-politič
nih organizacij v občini zaže
lel uspešno novo leto 1964. Za
tem  so mladinci in mladinke 
imeli v klubskih prostorih 
»Svobode« mladinski ples, ki 
ga je organiziral občinski ko
mite ZMS M urska Sobota.

V Kob i l ju  s e  i z o b r a ž u j e j o
Ljudska univerza v Lendavi 

je  letos organizirala v Kobi
lju šolo za starše I. stopnje 
in šolo za življenje. V obeh 
šolah so predelali ciklus de
setih predavanj in slušatelji 
so bili s predavanji nadvse 
zadovoljni. To kaže tudi ude
ležba v obeh šolah, saj je  šo
lo za starše obiskovalo pov
prečno kar 97 občanov, šolo

za življenje pa 34 mladink in 
mladincev ali vsi, kolikor jih 
je  spomladi v vasi bilo. V tej 
izobraževalni sezoni deluje že 
spet šola za starše II. stopnje 
in udeležba ni nič m anjša kot 
spomladi. V januarju  pa bo
do spet organizirali šolo za 
življenje za mlade občane v 
Kobilju.
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Pismo iz G. Radgone:

Tudi  v ku l tu r i  
dobro sosedstvo

M enim , da sm o  k a r  d obri sosed je: m i n a  d esn i strani M ure in  oni 
na levem  b regu  reke , k i razm eju je  ob e državi. Seveda, n i Se d ovolj, da 
h odim o sam o p og led at drug k  drugem u, on i k  nam  p o  m eso , m i tja po  
nogavice; dobri so sed je  b i m ora li najt i  še druge vezi , k i b i dobro so
sešč in o  še bolj p oveza le. Ena o d  teh  b i bila tudi k u lturno sodelovanje. 
Prav go tovo  je , da s i  tak ega  sodelovanja  že lim o mi  in  n a ši sosedje  
p reko m ostu. P a  tak o težk o  n ajd em o p ot drug k  drugem u!

Prvi kulturni stiki med o
bem a m estom a so se pričeli 
že pred leti; začeli pa so jih 
naši in njihovi najm lajši. To 
je  bilo takrat, ko je gostoljub
ni Radkersburg sprejel v go
ste jugoslovansko deco tam 
iz Makarske, ki jim  je  potres 
porušil domove. Mladi Ma
karčani so bili m enda kar 
šest tednov z učitelji in vzgo
jite lji vred gostje avstrijske
ga Rdečega križa in so uživali 
vso skrb naših sosedov. Za 
slovo pa je bilo treba m ajhne 
svečanosti; zato so povabili 
tam  čez tudi radgonski mla
dinski zbor, ki je  skupaj z 
dvema avstrijskim a zapel ne
kaj jugoslovanskih pesmi. Ta
ko so bili pravzaprav mladi 
Makarčani vzrok prvih kul
turnih  stikov med obema so
sedoma. Nekaj časa za tem 
sta  bila dva radkersburška 
o troška zbora gosta G. Rad
gone; to je  bilo ob priliki fe
stivala pionirskih zborov iz 
radgonske občine. Na tem fe
stivalu so m ladi pevci iz Rad
kersburga zapeli nekaj svojih 
pesm i in bili deležni vsega 
priznanja. Med seboj so se 
začeli kovati že poznanstva 
in  obojih niti ni motilo med
sebojno nepoznavanje jezika. 
Letos pa je bil v gosteh v G. 
Radgoni mešani pevski zbor 
Gesang und Musikverein iz 
avstrijskega obmejnega me
sta. Srečanje avstrijskih in 
naših zborov je bilo prisrčno 
in  vzdušje dobre soseščine je 
prišlo  do polne veljave.

Začetek za kulturno izme
njavo obeh obmejnih m est je 
torej storjen. To je  le zače
tek. In  ga ne bi kazalo nada
ljevati? Umetnost ne pozna 
m eja, pravijo. Naj jo  ne po
znata tudi oba k ra ja  ob Mu
ri. Zato bi se m oralo v tem  
pogledu nekaj storiti; samo 
dobra volja je  premalo. Mo
rali bi začeti s sistem atičnim 
organiziranjem  kulturnih iz
m enjav med Radkersburgom 
in  Gornjo Radgono. Pričeti bi 
se m orala medsebojna gosto
vanja pevskih zborov, dram 
skih skupin, godb na pihala 
in  navsezadnje tudi glasbenih 
šol, saj gojita te zvrsti kul
turne dejavnosti obe mesteci 
ob Muri.

V Gornji Radgoni je pričel 
z delom ženski učiteljski pev
ski zbor, ki je  sestavljen iz

tovarišic radgonske osnovne 
šole in obeh podružnic šol. 
Zbor poje več ali manj v re
du; morda bi bilo srečanje 
tega zbora s tistim  tam  čez 
Muro nadaljnja pot kulturne 
izmenjave, ki bi medsebojne 
vezi dobre soseščine še bolj 
utrdila. Seveda bi lahko pri 
tej izmenjavi pomislili tudi 
na najm lajše: na radgonski 
mladinski zbor in na otroški 
zbor radkersburške glasbene 
šole ali pa njihove osnovne 
šole.

Naj bi o teh mislih razprav
ljali m erodajni faktorji tam 
čez in tu pri nas. Saj pot do 
pametnega sklepa ni tako tež
ka, pa čeprav bo treba obiti 
takšne in takšne formalnosti, 
ki m orajo kulturne stike kre
piti, ne pa jih  rahljati!

-ar

M. SOBOTA:
V

Se ena razstava 
likovne umetnosti

V torek je bila v razstav
nih prostorih Pokrajinskega 
muzeja odprta razstava li
kovnih umetnikov madžar
ske narodnosti.

Razstavljajo umetniki Laj
či Pandur, Zoltan Gabor, La
dislav Danč in Franc Kiraly. 
Vsi ti umetniki so se s svoji
mi deli izredno uveljavili in 
dobili visoka priznanja. Sku
paj z drugimi smo jih že tudi 
srečali na raznih razstavah, 
toda prvič sedaj razstavljajo 
skupaj kot predstavniki ma
džarske narodnosti, ki živi v 
Prekmurju.

Om eniti je  potrebno še dejstvo, 
da Je to  posled n ja  razstava v teh  
prostorih, k i so nam en jen i stalni 
m uzejski zbirki. D okler n e  bo go
tov  n ov  razstavni p aviljon , kar se 
ho verjetno  zgodilo v jesen i pri
hodnjega leta , v  M urski Soboti ne  
bo v eč  likovnih  razstav, seveda če 
n e bo pri tem  več  širokogrudnosti 
raznih ustanov, k i b i dale za take 
nam ene na razpolago svoje  pro
store. Brez dvom a p r e d s ta v lja  to 
hud udarec tako živahni likovni 
dejavnosti, kakršno sm o im eli le 
tos.

R azstavljajo: L. Pandur, Z. Gabor, L. Danč in F. Kiraly — N a slik i:L . Pandur razsodija. olje .

Naš razgovor

Dramska dejavnost na prelomnici
Marc 1961 — oktober 1962 — december 1963. V dveh letih in tričetrt — tri dram

ska dela, ki jih je v takih časovnih razmakih uprizorila dramska sekcija soboškega DPD 
»Svobode«. Zadosti, premalo? To so vprašanja, na katera ni lahko odgovoriti. Morda za
dosti, morda celo preveč z ozirom na pogoje, ki jih ima ta kulturna dejavnost v Murski 
Soboti.

Če že n i mogeč enostaven  odgovor s  sum arično in  skopo oceno, potem  pa je  vsekakor tu če alterna
tivn o vprašanje: a li razvijati in  razširjati to  kulturno dejavnost s sedanjim  obsegom . Ta pa v b istvu  pom eni, 
da vsako  le to  že zaradi trad icije pripravljam o k ako  dom ačo uprizoritev, drugače pa se  usm erim o na gosto
vanja poklicn ih  kulturnih  ansam blov. Tako a ltern ativn o vprašanje narek u je uvodom a prikazana bilanca.

Da bi vsaj nekoliko pobliže 
spoznali kakšen je odnos gle
dališke dejavnosti, za katero 
skrbe DPD »Svoboda«, smo 
povabili na razgovor ansam
bel, ki je  pripravljal uprizo
ritev Marodičeve drame »Ope
racija Altmark«. Udeležili so 
se ga vsi igralci: Jože Zrim, 
dr. Metka Rous-Jugova. Vla
do Sagadin in Jože Hradil. 
Omeniti je potrebno, da so 
razen dr. Rousove vsi ostali 
tudi režiserji, ki so v okviru 
raznih društev pripravljali za

uprizoritev več dram skih del. 
Največ seveda Jože Zrim, ki 
je v M. Soboti zrežiral že 30 
dram skih del. Zato vsi dobro 
poznajo razmere, v kakšnih 
živi dram ska dejavnost v M. 
Soboti.

Razgovor je bil nevezan, 
toda iz njega bi lahko izlušči
li nekaj problemov m vpra
šanj. Prvo, ki bi g a  omenili, se 
oziroma: ali imamo širši krog 
je tikalo igralskega naraščaja 
igralcev, ki bi lahko pripravili 
v sezoni več kvalitetnih prire
ditev.

Mnenja so si bila deljena, 
ker so se deloma nanašala na 
nekatere pripombe ob uprizo
ritvi »Operacije Altmark«, Ta
ke pripombe so nastale zara
di zasedbe vlog, ki jo je  pa 
režiser Jože Zrim utemeljil s 
tem, da zaradi značaja dram 
skega dela, ki je  izredno zah
tevno za uprizoritev, ni mogel 
angažirati neizkušenih igral
cev. Toda igralskega kadra po 
srednjih šolah je dovolj, prav 
tako pa tudi med starejšimi, 
je bilo razbrati iz razgovora. 
Če bi ob tem izkušnejšem 
kadru vključevali v dramsko 
dejavnost tudi mlajše igralce, 
bi lahko pripravili letno mno
go več uprizoritev. Toda ta 
»če« je zelo velik, ker eno 
stavno tisti, ki so že igrali 
ali pa režirali, tega sedaj eno
stavno nočejo več.

Seveda, kje so razlogi za 
tak odnos, je bilo osnovno

vprašanje. Pri tem smo se 
zlasti dotaknili tiste razvojne 
poti, ki ima zaključni cilj u
prizoritev na gledališkem o
dru. Ugotovitve so bile prese
netljive: če hočejo igralci pri
praviti uprizoritev kakega 
dramskega dela, potem mora

jo poleg vaj še sami oprav
ljati vsa ostala odrska dela 
in pri tem niso deležni nobe
ne pomoči. Igralci še morajo 
skoraj skrbeti tudi za razpro
dajo vstopnic, propagando in 
drugo, da ne govorimo še o 
morebitnem gostovanju kje 
drugje. Zato je tudi razumlji
vo, da ni pravega navdušenja 
za igranje.

(N a d a ljeva n je  na 12 stran i)

Z im sk i b rezov  drevo red  
fo to  H. H a jd in ja k )

V  M arodić ev i  d ra m i » O peracija  A ltm a rk « — igralci: j o ž e 
Z rim , Jože H radil, dr. M etka  R ous-Jugova, V lado Sagadin

MED STARINAMI IN ZNAMENITOSTMI V LJUTOMERSKI OBČINI:

Kaj vse imamo ?
Občinska skupščina v Ljutomeru je pred nedavnim sklenila, da postane soustanovi

teljica Zavoda za spomeniško varstvo Maribor. V tem sestavku navajamo nekatere prob
leme s področja spomeniškega varstva na območju ljutomerske občine. O spomeniškem 
varstvu je razpravljal na dveh sejah tudi občinski svet za kulturo in prosveto.

V letošnjem  letu je prispe
vala občinska skupščina v 
Ljutom eru pol milijona di
narjev za restavracijska dela 
pri cerkvi na Jeruzalemu. 
Skupno je bilo pri tem objek
tu  porabljenih 750 tisoč di
narjev, vendar dela še niso 
končana. Občina je finansira
la tudi obnovo baročnih por
talov na Miklošičevem trgu v 
Ljutomeru.

Ljutomersko območje sicer 
ni ne vem kako bogato na 
kulturnih spomenikih iz pre
teklosti, vendar je  še to, kar 
je, slabo evidentirano in o
skrbovano. Ker ni mogoče vse
ga obnoviti v enem letu, je 
vsekakor potrebno, da se iz
vaja to postopoma. Poleg Je
ruzalema je treba omeniti še 
cerkev v Cezanjevcih, ki ima 
dragoceno notranjo  opremo, 
poleg tega je na območju ob
čine vrsta kužnih znamenj 
(Ljutomer, Ključarovci, IIja
ševci, S tara cesta itd), ki spa
dajo k značaju pokrajine in 
jih je treba ohraniti. Na Bra
neku so od nekdaj mogočne
ga gradu ostale le še zanimi
ve renesančne okenske mreže. 
Podobno je s portali nekate
rih starih  meščanskih hiš v 
Ljutomeru, predvsem na Glav
nem trgu. Ali pri obnovah in 
prezidavanjih ohraniti b ider
majersko zasnovo teh proče
lij? Prav tako bo potrebno 
sčasoma zavarovati tudi kak
šen primerek stare kmečke 
hiše in njen inventar.

Poleg kulturnih in etno
grafskih zanimivosti pa je po
trebno računati tudi na po
krajinske in prirodne zname
nitosti. To so predvsem nar
cise v Veržeju in v Babincih 
rumeni in beli lokvanj v stru 
gah Ščavnice, Mure in Muri-

ce. Kot arboretum  bi lahko 
omenili park na Jeruzalemu, 
nekaj eksotičnih zanimivosti 
pa vsebuje tudi park pri Lju
tomerskem postajališču. Po
leg Babjega ložiča, Sršenove
ga loga je to le nekaj prirod
nih znamenitosti, ki bi jih 
bilo potrebno upoštevati pri 
vsakršnem regionalnem ure
jan ju  in planiranju.

Za domačina vse to, in še 
m arsikatera zanimivost, ki bi 
jo  lahko odkrili v ljutom er
ski okolici, morda nima tolik
šnega pomena. Toda, ker smo 
trdno prepričani, da se posto
poma vključujemo v turizem 
ne moremo mimo tega, da ne 
bi vključili med pogoje za tu
rizem tudi teh vrednot.

-jm

Prenatrpanost
p r i r e d i t e v

N i še  d o lgo  tega, ko  sm o  se  
n ek a k o  za sk rb lje n o  sp ra še v a 
li  o le to šn ji  k u ltu rn i sezon i, 
k i nam  v  p rv ih  m esec ih  ni o 
b e ta la  n ič dobrega . V  zadn jih  
dn eh  p a  sm o  b ili p r ič e  ra zve 
s e l jiv i  sp re m e m b i. V  d o b re m  
ted n u  dn i je  b ilo  to lik o  p r ir e 
d ite v , k o t jih  zlepa  n ism o  p r i
čak o va li. N a jp re j  je  im ela  
g o d b a  na p ih a la  sa m o s to je n  
k o n cer t, n a to  je  s le d ila  u p ri
zo r ite v  M a ro d ičeve  d ra m e  
»O peracija  A ltm ark« , tem u  
g o s to v a n je  zabavn ega  k v a r te 
ta  iz  B eograda , n a to  p a  še  go 
s to v a n je  p evsk eg a  zb o ra  S la
v a  K la v o ra  iz M aribora.

K a k o rk o li sm o  se  ra zvese 
lili te  p r i je tn e  sp re m e m b e , pa  
v se k a k o r  n ism o  m og li b iti  za
d o vo ljn i, k a j t i  p ro g ra m  p r ir e 
d ite v  je  b il v s e k a k o r  p re n a 
trp a n  in to  je  o b ču tn o  v p liv a 
lo tu d i na o b isk , k i je  bil 
m o rd a  n a js la b š i p ra v  na ti
s tih  p r ire d itv a h , k je r  b i m o 
ral b i t i  n a jb o ljš i. T aka  p re n a 
trp a n o s t p a  n i re d ek  p o ja v . 
P o do lg ih  p re m o rih  se  n am 
reč  v k ra jš e m  ča so vn em  raz
d o b ju  z v r s ti  p reveč .

A li ne b i b ilo  p o tre b n o  že 
fo rm ira ti  p o se b e n  organ, ki 
b i sk rb e l, da  b i b ile  p r ir e d it
v e  v p ra v iln e m  časo vn em  
ra zm a k u ?

A. Marodič

Operacija  Al tmark
P rejšn ji ted en  j e  dram ska sku

p in a  D PD Svoboda v  M urski So
boti uprizorila že večkrat napove
dano in  spet preloženo M arodičevo  
dram o "O peracija A ltm ark". U vr
stitev  tega d ela  v le tošn ji program  
že sam a po seb i nekaj pom eni. 
Predvsem  je  p otrebno poudariti, 
da d elo  od lik u je velik  hum anizem , 
k i ga ču tim o v  razkrivanju  n ečlo 
vešk ega  vo jašk ega  fašističnega Hit
lerjevega  živ ljen ja . T o ž iv ljen je  
pod  sv o jo  n am išljen o  bleščečo, 
stroju  podobno urejen ostjo  skriva  
velik o  h in avstvo licem ernost pove
zani z brezdušnim  karierizm om . 
F ašističn i veljaki s i u stvarjajo  u
m azan ugled p reko trupel n edolž
n ih  ljudi, k i m orajo  b iti ubiti sa
m o zato, da z  n jim i lah k o  ta brez
d ušn i stro j dokazuje sv o jo  n ezm ot
ljivost.

V dram sko tehničnem  pogledu  
pa predstavlja uprizoritev take dra
m e zlasti za am aterske odre dokaj 
trd oreh. Zahteva izku šen e, inte
ligen tne igralce ter dom iselno  
scen sko  rešitev  s  potrebnim i teh
ničn im i pripom očki. Uprizoritev  
tega dela mora biti res od  prvega  
do zadnjega prizora izredno skrb
n o  izdelan a, d rugače je  obsojena  
na propad, ker se  razblin i vseb in 
ska in  notranja napetost, kar se  
lah k o hitro zgodi zaradi m ajh ne
ga števila  igralcev  in  dolgih pri
zorov ter zahtevnega interpretira
nja notranjih , duševn ih  prelom ov  
in  bojev.

R ežiser Jože Zrim Je te  prob
lem e z izbranim  in  izk u šen im  i-

gralskim  kadrom  (Vlado Sagadin, 
dr. M etka R ous-Jugova, Jože Hra
d il in  Jože Zrim) izredno uspešno  
rešil ih  ustvaril uprizoritev, k i p o 
m eni v  dosedanji g ledališk i dejav
n osti z  ozirom  na n ova in  sveža  
izrazna sredstva, na režiserjevo  za
m isel, v seb in o  dela in  izoblikova
n ost celotne uprizoritve k akor do
vršenost vseh  igralcev  pravi pre
lom , ob vsem  tem  pa tudi izredno  
doživetje v  n aši dom ači gledališki 
dejavnosti. Zato n i n ič  čudnega, 
da j e  b ila  uprizoritev za številno  
ob čin stvo pravo p resen ečenje , če
prav je  z ozirom  na zasedbo v log  
že tudi pričakovalo  kvaliteten  na
stop. N avajen i del, k i vzbujajo  
g ledalčevo pozornost z  raznim i 
m nožičnim i prizori ali ostrim i k on 
flik ti s  potenciranim i glasovnim i 
efek ti in  grobim i spopadi, je  bila  
dram a s težiščem  na psiholoških  
k onflik tih , k i n e  dobivajo zunanjih  
izbruhov z ostrim i spopadi še to
lik o  več je  d oživetje.

T ežko bi nam  b ilo  ocenjevati 
Izoblikovanost posam ezne v loge  in  
ob tako m aloštevilnem  ansam blu  
p osam eznega igralca izdvojevati iz  
celote. To je  praktično nem ogoče, 
(ker če b i le  en izm ed  njih  b il po
vršen  in n eizoblikovan, b i celotna  
uprizoritev propadla. V tem  delu  
j e  izoblikovanost in  dovršenost 
vseh  igralcev osnovni pogoj, n u j
n ost, k er  p ovršnosti n e  m ore za
k riti noben  drugi efekt. Zato je  
vsak  ocenjeva lec prisiljen  uprizo
ritev  ocen jevati kot celoto v kateri 
m ora b iti m ed protagonisti ureje

no ravnotežje. Kot n e  dovolj izd e
lan o bi lah k o ocen ili le  pantom im o  
v drugem dejanju, vendar n e  z i 
gralskega vid ika, tem več predvsem  
glede na scensko, teh n ičn o rešitev. 
Ob tem  je  potrebno opozoriti vsaj 
na nek  vtis, da nam reč scenskim  
in  tehničnim  problem om  ter u sp o
sabljanju  kadra, k i b i lah k o poi
ska l k ak e d om iselne rešitve, še 
ved n o n e posvečam o zadostne po
zornosti.

Naj zaključim o prav tako z eno  
sp lošn o  ugotovitvijo: ansam bel v 
"O peraciji A ltm ark" se nam  Je v 
te? uprizoritvi predstavil v izred
n i dovršenosti in z  velik im  b o 
gastvom  izraznih  sredstev  in  s  tem  
izpričal svojo zrelost, k i om ogoča  
v prihodnje uprizoritve zahtevnih  
gledaliških  del, k i b i jih  b ilo  p o 
trebno več  na našem  dom ačem  
odru. Š . Balažič

G. RADGONA: ŠE VEČ TAKIH OBISKOV
V okviru  praznovanja 20-letni

ce AVNOJ in ob letn ice Jugoslo
vanske ljudske arm ade se j e  pri
druži La tudi radgonska občana fe
stivalu  rev ije  Kurirček. V ta na
m en sta obiskala radgonsko ob 
čino sloven ska  književnika Ivan  
Minatti in p isa te lj Sm iljan Roz
m an, obem a se je  pridružil m ajor 
Stankovič iz  Maribora.

Na tridnevnem  obisku  šolam  na 
Kapeli, v Radencih, Apačah in  G. 
Radgoni sta  književnika brala 
navdušenim  pionirjem  svoja dela, 
ki so nastala m ed nar o dn o-osvobo

dilno vojn o a li pa, ki so  obravna
vala  to junaško o bdobje naše zgo
dovine; tovariš m ajor pa je  pripo
vedoval spom ine na partizanske 
čase, posebno živo je  govoril o  
borbah na Sutjeski, k i se jih  je  
kot ranjenec sam  udeleževal.

Prav bi bilo, ko bi nas obiskati 
ob tem  času naši um etniki in  bor
ci vsak o  leto; naj bi vedno in ved
no obujali spom ine na našo naj
veličastnejšo  dobo borb za pravi
ce in  svobodo. Počastitev Kurirčka 
se je  v  Radgoni pridružila tudi 
tov. Levarjeva predsed. obč. skup.
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USPEŠNO LETO V TOVARNI ANTEN V GORNJI RADGONI:

U s p e h  d o m a  i n v i z v o z u
V podjetju  »Elrad« v  Gornji R adgoni, lahko pa bi rekli tudi v  prvi "tovarni an ten " v Ju goslav iji, so  

le to  n advse u spešno zak ljučili. Pod jetje  je  v  tem  le tu  osvo jilo  p roizvodnjo  skoraj vseh  vrst anten  in  vedno  
znova pripravljajo  n ove an ten sk e izdelk e. Proizvodi »Elrada« so  o sv o jili ju goslovan sk o  tržišče, v  novem bru  
in  decem bru letos pa so  izvozili n ajveč  tovrstn ih  iz d e lk o v  v ZDA in  A vstrijo. Tudi drugod je  zanim an je  za 
antene, k i jih  izd e lu je »Elrad«, p recejšn je in  p ričak ovati j e ,  da se bodo v prihodnjem  le tu  p ojav ili še drugod

n a  tu jih  tržiščih .

V prvih dneh meseca oktob
ra  so v podjetju  že dosegli 
planirano letošnjo količinsko 
in finančno proizvodnjo, na
kar so plan proizvodnje za le
tošnje leto korigirali in ga tu 
di že realizirali v mesecu de
cembru. Takšni uspehi v pro
izvodnji so vsekakor rezultat 
izrednih proizvodnih prizade
vanj proizvajalcev, povpraše
vanje po njihovih izdelkih na 
tržišču pa priča o kvaliteti 
proizvodov in opravljenega 
dela. V delovnem kolektivu 
menijo, da bi bili uspehi še 
večji, če bi jim  kooperanti 
pravočasno dostavljali blago.

Letošnja realizacija znaša 
600 milijonov dinarjev, v pri
hodnjem  letu pa bodo plan

povečali še približno za 35 
odstotkov. Tako kot v gospo
darskem  planu za leto 1964, 
tudi v planu sedemletnega 
razvoja predvidevajo precejš
njo razširitev proizvodnje, 
prehod na industrijski način 
proizvodnje in usm eritev v 
proizvodnjo elektronske teh
nike. Seveda bodo ob tem 
morali investirati precejšnja 
sredstva v izgradnjo in razši
ritev proizvodnih prostorov. 
Tako nameravajo že v prihod
njem letu zgraditi novo delov
no halo. Gradili jo  bodo v e
tapah tako, da bo takoj m o
goče razširjati proizvodnjo v 
že izgrajenih prostorih. Kljub 
precejšnjem u povečanju pro
izvodnje število zaposlenih v

prihodnje ne bo naraslo v 
znatni meri. Sedaj jim  še pri
m anjkuje nekaterih strokov
nih kadrov, ki jih  ni v bližini 
G. Radgone, tistim  iz oddalje
nejših krajev pa ne morejo 
nuditi stanovanj.

Kot smo že rekli, so v »El
radu« skoraj popolnoma osvo
jili proizvodnjo vseh vrst an

ten. Ta uspeh pa je  nedvom
no tudi rezultat dela posebne 
študijsko-razvojne grupe, ki 
za podjetje pripravlja in raz
iskuje proizvodnjo novih iz
delkov.

Vzporedno z vsemi temi 
proizvodnimi prizadevanji pa 
v »tovarni anten« v G. Rad
goni skrbijo tudi za boljše de
lovne pogoje proizvajalcev in 
za dvig njihove življenjske 
ravni. Če sklepamo po letoš
njih uspehih potem lahko tr 
dimo, da bodo v »Elradu« le
tošnje rezultate v prihodnjem  
letu še znatno presegli.

P o d je tje  »E lra d « je  le to s  izd e la lo  in p re izk u s ilo  p ro to t ip  p o 
po ln o m a  tra n z is to r iz ira n eg a  v iso k o frek ven čn eg a  te le v iz ijsk e g a  

p re tv o rn ik a

O d p r t a  s e j a  DS » E l r a d «
V soboto, 28. decem bra se 

je sestal delavski svet v pod
je tju  »E lrad« na svoji zadnji 
letošnji seji. Na sestanek so 
povabili tudi vse ostale člane

delovnega kolektiva, saj je  de
lavski svet tokrat pregledo
val uspehe delovne organiza
cije v minulem letu, pregle
dal poslovanje delovne orga
nizacije in ugotovil morebitne 
pomanjkljivosti v preteklem 
enoletnem obdobju.

Po končani seji delavskega 
sveta so se vsi člani delovne
ga kolektiva zbrali na sveča
nem zaključku leta, ki ga je  
organizirala sindikalna po
družnica v podjetju.

PRVA SEJA ObK ZMS 
V RADGONI:

Novoizvoljeni občinski ko
mite ZMS Gornja Radgona je 
imel v torek, 24. decembra 
svojo prvo sejo. Člani komi
teja  so na sestanku razprav
ljali o okvirnem program u 
dela za prvih šest mesecev 
naslednjega leta, za prvo tro
mesečje pa so sprejeli kon
kretni akcijski program. Pro
gram dela je sestavljen v skla
du s smernicami konference 
mladine radgonske občine in 
nalogami, ki jih  mladi imajo 
v družbenem razvoju občine.

Na sestanku so člani komi
teja sprejeli predlog proraču
na občinskega kom iteja ZMS 
za leto 1964, izvolili pa so tu
di novi sedemčlanski sekreta
riat komiteja. Form irali so 
tudi 4 komisije in dve pod
komisiji.

M anko G olar

N o v o  l e t o ,  
z d r a v o  l e t o !
N o v e  le to , n o vo  le to , 
zd ra v o  in  v ese lo  
p r id i  v sva te!
In  n asu j n am  sm e h a  
v  n aše  k a šč e  — 
n a j n am  n aša  leha  
ne o s ta n e  prazn a , 
ko p o m la d  p r is ije , 
ko  šk r ja n č e k  m e lo d ije  
n ad o za ro  n am  za v risk a !  
N o v o  le to , novo  leto , 
zd ra v o  in  vese lo!
E j, n ik a r n a m  z zd r a v je m  ne  

sk o p a r i  —
v sa k e m u  p o d a ri  
cele  k o še  sreče!
Z d ra ve  d a j m o č i v se m  
n ašim  n jiva m , 
p o lje m  in  goricam !
D aj to va rn a m  n ašim  
p lo d n eg a  u sp eh a  — 
n a šim  e le k tra rn a m  d a ja j  
v o d  o b ilo  ce lo  le to!
N o v o  le to , n ovo  leto , 
zd ra v o  in  vese lo , 
p r id i  v  naša srca!

V LENDAVSKI OBČINI V LETU 1964

Zna t no  večje p o t r e b e  v š o l s t v u
Pretekli teden je upravni odbor sklada za šolstvo pri občinski skupščini Lendava 

razpravljal o realizaciji finančnega načrta sklada za letošnje leto, o rebalansu proračuna 
za letos in o osnovnih smernicah finančnega načrta sklada za leto 1964.

člani upravnega odbora so 
na seji odobrili dodatna sred
stva za osnovni šoli z dvoje
zičnim poukom v Dobrovniku 
in Kobilju, ker jim  predvide
na sredstva niso zadostovala.

Upravni odbor sklada je ob
ravnaval tudi investicijsko po

litiko, ki je  bila predvidena v 
letošnjem  finančnem načrtu 
sklada. Letos je  bila previde
na gradnja šol v Genterovcih, 
Kobilju in v Črenšovcih, izde
lava načrtov za šolo v Lenda
vi ter izgradnje otroških v rt
cev v G aberju in Dolini. Zara
di pom anjkanja sredstev, ka
tera  naj bi za gradnjo šol v 
Genterovcih in Kobilju ter 
pri gradnji otroških vrtcev v 
Gaberju in Dolini prispeval 
republiški sklad za namene 
dvojezičnega šolstva, je  bila 
realizirana samo gradnja šole 
v Genterovcih in  v rtca  v Ga
berju. N ačrti za osnovno šolo 
v Lendavi so bili naročeni, 
a  jih  Projektivni zavod v M. 
Soboti ni izdelal.

Potem ko so člani upravne
ga odbora potrdili rebalans 
proračuna za letošnje leto, 
so razpravljali o osnovnih 
sm ernicah načrta sklada in  o 
merilih za razdeljevanje sred

stev v naslednjem  letu. Fi
nančni načrt za leto 1964 
predvideva 60 odstotno pove
čanje sredstev za potrebe šol
stva v prihodnjem  letu. Pri 
razdeljevanju sredstev posa
meznim šolam v občini bodo 
upoštevali naslednja m erila: 
potrebna sredstva za osebne 
dohodke po sistem atizaciji 
delovnih m est na šolah, po
trebe za m aterialne izdatke, 
število oddelkov in število u
čencev na posameznih šolah. 
Šolam z dvojezičnim poukom 
pa bodo preko občinskega 
sklada za šolstvo dodeljena 
še -dodatna Sredstva v višini, 
kot jih  bo odobril republiški 
sklad za posamezne dvojezič
ne šole.

Povečanje sredstev za po
trebe šolstva v prihodnjem  
letu narekuje tudi finansira
nje srednjih, strokovnih šol 
in pedagoškega zavoda. V ko
likor bodo še vnaprej obve
ljali dosedanji instrum enti v 
delitvi dohodkov med občin
sko, okrajno in republiško 
skupščino, bo v naslednjem  
letu skladu prim anjkovalo 
okrog 70 milijonov sredstev 
za k ritje  vseh potreb v šol
stvu v občini.

LENDAVA:
Seja sveta za finance

V torek je svet za finance 
pri občinski skupščini Lenda
va razpravljal o odloku o do
polnilnem proračunskem  pri
spevku, o odloku o začasnem 
finansiranju  potreb občinske 
skupščine za prvo trom esečje 
1964. leta in o nekaterih  u
pravnih zadevah te r  poroštve
nih izjavah.

Člani sveta so na seji ana
lizirali tudi stanje v tovarni 
čevljev v Turnišču.T udi na len d a vsk ih  u licah  je  d o v o lj snega  ( jo to  K . S u k ič )

Ali res samo za dobiček?
Ljutomerčani ugotavljajo, 

da im ajo iz leta v leto manj 
družabnih prireditev. To je 
opaziti predvsem ob večjih 
praznikih. Večinoma se izgo
varjajo, da so za prirejanje 
družabnih prireditev preveli
ke najem nine za prostore, 
drugi trdijo, da je  bolje, če 
greš s  fičotom na prim er v 
Radence itd. Že prav, da gre
do tisti, ki im ajo fičote ne

kam  dalje, saj zato jih  kon
čno tudi imajo, toda več je 
takih, ki teh možnosti še ni
majo. Končno pa v Ljutome
ru  tudi ni prim erne dvorane. 
Družabna prireditev v telo
vadnici res ni najbolj prim er
na. Zato bo verjetno potreb
no razm išljati o ureditvi pri
mernega prostora.

Drugo k ar m rtvi družab
nost v Ljutom eru je  prevelik

tek po dobičkih. Ob vsaki pri
reditvi računajo le na to, da 
bi čim več zaslužili. Zakaj ne 
bi brez dobička? S tem  bi do
segli dvoje: ljudem bi omogo
čili vsaj nekoliko razvedrila, 
poleg tega pa bi bile cene na 
takih prireditvah vsaj nekoli
ko manj astronomske.

"L ju to m e rč a n "

Pomurje v letu 1964:
N a za vo d u  za p la n ira n je  in 

in ek o n o m sk e  a n a lize  M ari
b o r  so  p r ip ra v ili  o sn o ve  za  
se s ta v o  dru žb en eg a  p lan a  o 
k ra ja  M a rib o r za le to  1964. 
Te o sn o ve  še  n iso  p re d lo g  
dru žb en eg a  p lan a  te r  p re d 
s ta v lja jo  le g ro b o  s lik o  d o se ž
k o v  le to šn jeg a  te ta  in  o sn o v
nih g o sp o d a rsk ih  p re d v id e 
va n j za p r ih o d n je  leto .

V prihodnjem  letu je  pred
viden večji fizični obseg pro
izvodnje tudi v nekaterih po
m urskih podjetjih. V tovarni 
metanola v Lendavi naj bi 
začeli že v tre tjem  tromeseč
ju  prihodnjega leta obratovati 
dodatni objekti za proizvod
njo formalina in fenolform al
dehidnih smol. Podjetje elek
tro industrija  in splošna mon
taža M aribor nam erava zgra
diti novo delavnico za proiz
vodnjo likalnih in sušilnih 
strojev v Lendavi. Na poveča
nje proizvodnje v živilski in
dustriji bo vsekakor vplivala 
tudi rekonstrukcija predelo
valnice za kondenzirano — 
evaporirano mleko te r hladil

nice pri tovarni mlečnega 
prahu in tovarni mesni izdel
kov kmetijskega industrijske
ga kom binata Pom urka v M. 
Soboti. V grafični industriji 
bodo začeli obratovati novi 
stro ji ČZP Pomurski tisk v 
M urski Soboti.

Tudi na področju gostin
stva in turizm a so predvidene 
nekatere izboljšave. Tako bo 
zdravilišče Slatina Radenci 
gradilo novo restavracijo Po
šta in ostale pomožne objek
te, ki služijo gostinstvu in 
turizmu. Zdravilišče Slatina 
Radenci je  doseglo letos lepe 
uspehe pri razvijanju inozem
skega turizm a, saj so se na 
prim er samo nočitve Avstrij
cev povečale za 88,4 odst. Tu
di Angleži, Američani, Nemci 
in nekateri drugi narodi ka
žejo izredno zanim anje za le
tovanje v Radencih. -kar

OB ROB DOGODKOM:

Kdo vse je dolžan?
N a le tn i k o n feren c i o sn o v

ne org a n iza c ije  Z K S  v  K m e 
t i js k i  za d ru g i K r iže v c i p r i  
L ju to m eru , te r  na n eka ter ih  
dru gih  le tn ih  kon feren cah  so  
u g o to v ili, da  se  d o g a ja jo  na 
naših  vaseh  v e lik e  so c io lo šk e  
sp rem em b e .

N a o b m o č ju  K Z  K r iže v c i je  
I I  o d s t. k m e tijsk ih  p o vrš in  v 
d ru žb en i la sti, p o n u d b a  ze m 
ljišč  pa  ved n o  narašča. N a  va
s i  o s ta ja jo  p re d v se m  s ta r e j
š i  l ju d je , d o č im  o d h a ja  m la
d in a  v  in d u s tr ijsk e  k ra je  ali 
pa  se  šola. Z e m ljo  p o n u ja jo  
v  p ro d a jo  p re d v se m  s ta r e jš i  
l ju d je , k i ne m o re jo  več  dela
ti. T oda  v  m nogih  p r im erih  
gre le  za en  h e k ta r  ze m lje  ali 
p a  tu d i m an j. V ečin om a so  
b ila  to  p re j  ve č ja  p o se s tv a , k i 
pa  so  jih  la s tn ik i razpro d a li, 
den a r ra zd e lili o tro k o m , k i so  
s i na ta k  način  la ž je  u s tv a r
ja li d ru ž in sk o  o g n jišče  tam , 
k je r  se d a j ž iv ijo  in dela jo . 
V se to  je  p ra v , to d a  b rem e  
p re sk rb e  s ta rč k o v , k i so  o s ta 
li b re z  s r e d s te v  in b re z  ze m 
lje , ven d a rle  ne b i sm e lo  p re 
iti  izk lju čn o  na k m e ti jsk o  za
drugo, m a rv eč  b i m o ra li p r i
sp e v a ti n ek a j tu d i o tro c i.

V p ra ša n je  je , kak o  to  ure
ja ti. M orda  b i b ilo  p rim ern o , 
da  b i ra zp ra v lja li v  teh  v p ra 
ša n jih  tu d i sk rb s tv e n i organi, 
ki n a j b i p o sa m e zn e  p r im e re  
o b ra vn a va li sk u p n o  s s ta r š i  
in  o troc i.

L ju-asffs

SEJA SVETOV PRI OBČINSKI SKUPŠČINI V LJUTOMERU:

Programi dela za prihodnje leto
Prejšnji teden so zabeležili 

v Ljutom eru živahno dejav
nost svetov pri občinski skup
ščini, sa j se je  sestala ve
čina svetov: svet za km etij
stvo, svet za družbeni plan in 
finance, svet za industrijo in 
obrt, svet za komunalne in 
stanovanjske zadeve te r svet 
za zdravstvo in socialno skrb
stvo.

Sveti so razpravljali o rea
lizaciji družbenega plana za 
leto 1963, pripravili pa so tu
di obširne programe dela za 
občinsko skupščino v letu 
1964. Obravnavali so tudi po
ročilo o delu upravnih orga
nov pri občinski skupščini v 
letu 1963. O tej problematiki 
je  razpravljala v petek tudi 
občinska skupščina.

Iz nedavne razprave na okrajnem svetu za družbeni plan in finance
Na nedavni seji sveta za 

družbeni standard  in finance 
okrajne skupščine M aribor so 
zavrnili prošnjo premogovni
ka Presika pri Ljutom eru za 
oprostitev plačevanja dela 
proračunskega prispevka iz 
osebnega dohodka delavcev, 
ki pripada okraju. Glede o
prostitve plačevanja dopolnil
nega proračunskega prispev
ka pa so menili, da je ta  za
deva v pristojnosti občinske 
skupščine Ljutomer. Podjetje 
je  v svoji prošnji navedlo, da 
v periodičnem obračunu za 
tre tje  tromesečje izkazuje iz
gubo v višini 495.000 din ter, 
da je zaradi odhoda delovne 
sile občutijo padla proizvod

nja. Člani sveta so v razpravi 
opozorili tudi na nekatere ob
jektivne težave in menili, da 
je  to podjetje v bivšem soboš
kem okraju bilo zapostavlje
no glede investicij. Prav tako 
vpliva na večjo proizvodno 
ceno prevoz prem oga iz Pre
sike do železniške postaje 
Ljutomer. Iz razprave je bilo 
razvidno, da bi m oralo vod
stvo premogovnika več storiti 
za izboljšanje delovnih pogo
jev. Na seji so sklenili, da bo
do o problem u premogovnika 
Presika ponovno razpravljali 
ob predložitvi zaključnega ra
čuna za leto 1963,

O krajni skupščini M aribor 
so predlagali, naj občinski 
skupščini L jutom er odobri 
kratkoročno prem ostitveno 
posojilo iz 6. odst. rezerve o
kraja v višini 13,000.000 din. 
Ta sredstva bo občinska skup
ščina L jutom er lahko upora
bila samo za kritje  izdatkov 
za šolstvo.

Prav tako so člani sveta 
predlagali okrajni skupščini 
Maribor, naj prevzame poro
štvo za investicijsko posojilo 
v višini 106,5 milijonov din, ki 
ga najem a splošna bolnišnica

M urska Sobota za dograditev 
otroškega oddelka v Rakiča
nu. Za polovico tega zneska 
so že izdale poroštveno izja
vo občinske skupščine Lenda
va, G. Radgona, M urska So
bota in Ljutom er.

Na seji so odobrili tudi 
brezplačen prenos in ven ta rji 
z okrožnega sodišča v Murski 
Soboti na tajništvo za no tra
nje zadeve v M aribor. Pri tem  
prenosu gre za inventar, ki ga 
okrožno sodišče po preselitvi 
v novo stavba več ne po tre
bu je . -kar
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NOVOLETNE ŽELJE SOBOŠKIH OBČANOV

P o d  t o č k o  r a z n o
Prvi zbori občanov soboške občine po izvolitvi nove občinske skupščine so sicer 

razpravljali o izpolnjevanju občinskega družbenega plana in delu poravnalnih svetov, toda 
najobsežnejša in najbolj bogata po predlogih in mnenjih je bila tretja točka dnevnih 
redov s splošno oznako: Razno. Na 122 zborih so občani pod to točko analizirali vrsto 
krajevnih problemov, predlogov in tudi želja.

N ekateri problemi so bili 
skupni vsem zborom. Prvi tak 
problem so cene dim nikar
skih storitev. Te so se v pri
m erjavi s prejšnjim i po usta
novitvi dim nikarskega podjet
ja  občutno povečale, nekate
re tudi enkratno. Kaj meni o 
tem  načelnik oddelka za go
spodarstvo pri občinski skup
ščini tov. Olas?

"R es je , da so  s e  cene d im n i
k arsk i storitev  p o veča le  in  to  v  
k ratk em  času. R es pa je  še, da so  
n ižje  k o t v  o s ta lih  občinah  v  S lo 
ven iji, s k aterim i b i lah k o  p rim er
ja li n ašo . P ovečan je  cen  je  n are
kova la  potreb a  p o  b o ljšem  nagra
jevan ju  d im n ik arjev . N jih ovo  d elo  
j e  izred n o  težk o , u m azano, dohod
k i so  b ili n izk i in  za to  se n ih če  n i 
hotel zap osliti v  te j  d ejavn osti. Ta 
p a  spad a m ed  javn e s lu žb e in  je  
p o  svo je  tudi ze lo  odgovorna. Za
to  so  težn je  n ek aterih , da b i ta  
d ela  sa m i op rav lja li, n esp rejem lji
ve . N ezad ovo ljstvo  občanov pa je  
z  d ru ge stran i tu d i razum ljivo , saj 
prej s  tem  n iso  b ili seznanjen i, 
p o leg  tega  jim  n i b ila  sporočena  
cena za p osam ezn e u slu ge, n a  ra
ču n ih  pa tu d i n i b ilo  n aved en o, 
za  kaka dela s o  izstav ljen i. T o bo  
m oralo  op rav iti d im n ik arsk o p od 
je t je  in  sm o  že n jegove p red stav
n ik e  n a  to  op ozorili. G lede cen  
m en im , da jih  n i m ogoče znižati, 
p repričan  pa sem , da bo pa po
treb n o  izb o ljša ti k v a lite to  teh  sto
ritev .«

Drugo, s čim er so občani ob 
zaključku tega leta bili neza
dovoljni, so bila strn jena u
m etna gnojila oziroma gnoji
lo NPK-6-8-16 domače proiz
vodnje. To je mešanica iz kla
sičnih gnojil, ki se je pa s tr
dila. Toda zanimivo, da so si 
bila m nenja o tem deljena: 
na nekaterih področjih so bili 
s takim  gnojilom, ki je  zah
tevalo pred uporabo še zdro
biti, nezadovljni, drugod pa 
jih  to ni motilo.

Karel Kološa, km etijski in
špektor pravi takole o tem:

"R es j e ,  da se  je  to  gn ojilo  
strdilo, o  čem er so  že razpravljali 
razni organi. D robitev gn ojila  s i
cer n i lahka, toda p o  izjavah  k m e
tovalcev  recim o iz  p rosen jakov
skega p red ela  in  drugod tu d i n e  
tako težk a, k o t s o  h ote li ponekod  
to  prikazati. T ega seved a  n e  bi 
sm elo  b iti, čeprav zaradi tega n i 
m ogoče govoriti o  s lab ši kvaliteti. 
Gre za m ešan ico , k i b i s i jo  lah k o  
iz  k lasičn ih  gn o jil pripravil k m e
tova lec sam , toda zaradi d oseda
njih  izku šen j n aših  k m etova lcev  ne  
m orem o pričakovati, da b i to  b ilo  
opravljeno strok ovno. Gre p a  tudi 
za n ek aj drugega: n ek a teri k m e
tova lc i so  la n i m n ogo  v laga li v  
sv o jo  proizvodn jo , k i jim  pa zara
di slab e le tin e  n i to lik o  dala, k ot  
so  pričakovali. Zato so  tisti km e
tovalci, k i s o  se  tu d i le to s  od ločili 
za p recejšn ja  v lagan ja , porabili 
tudi le tos v e lik e  k o lič in e  tega gn o
jila.«

Med ostalimi problemi, ki 
so bili več ali manj skupni 
vsem zborom občanov, je  bi
lo vzdrževanje cest. Za več

cest so občani predlagali, da 
jih naj prevzame občinska u
prava, ker prom et po teh ce
stah prerašča lokalnega. Če
dalje bolj aktualna postaja 
zahteva, da naj tudi gospo
darske organizacije sodeluje
jo  pri vzdrževanju tistih kra
jevnih poti, ki jih tudi one iz
koriščajo. Ponekod postaja 
vzdrževanje cest in raznih ob
jektov že velik problem za 
krajevne skupnosti.

Več vasi na področju kra
jevnega urada v G. Petrovcih 
je predlagalo, naj bi se sedež 
urada preselil v središče vasi. 
V Beltincih in okoliških va
seh se občani zavzemajo za 
večjo razvitost zdravstvene 
službe, enako tudi v G. Pe
trovcih in Križevcih.

Ostro so pa na nekaterih 
zborih razpravljali o nedejav
nosti raznih odborov. V Ku
štanovcih so kritizirali grad
beni odbor za dograditev va
škega doma in zahtevali, da 
se naj razreši predsednika od
bora. Prav tako so tudi na 
Cankovi ugotavljali, da sta 
šolski in gradbeni odbor za

gradnjo nove šole premalo 
delavna.

Razprava na mnogih zborih 
je tudi pokazala, da mora bi
ti sodelovanje med volilci in 
občinsko skupščino v prihod
nje tesnejše. Občani so nam
reč zahtevali pojasnila glede 
nekaterih predlogov in zahtev, 
ki so jih  postavili občinski 
skupščini, a doslej niso dobi
li odgovorov.

V  v e d r e m  razpo ložen ju  na 
novo le tn i  ča ja n k i  sobošk ih  

t a b o r n ik o v

G. Radgona
ŠOLE ZA ŽIVLJENJE

V januarju  bodo v gornje- 
radgonski občini začele delo
vati šole za življenje, ki jih 
organizira občinski komite 
ZMS G. Radgona ob sodelo
vanju občinskega odbora RK 
in Ljudske univerze.

šole za življenje bodo ime
li v Gostinski šoli v Slatini 
Radenci, v Vidmu ob Ščav
nici. Negovi, v Apačah in v 
Stogovcih. Zanimanje za to 
obliko izobraževanja med 
mladino je veliko, saj priča
kujejo, da bodo posamezne 
šole imele nad trideset sluša
teljev. Program obsega zdrav
stvena predavanja in preda
vanja o odnosih med ljudmi.

Podoba  zim e v  sred išču  G ornje  R adgon e  — Tudi  v  teh  dneh  
ne m a n jk a  živahnos t i  v  m e s tu  ob M uri  ( fo to  K. Sukič)

OBČINSKA SKUPŠČINA V LJUTOMERU:

Delo upravnih organov 
vskladiti z novim statutom

V p etek  dopoldne sta se  sesta la  v dvorani občinske skupščine v  
Ljutom eru oba zbora skupščine. O bravnavala sta  d elo  upravnih organov  
občin sk e  sku p ščin e v letu  1963, predloge svetov  in  kom isij, razpravljali 
pa so  tudi o  sk licevanju  zborov volivcev .

V obširnem poročilu o de
lu občinske uprave je bilo 
med drugim rečeno, da ter
ja jo  večje zahteve pri delu 
občinske uprave tudi večjo 
strokovno usposobljenost in

ne nazadnje tudi prim ernej
šo tehnično opremo v posa
meznih službah. Novi statut 
bo predvideval organizacijo 
pravne pomoči, ki naj bi jo 
uvedli na občini. To bo služ
ba, ki bo dajala občanom 
pravne nasvete in jim  poma
gala pri reševanju pravnih 
zadev.

Glede na vlogo inšpekcij
skih služb pa je bilo na skup
ščini omenjeno, da naj bi se 
posamezne inšpekcije bolj 
kot doslej ukvarjale izključ
no z inšpekcijsko službo, kar 
bi povečalo učinkovitost teh 
občinskih organov.

Glede zborov volivcev je bi
lo na skupščini sklenjeno, naj 
bi bili sklicani v času od 5. 
do 15. januarja, občani pa naj 
bi na zborih volivcev razprav
ljali o predlogu družbenega 
plana in proračuna za leto 
1964.

M ladina  pr i  delu  — v teh  dneh  p a  tud i  v n o vo le tn em  vese lju

KONFERENCE OSNOVNIH ORGANIZACIJ ZK KONČANE

Pozornost ideološkemu delu
Prejšnji teden so bile tudi v soboški občini končane letne konference osnovnih orga

nizacij Zveze komunistov. Skoraj pri vseh konferencah je bilo v primerjavi s prejšnjimi 
opaziti nekatere skupne značilnosti in določeno preusmeritev v obravnavani problematiki.

Predvsem je za letošnje 
konference osnovnih organi
zacij ZK značilno, da so bile 
skrbno pripravljene in da so 
se nanje komunisti priprav
ljali že dalj časa. Med pripra
vami so nam reč kritično že 
ocenili dosedanje delo in v 
glavnem tudi vskladili stali
šča o posameznih problemih 
na konferencah samih pa ob
ravnavali osrednje probleme, 
ki se bodo pojavljali v na
daljnjem  razvoju. Komunisti 
so se v svojih razpravah v 
glavnem omejevali na proble
matiko delovnih in teritorial
nih skupnosti, na področju 
katerih deluje osnovna orga
nizacija. Na konferencah v 
delovnih organizacijah so bila 
v ospredju ekonomska vpra
šanja, predvsem  investicijska 
izgradnja in možnosti za na
daljnjo razširitev proizvodnje.

Izredno pozornost so ko
munisti na konferencah po

svetili medsebojnim odnosom 
in metodam dela te r uveljav
ljan ju  komunistov v družbe
nem in političnem življenju. 
Razprave o negativnih poja
vih so bile zelo kritične in te
meljite. Vključevale so zlasti 
ideološko izobraževanje, ki ga 
nekateri še vedno zanem ar
jajo. Izredno velika pozor
nost je  bila posvečena zlasti 
mladini in njenem u usm er
janju. Predlaganih je bilo več 
oblik konkretne pomoči, ki bi 
jo  lahko osnovne organizaci
je nudile mladinskim akti
vom pri njihovem delu.

Med nekatere negativne tež
nje na letošnjih konferencah 
pa bi lahko uvrstili pripombe 
tistih komunistov, ki so za
posleni v raznih ustanovah ali 
zavodih, vključeni pa v teren
ske organizacije. Zavzemali 
so se, da bi imeli svoje orga
nizacije tam, k jer so zaposle
ni. Razumljivo je, da je  delo

v terenski organizaciji težje, 
ker se tam  srečujejo z d ru
gimi problemi, kakor pa v 
svojih delovnih organizacijah. 
Prav tako bi lahko uvrstili 
med slabosti zanem arjanje 
nekaterih področij, med dru
gim tudi kulturno, ki so pa 
izredno pomembna za širše 
idejno vzgojno delo, čeprav 
so prav temu delu komunisti 
v soboški občini v svojem bo
dočem delu odmerili najvid
nejše mesto.

Še enkrat:

Zadruge preurejujejo kulturne dvorane v skladišča
V Pom urskem  vestn ik u  z  dne 

12. decem bra sem  prebral članek  
pod tem  n aslovom . A vtor članka  
ugotavlja , da zadruge o težu jejo  še  
tako skrom no d elovanje igralskih

družin  po vaseh . In da so  s i  igral
ci n a  K obilju preden so  nastop ili 
m orali sam i izprazniti z  žitom  n a 
p o ln jen o  dvorano.

Talko enostransko gledanje in  
va ljen je  krivde n a  nekoga, k i se  
n e p očuti krivega, n i um estno. P o 
slovn a enota na K obilju  je  res i 
m ela v  zadružni dvorani vsklad i
ščene žitarice lastn e proizvodnje, 
ker drugega prostora n i im ela. Po  
m ojem  m nenju  je  b o ljše v  sk lad i
ščiti žitarice v  zadružni dvorani, 
kakor pa jih  p ustiti v  kakem  n e 
prim ernem  prostoru a li ce lo pod  
m ilim  nebom , da propadejo in  na
stane gospodarska škoda, ker se 
takrat ved n o sprašujem o in  išče
m o krivca. Ž itarice so  bile  v  sk la
d iščen e v  zadružni dvorani v  po
letnih  m esecih , to  je  od  ju lija  do  
novem bra, k o  je  tudi d ejavnost i 

gra lskih družin na vasi zelo Skrom
na. Uprava KZ Lendava in  uprava 
PE D obrovnik sta  s i prizadevali, 
da bi dvorano čim prej izpraznili, 
kar jim a je  uspelo še le  v  novem b
ru. D vorano so  izpraznili delavci 
poslovne enote in  n e  igralci sam i, 
kakor je  to  navedeno v članku. 
Taka navedba je  za k olektiv kri
vična, ker so  zadružni delavci de
la li tudi zvečer d o  9. ure, začenja
l i  pa tudi zjutraj ob 5. uri, polni
l i  vreče in jih  nosili na  traktorske 
prikolice.

N epravilnosti je  potrebno kriti
zirati, da se  čimprej odpravijo, 
hvaljen je n ekoga na račun druge
ga pa n i potrebno, n iti pravilno. 
Taka vprašanja je  p o  m ojem  m ne
nju  potrebno reševati kom pleksno.

Jože Horvat 
km et. tehn ik , Kobilje

Uspele letne konference ZK
Pred dnevi so bile v radgonski 

občini zaključene še zadnje konfe
rence osnovnih organizacij ZKS

V vseh 26-tih osnovnih organi
zacijah ZKS so se komunisti na kon

ference dobro pripravili Živahna 
razprava komunistov na konferen
cah je odkrila vrsto problemov in 
nalog, komunistom pa je dala smer
nice za reševanje teh.

Na konferencah sprejeti sklepi 
in naloge zagotavljajo, da se bodo 
komunisti še uspešnejše vključevali 
in ustvarno sodelovali pri reševanju 
vseh družbenih vprašanj v komuni

Občni zbor zadružnikov KZ Beltinci
Pred kratkim  so se v Bel

tincih sestali člani kmetijske 
zadruge Beltinci. Razpravlja
li so o priključitvi vasi O
dranci k KZ Črensovci in o 
realizaciji plana zadruge v 
prvih devetih mesecih.

Na zboru so sklenili, da se 
naj vas Odranci z novim le
tom priključi KZ Črensovci 
To odločitev so potrdili tudi 
člani zadruge iz te vasi na re
ferendumu, saj se jih je več 
kot polovica odločila za' to

priključitev. Člani zadruge pa 
so menili, da zmanjšanje te
ritorija zadruge naj ne bi b i
stveno vplivalo na ustvarjeni 
dohodek v prihodnjem  letu 
Zato bi se naj izkoristile vse 
možnosti za organizirano pro
izvodno sodelovanje v polje
delstvu in živinoreji te r se ta 
ko pridelalo več tržnih viškov 
Predvsem se bo morala pove
čati proizvodnja voluminozne 
krme, ki je  živinorejcem zelo 
potrebna. A. H

Pozimi predavanja in sklepanje pogodb
V km etijski zadrugi Beltin

ci so se odločili, da bodo zim
ski čas izkoristili za km etij
ska predavanja in za sklepa 
nje kooperacijskih pogodb za 
spomladansko setev. V ta  na
men so se že povezali z od
bori krajevnih organizacij 
SZDL, da bi skupno organizi
rali ta  predavanja. V program 
predavanj mislijo predvsem 
vključiti osnovno in dopolnil
no gnojenje poljščinam in

prehrano goveje živine in 
svinj z dodatnimi močnatimi 
krmili. Sklepanje kooperacij
skih pogodb za spomladansko 
setev pa mislijo zaključiti do 
srede marca.

Na ta  način se bo lahko 
strokovna služba v času set
ve aktivno vključila v proiz
vodnjo, ker ji ne bo potreb
no skrbeti za sklepanje po
godb ravno v času, ko je na 
pretek ostalih del A. H. Z im s k a  prav l jica  iz soboškega  parka  fo l °  H. H a jd in jak
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Vsem cenjenim naročnikom gospodarsko-propagandnih uslug 
SREČNO IN VESELO NOVO LETO! 

GOSPODARSKO-PROPAGANDNA SLUŽBA 
Pomurski vestnik —  Népujság — Radio Murska Sobota 

MURSKA SOBOTA 
Kocljeva 2, telefon 21-064



Kolektiv TRGOVSKEGA PODJETJA »UNIVERZAL« v L e n d a v i
s svojimi poslovalnicami v Lendavi in na podeželju želi cenje
nim odjemalcem in poslovnim prijateljem

SREČNO IN USPEHOV POLNO NOVO LETO 1964 
Za obisk in naklonjenost se toplo priporoča tudi v prihodnje

Vsem delovnim kolektivom občanom soboške komune 
in Pomurja želimo mnogo sreče in delovnih uspehov v novem 
letu 1964 — Delovni kolektiv
TOVARNE OBLAČIL, PERILA IN PLETENIN »MURA« 
M u r s k a  S o b o t a

Z nami v prijetno novoletno praznovanje! Srečno in u
spešno novo leto 1964 vsem občanom, delovnim kolektivom in 
naši družbeni skupnosti želi delovni kolektiv
»PANONIJE«, INDUSTRIJE KOVINSKE GALANTERIJE 
M u r s k a  S o b o t a
in se s svojimi kakovostnimi izdelki za dom, gospodinjstvo in 
kmetijstvo priporoča tudi vnaprej

» K O M U N A «
PODJETJE ZA OPRAVLJANJE KOMUNALNIH DEJAVNOSTI 
B e l t i n c i
pečarstvo - mizarstvo - žaga - mlin - komunalna dejavnost. 

Kolektiv tega podjetja vam želi srečno in veselo Novo leto 
ter se tudi vnaprej toplo priporoča s svojimi kakovostnimi 
izdelki in uslugami.

Še tesnejše pridelovalno sodelovanje s kmetovalci in gospodar
ska krepitev zadruge — bosta tudi v nastopajočem 1964. letu 
dominantni nalogi. Kolektiv in organi upravljanja

KMETIJSKE ZADRUGE 
v G o r n j i  R a d g o n i

vam želijo srečno Novo leto in veselo praznovanje!

Delovni kolektiv SPLOŠNEGA MIZARSTVA » L E D A V A «  
M u r s k a  S o b o t a  —  s svojim obratom v G. P e t r o v c i h

želi vsem delovnim ljudem srečno novo leto 1964
in se priporoča s kakovostnimi pisarniškimi, šolskimi, 
stavbenimi, roletarskimi in parketarskimi izdelki.

»FERROMOTO« MARIBOR, POSLOVALNICA »AVTOIZBIRA«
v M u r s k i  S o b o t i ,  Štefana Kovača 20

nudi svojim cenjenim odjemalcem avtomobile domače 
proizvodnje: TAM, Zastava, IMV, SAP, TOMOS, PRETIS 
itd. Prodaja tudi rezervne dele za vozila. Poleg tega ima 
na zalogi še avto plašče v vseh dimenzijah.
Srečno 1964 in veselo novoletno praznovanje vam želi 
kolektiv poslovalnice, »AVTOIZBIRA« v Murski Soboti.

Z obetajočimi možnostmi za nadaljnji razvoj v skladu s 
potrebami v občinskem okolišu, z enkratnim povečanjem 
obsega gradbenih del in bruto dohodka se
GRADBENO PODJETJE »GRADBENIK« L e n d a v a
s svojimi tremi delovnimi enotami — gradbeništvo, opekar
ništvo, prevozništvo— podaja v leto 1964.

Delovni kolektiv tega podjetja želi veselo praznovanje in 
srečno Novo leto vsem delovnim kolektivom in občanom len
davske komune

L E G E N D A
1 —  KMETIJSKA ZADRUGA ŠALOVCI
2 -  TRGOVSKO PODJETJE »GORIČANKA« ŠALOVCI
3 —  KMETIJSKO-GOZDARSKA ZADRUGA PETROVCI
4 —  KMETIJSKA ZADRUGA PUCONCI
5 —  PROIZVODNJA KREMENČEVEGA PESKA PUCONCI
6 —  KMETIJSKA ZADRUGA »ZELENO POLJE« MARTJANCI
7 —  KMETIJSKA ZADRUGA »NAPREDEK« PROSENJAKOVCI
8 —  TRGOVSKO PODJETJE »PREKMURSKI MAGAZIN«

MURSKA SOBOTA
9 —  OBRTNO PODJETJE »OBRTNIK« MURSKA SOBOTA

10 —  KMETIJSKO-INDUSTRIJSKI KOMBINAT »POMURKA«
MURSKA SOBOTA Z OBRATI : TOVARNA MESNIH 
IZDELKOV, TOVARNA MLEČNEGA PRAHU, »AGRO- 
MERKUR«, »MLINOPEK«, GOZDARSTVO IN LESNA 
PREDELAVA V MURSKI SOBOTI, KMETIJSKO GOSPO
DARSTVO RAKIČAN, KMETIJSKO GOSPODARSTVO 
BELTINCI IN KMETIJSKO GOSPODARSTVO LENDAVA

11 —  SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE »POMURJE« MURSKA
SOBOTA

12 —  ZDRAVSTVENI DOM —  OBČINSKI ZDRAVSTVENI
CENTER —  MURSKA SOBOTA

13 —  KOMUNALNA BANKA M. SOBOTA Z EKSPOZITURAMI
V LENDAVI, LJUTOMERU IN GORNJI RADGONI 

13a »AGROSERVIS« MURSKA SOBOTA
14 —  INDUSTRIJSKO PODJETJE »ELRAD« G. RADGONA
15 -  KMETIJSKI KOMBINAT RADGONA
16 —  GOSTILNA »ZVEZDA« BELTINCI
17 -  TOVARNA PLETENIN »BELTINKA« BELTINCI
18 —  TRGOVSKO PODJETJE »RAVENKA« BELTINCI
19 __  OBRTNO-KOMUNALNO PODJ. »DIMNIKAR« BELTINCI
20 —  KMETIJSKA ZADRUGA BELTINCI
21 —  KMETIJSKA ZADRUGA ČRENSOVCI
22 —  TOVARNA DEŽNIKOV IN PLETENIN LENDAVA
23 —  »MEHANIKA« LENDAVA
24 __  INVALIDSKI ZAVOD »PRLEKIJA« LJUTOMER
25 -  INDUSTRIJA OBLAČIL IN PREŠITIH ODEJ »INDOPOL«

LJUTOMER
26 —  »TEHNOSTROJ« LJUTOMER



NA SEJI OBČINSKEGA KOMITEJA ZKS G. RADGONA:

0 KMETIJSTVU V OBČINI
Člani občinskega kom iteja ZKS v Gornji Radgoni so na 

svoji seji, v ponedeljek v preteklem tednu, razpravljali o sta
n ju  v km etijstvu y občini in po živahni razpravi izoblikovali 
izhodišča za bodoče naloge in delovanje subjektivnih sil v raz
voju kmetijstva, s posebnim poudarkom na razvoju sociali
stične kooperacije.

Ob fin sk i k om ite  ZKS j e  p ozi
tivn o  ocen il d osed an je  u sp eh e v 
gospodarjenju  socia lističn ih  km e
tijsk ih  gospodarstev , n jihova pri
zadevanja za v išjo  p roizvodnjo in  
produktivnost, za v eč jo  tržno b la 
govno proizvodnjo in  dosedanja  
in vestic ijsk a  v laganja , k i so  do
seg la  zn esek  1 m ilijardo 700 m i
lijonov dinarjev. Člani kom iteja  
so  določili tudi jasn ejše  sm ernice  
za form iranje oseb n osti proizvajal
ca — upravljali ca v socia lističn i 
k m etijsk i proizvodnji. V zvezi s  
tem  so  ocen ili dosedanjo afirm a
cijo  obratnih  delavsk ih  svetov  in 
organov upravljanja pri organiza
ciji proizvodnje in  reševan ju  na
log , govorili pa so  tudi o  vp livu  
vod stven ih  kadrov za form iranje  
tak šn e osebnosti. Kom ite je  pred
laga l delovnim  k olektivom  v socia 
lističn ih  k m etijsk ih  organizacijah, 
da znotraj svojih  delovn ih  skup
n osti u veljav lja jo  sistem  rotacije  
tudi za ob ratovanje in  druge stro
kovne kadre. O bčinski k om ite ZKS 
je  ugodno ocen il tudi prizadevanja  
km etijsk ih  gospodarskih  organiza
cij v  p rib liževanju  povprečn ih  o 
sebnih  dohodkov neposrednih  k m e
tijsk ih  proizvajalcev okrajnem u in  
republiškem u povprečju .

N a sestank u  so  u gotovili, da so  
napake, k i so  se p ojavlja le  v ko
operaciji, b ile m nogokrat p osled i
ca neorganizirane akcije , čestokrat 
p a  je  do napak  p riš lo  tu d i zato, 
k er  ni b ilo  jasno, kaj naj k oop e
racija dajte v  m aterialnem  sm islu . 
V razvijanju  k ooperacije se  n iso  
dosledno pridržavali načela , da naj 
kooperacija  dopolnjuje lastn o  pro
izvodnjo  k m etijsk ih  gospodarskih  
organizacij. Zato so b ili člani ko
m iteja  m n en ja , da bo kooperacija  
u sp ela  le  takrat, če bodo organi
zac ijo  kooperacije prep u stili le  e 
n i km etijsk i organizaciji. N ujno  
je , da m ed k m etijsk o  zadrugo in 
k m etijsk im  kom binatom  pride do 
d oločene d elitve dela in  sicer v 
tem  sm islu , da b i k m etijsk i kom 
binat organiziral p roizvodnjo na  
vseh  družbenih  površinah, k m etij
sk a  zadruga pa naj bi prevzela  
skrb za privatna zem ljišča. O dno
s i m ed tem a organizacijam a bi b ili 
določeni s  p oseb n o  pogodbo in  z 
d oločili v  statutih  teh  d veh  d elov
n ih  organizacij. K m etijska zadru
ga b i torej organizirala proizvod
n jo  po sm ernicah, katere b i ji dal 
k m etijsk i kom binat s čim er b i do
seg li n ujn o  dopolnjevanje lastn e  
proizvodnje s  proizvodnjo na druž
ben ih  površinah . T ako bi im eli dve 
ob lik i k ooperacije in  sicer m ed  
k m etijsk o  zadrugo in kom binatom  
ter m ed k m etijsk o zadrugo in  pri
vatn im i k m etijsk im i proizvajalci.

Ko so  na sestanku  govorili o

tehničn i op rem ljen osti k m etijsk ih  
organizacij so  poudarili, da mora  
k m etijsk a  zadruga čim prej izpop ol
n iti svoj strojni park, saj bo le  
tak o sposobna ob delati p ovršin e v 
p rivatn i proizvodnji. Tako pa bo  
dosežena tudi d oločena proizvod
n a  od v isn ost m ed socia lističn im  
km etijsk im  gospodarstvom  in  p ri
vatnim  km etijsk im  p roizvajalcem , 
ta  od visn ost pa bo za oba ek on om 
sk o  upravičena.

S seje zadružnega sveta KZ »Ledavski dol« Cankova

Družbeni plan za četrtino večji
Na zadnji seji je  zadružni 

svet km etijske zadruge »Le
davski dol« na Cankovi raz
pravljal o manjši proizvodnji 
mleka, prašičev in ja jc  na 
njenem področju. Mleka je v 
zimskih mesecih vedno manj 
in kot vzrok za to navajajo 
pom anjkanje krmil za molz
nice ter večjo skrb za pitanje 
goveje živine. Tudi proizvod
nja prašičev se je zmanjšala 
in to zaradi močnejšega se
zonskega zaposlevanja na raz
nih deloviščih ali v sosednji 
Avstriji.

Posebej je svet tudi raz
pravljal o problemih strojne
ga parka, ki im a zgubo in to 
zaradi prem ajhne storilnosti 
prostih hodov zaradi raztre
senih zemljišč in neorganizi
ranega dela.

Plan za prihodnje leto pred
videva, da bi se proizvodnja 
povečala za eno četrtino. 
Močneje bi se naj povečala 
živinoreja (pri svinjereji za 
80 odstotkov, pitanje govedi 
pa za 35 do 40 odstotkov) in 
to v kooperaciji z zasebnimi 
kmetovalci. Predvidevajo tu
di, da bodo lastne zemljiške 
površine z odkupom in zaku
pom povečali za 54 hektarov 
Odkup zemlje je zaradi pre
naseljenosti na tem območju 
precej počasen in težak. V 
letnem planu tudi predvideva
jo za prihodnje leto večje do
nose na zadružnih zemljiščih 
pa tudi v zasebnem sektorju  

A. B

DEDEK MRAZ V 
LJUTOMER

Ljutomerčani so tudi letos 
pripravili novoletno priredi
tev z dedkom Mrazom. V so
boto ob dveh se je  zbralo na 
Glavnem trgu veliko število 
šolske mladine, ki je  pričako
vala dedka Mraza. Ob priho
du dedka je bil izveden kraj
ši program. Glavni trg  je bil 
za prihod dedka Mraza lepo 
okrašen, pripravili pa so tudi 
majhno pravljično mestece.

Dedek Mraz je obiskal Lju
tomerčane tudi v nedeljo zve
čer ob šestih, tokratna prire
ditev je bila predvidena pred 
vsem za starejše in za otroke, 
ki žive v Ljutomeru.

Letošnjo prireditev je orga
niziralo društvo prijateljev 
mladine.

D edek  M raz  — s p o ln im  k o še m  p r id i  k nam  v vas!

PREDLOG:

VEČ SODELOVANJA
Člani zveze šoferjev in av

tomehanikov te r avto-moto 
društva v L jutom eru so pred- 
nedavnim razpravljali o ne
katerih  problem ih svojih dru
štev. Ugotovili so, da bi bila 
potrebna boljša povezava dru
štev z občinsko komisijo za 
varnost prom eta kakor tudi 
s postajo Ljudske milice. Te
snejše sodelovanje bi pred
vsem omogočilo h itrejšo  ana
lizo posameznih prom etnih 
nesreč, kar bi po m nenju čla
nov omenjenih društev vpli
valo na zm anjšanje prom et
nih nesreč.

Na sestanku pa so zastavi
li tudi vprašanje, zakaj ne o
pravljajo  tehničnih pregledov 
za m otorna vozila tudi v Lju
tom eru. Pri tem  so poudarili, 
da naj bi raje p rihajala komi
sija v Ljutomer, ne da m ora
jo  voziti m otorna vozila v M. 
Soboto.

NA SEJI OBČINSKE SKUPŠČINE RADGONA:

POROČILO 0 ZBORIH VOLIVCEV
Odborniki obeh zborov občinske skupščine v Gornji 

Radgoni so se v soboto, 28. decembra zbrali na svoji 
osmi seji.

Na dnevnem redu zaseda
nja so tokrat imeli poročilo

o opravljenih zborih volivcev, 
razpravljali so o predlogu od
loka o začasnem finansiranju 
proračunskih potreb občine v 
prvem trom esečju leta 1964 
te r o predlogu odloka o se
stavi svetov občinske skup
ščine.

Odborniki občinske skup
ščine so na sobotnem zase
danju še razpravljali o  p re
vzemu ustanoviteljskih pravic 
za Gostinsko šolo v Slatini 
Radenci in o prevzemu sou
stanoviteljskih pravic za u
stanovitev bolnice v M urski 
Soboti, dalje še o nekaterih 
garancijskih izjavah delovnim 
organizacijam in prem oženj
sko pravnih zadevah.

TUDI V BELTINCIH:

DVORANA ZA PRIREDITVE
O kulturni dejavnosti v Beltincih je bilo že m arsikaj za

pisanega in spregovorjenih dosti kritičnih besed. In največ
krat: da kulturna dejavnost v Beltincih ne dosega ravni, ki 
bi bila Beltinčanom za kulturno življenje potrebna.

Če se  po teh ugotovitvah  ozre
m o n ek olik o  n azaj, zvem o, da so 
b ili B eltinci ed en  izm ed prvih k ra
jev  v Pom urju , k i so  si p o  osvo
boditvi zgradili zadružni dom in  
uredili dvorano, katero so uporab
lja li za kulturne prireditve. V em o  
tudi, da je  takrat v Beltincih  zelo  
ak tivn o  d elovalo  p rosvetn o društ
vo "Ivan Cankar" , m ešani pevski 
zbor ter godba na pihala. Skratka, 
B eltinci so  velja li za enega n aj
bolj razgibanih krajev na področ
ju  kulturnega udejstvovanja.

Toda, kar na h itro je  b ilo  v se 
ga konec. N ič več  n i b ilo  sliša ti o 
prosvetnem  društvu, n iti o  p evskem

zboru, ne o  godbi n a  p ihala. Kljub  
dom ačem u k ulturnem u m rtvilu  pa  
so  B eltin čan i vendarle p rišli na  
svoj račun ob gostovanju  raznih  
k ulturno-um etn išk ih  društev a li 
skupin . Ko pa so pred n ek aj leti 
dvorano za kulturne prired itve  
sprem en ili v  proizvodne n am ene, 
so  o sta li še brez tega. T ako je  v 
B eltincih  zavladalo  kulturno m rt
v ilo  in  trajalo v se  do letošnjega  
leta, k o  so  vendarle uspeli urediti 
klub in  s tem  vsaj n ek o lik o  po
živ ili kulturno d ejavnost. Toda 
B eltinčan i se  še  n iso  povsem  p ri
vad ili tem u novem u  n ačinu  kultur
nega u dejstvovan ja  in  m očno p o 
grešajo  k va lite tn ejših  kulturnih  
prireditev, k i so  b ili v  B eltin cih  
že udom ačeni. N astop teh pa Je 
ob pom ankanju  potrebe dvorane  
nem ogoč, saj je  k inodvorana ne
prim erna, večkrat pa je  tudi pre
m alo  razum evanja.

Tak prim er se  je  dogodil tudi 
p retek lo  n ed eljo , k o  so  svoj n a 
stop napovedali "B en ešk i fan tje". 
V se Je b ilo  d ogovorjen o  in  vendar  
so  m orali v  zadnjem  trenutku  n a 
stop od povedati, k er  n iso  dobili na  
razpolago k inodvorane. P odobno  
so B eltin čan i b ili že ob več  k va
litetn ih  kulturn ih  p rired itev , in  
najbrž j ih bo š lo  še  v e lik o  m im o  
n jih , dok ler n e  bodo dobili p ri
m erne dvorane. P ri tem  pa ce lo  
zaosta ja jo  za o k o lišk im i vasm i, ki 
so  s i  p ri gradnji vašk ih  d om ov  
zgradile kulturne dvorane in  ta 
ko p ožive le  k u lturno ž iv ljen je . N e
katere m ed  n jim i ce lo  p rek ašajo  
na tem  področju  B eltin ce , do n e 
d avnega še  ob čin sk o  središče.

NOVI ObK ZMS JE IMEL 
SEJO

Člani občinskega komiteja, 
ki je bil izvoljen na konferen
ci mladine lendavske občine 
15. decembra, so se v sredo 
popoldne sestali na svoji prvi 
seji. Potem ko so izvolili no
vi sekretariat kom iteja, so se 
dogovorili o konkretnih nalo
gah posameznih članov občin
skega , mladinskega vodstva 
pri realizaciji na konferenci 
sprejetih nalog v prvem tro 

mesečju prihodnjega leta.

ČRENSOVCI
Občani Črensovec bodo 

prav gotovo kar zadovoljni 
stopili v novo leto. Zakaj ne, 
saj so v tem  letu opravili 
mnogo dela in vložili precej 
truda v reševanje številnih 
komunalnih in drugih proble
mov. Pomagali so p ri asfalti
ran ju  ceste in urejevanju 
vaškega križišča, gradili so 
novo šolo, pomagali pri iz
gradnji zdravstvene am bulan
te in izgradili so novi gasilski 
dom. Precej so storili letos, 
naloge in delo, ki ga pa niso 
utegnili dokončati letos, pa 
jih  čaka v novem letu. In 
prepričani smo, tako kot o
ni sami, da bodo tudi tem  
kos v letu 1964.

DOMAČA ZANIMIVOST
V bližini Vidma je vasica 

Rinkovci, ki se je pred nedav
nim priključila Kutincem. 
Rinkovci so imeli zase kata
strsko občino. Vas šteje nič 
več nič manj kot 4 hišne 
številke. O vaščanih Rinkovec 
pa kroži med okoličani tale 
pesmica: Rinkovci so ena vel
ka ves — tam  sta dva Kapu
na in ene Knez — pa še en 
Tašner vmes — pa še en pes, 
pa še ta ne ves.

Pismo iz Kanade
K m alu bo m in ilo  osem  

m esecev , k o  sem  zapustila  
dom ači kraj in  od šla  v tu 
jino . K er sem  tu d i dom a ra
da prebirala vaš lis t , sem  
s i ga tudi sem  naročila , ker  
le  tak o zvem  v eč  n o v ic  o  
dom ačem  kraju , k i m e  pa 
zelo zan im ajo; p o leg  tega  
pa ob p reb iranju  n e  p o 
zab ljam  tudi na  n aš sloven 
sk i jezik . U pam , da n im am  
sam a n aročena v Kanadi 
vaš časop is. Tudi osta lim  
iz se ljen cem  sem  že  rekla, 
n a j s i ga n aročijo. Vsak  
m e j e  p a  vp rašal, če  redno  
dobivam  časop is. R ekla  
sem  jim , da ga dobim . V  ča
s i  p ride sicer  z  zam udo, a 
n e  p o  v a š i k rivd i. O bljubili 
so  m i, da s i ga bodo p o  n o 
v em  le tu  tudi sam i naročili.

Ker sem  m lad a  od šla  iz  
rojstn ega  kraja  (stara sem  
b ila  šestn a jst le t), sem  do
m a p u stila  svoje  starše, s e 
stro  in  dva brata, p o leg  te 
ga pa v eč  p rija te ljev  in  p ri
jatelj i c. Sedaj m i je  sicer  
hudo. k o  se  bom  pa vrn ila  
v  Ju goslav ijo , bom  p a  vsaj 
lah k o  prip oved ova la , kako  
j e  tu  in  tam . Če človek  več  
sveta prehodi, v eč  spozna. 
Sedaj ob isk u jem  šo lo  In se  
učim  a n g lešk i jezik . U pam , 
da bom  šo lo  u sp ešn o  k on 
čala, p otem  pa bom  šla v  
službo.

l e p o  V as pozdravljam  
kakor tudi v s e  b ra lce in 
jim  želim  o b ilo  u sp eh ov  in  
sreče  v  le tu  1964!

ROZIKA MATJAŠEC  
M ontreal — K anada

 SKRAJNI ČAS, DA VSKLADIM O NAŠE INTERESE

Bogata " kulturna letina"
Radgončani se v tem letu res niso mogli pritoževati 

nad slabo »kulturno letino«. Številne kulturne prireditve, 
ki so jih organizirali sami, precejkrati pa so jim v pomoč 
priskočili gosti iz Maribora, so se zvrstile pred radgonskim 
občinstvom.

Domačini, občani radgonske 
komune, so pripravili vrsto 
pestrih proslav ob različnih 
državnih praznikih. Domača 
»Svoboda« se je predstavila z 
delom »Ne ubijaj«, soboški 
gimnazijci so jih obiskali z 
»Mišolovko«, ljutom erska Svo
boda je prikazala »Hišo na 
robu mesta«, apaška pa »Dre
vesa um irajo stoje«.

Pionirji so svojim starejšim  
občanom v m aju zapeli na ob
činskem pevskem festivalu, v 
juniju  pa je Radgona spreje
la pevske zbore m ariborske
ga okraja na pevski reviji. V 
februarju so imeli knjižno 
razstavo in literarni večer 
prav tak večer je bil tudi v 
oktobru, ko so jih obiskali 
slovenski književniki.

Slovensko narodno gledali
šče iz Maribora je občane rad
gonske občine kar štirikrat 
prijetno presenetilo. Člani 
SNG M aribor so se predstavi
li v dram skih delih »Milica 
ne sme umreti« in v »Odkri
tosrčni lažnivki« ter z operni
mi deli »Ero z onega sveta« 
in »Seviljskim brivcem«. 
Ljudsko gledališče iz Celja pa

j o v oktobru prikazalo rad
gonskim gledalcem »Raztr
gance«.

Pozdravi  in čest i tke vo jakov
Obilo uspehov in srečno novo leto 1964 želijo svojim do

mačim, sorodnikom, prijateljem  in prijateljicam  vojaki, ki 
služijo kadrovski rok:

V P 8440, V ranje: C elec Stanko  
iz Pečarovec, Horvat Janez iz  D o
len ec  in  B ačič K olom an iz Mur
sk e  Sobote; V P 4791-2a, Zadar: Mi
lan  K erec; V P 5086, Prahovo: Z ver  
Stefan iz  B rezovice pri Turnišču; 
VP 1560/3, S kopje: Š kafar S tefan  iz  
B ratonec in  Horvat M arjan iz  
Č ren sovec; V P Beograd 7000: A v
gust Rajh; V P 1552/13, B eograd: 
Franc M arinič; V P 5140/ 5, B eo
grad: Špindler Jože: V P K arlovac  
3167: F legar Janez iz  M urske So
bote. G odvajs Janez iz  R akičana, 
Barbarič Arpad iz  Z enkovec, Mu
lec Jože iz G. R adogne, M arinič 
Franc iz  B orejec; V P 5322/10, Beo
grad: Š iftar Ludvik; V P 5659/8, Ze
m u n  Elem ir G ergar in  K učan Ja
nez; VP 774012, N ovi Sad: Oto Ro
gač iz  Serdice; VP 7315 N ovi Sad: 
Ernest Veren iz  F ikšin ec; V P 1863, 
N ovi Sad: K erec A lbert s  Cankove 
in  Edvard Štesl iz  F ikšin ec; V P  
4519/12, Bitola: M encinger Hinko; 
VP 5060. Zrenjanin: S tefan  Horvat 
od Jurija, Lenarčič S tefan  iz  Gor
njih S laveč, S tefan  G jergjek  iz  
N em čavec, Š tefan  Žalik iz  O cin ja;

K. V. O. K ragujevac: S tefan  Lebar 
iz  T urnišča in  A ndi K odrič iz  Šta
tenberga; VP 9157/1, B atajn ica: S te
fan  M agdič iz  K roga in  Franc A n
drejč iz  Š a lam en ec; V P 9127, Tre
b inje: Jože V ugrinec, M artin Z ver  
in  Š tefan  H ozjan; V P 4306/8, N ovi 
Sad; B elov ič  Branko; VP 4180, N o
v i Sad: M aks R ajner; V P 5432, B eo
grad: Ivd P u šen jak  iz  K am enšča
ka in  Karba Mirko iz  B u čkovec; 
V P 2246, U žička Požega: A lojz Sla
v ič  in  S tefan  Hozjan; V P 4815-6, 
Brčko: Jože Šeruga; V P 3267-K, 
K ragujevac: A lojz F ister; V P 2139-5 
Č ačak: A lojz Knez.

V P 5114, K ikinda: Franc Trat
njek  iz  B ak ovec; V P 5286-9B, T ito
grad: Jože Idič iz  B ak ovec; V P  
5286, T itograd: Franc K aučič iz 
Stavešin sk ega  vrha, Čuk K olom an  
iz  Č epinec, Geza Ozvatič iz  Ratko
vec . Franc K erčm ar iz  Š a lam en ec,

A lojz F lisar iz  K rajne; VP 4861, 
Prizren: T ropenauer Mirko iz  A
pač, Franc V rbnjak iz  M oravec, 
Janez S tanjko iz  K riževec pri Lju
tom eru , Jože M ihelič iz  Č rnec; VP  
4319-1, Beograd: B alek  Ernest iz 
N eradnovec; V P 9781/14. M eljine — 
Boka K otorska: Ernest M ekicar iz 
Sebeborec in Forjan Franc iz  Me
linec; V P 5835/20, Zadar: Štefan  
R ajtar iz  B rezovec in  Franc Ger
lec  iz  K rašč pri Cankovi; V P  
4660/17, P etrovac Požarevačk i: Ja
nez K očar od Grada in  Stanko  
M iško iz  Z iškov; V P 2935/13, Pri
jedor, BIH: Š tefan  V ereš iz  Bako
v ec  in  S tefan  Pored oš iz  Zenko
vec; V P 1274, T rebinje: M ilan Gom 
boc. K outer Mirko, Jožef N ovak, 
M artin K ociper in  R ogač A vgust; 
V P 2736/34, K nin. D alm acija: S te
fan  S ečko in  Evgen V ugrinec; VP  
7250/18-25, Zagreb: F eri Žibrik iz  
S ebeborec in  Reži K ukujca iz  An
drejce; V P 8793, D ugo Selo p ri Za
grebu: Zrim Ludvik iz M atjaševec,

M uhič Janko iz  D rakovec. K avaš 
Jože iz B eltin ec, Vajda V ili iz  Ur
šin ec, Kuzma, Štefan  iz  Z enkovec, 
V arga Jože iz  P etrovec in  B en k o
v ič  Jo že  iz  M urske S obote V P  
Sinj: Mirko Pučko.

VP 5379, K arlovac: N ovak  Franc 
iz  Apač, A lojz Fras s  P tu jsk e ce
ste . S en čar A lojz iz  G ornjega Ko
n jišča  pri A pačah, M agdič M irko 
iz M ekotnjaka p ri L jutom eru, Vlaj 
Franc iz  R akičana, Štabuc Franc 
iz  Žvap pri Ormožu, H ozjan Ste
fan  iz  V elik e  P olane, K učan S te
fan iz  M oravec. B akan G usti iz 
G ančan, Lutar S tefan  iz  R akičana, 
B an fi Š tefan  iz  V aneč in  F lisar  
Karel iz  M urskih Črnec; V P 6577/24, 
Pula: G eld A lojz; V P 5980/36, N ovi 
Sad: Ž ižek Jože; V P 9190/13, Prilep: 
Š tefan  M iholič; V P  9140, S isak: La
poša Oto, P av le  S tefap , Š ka lič  Ge
za; V P 3566, Zagreb: Č ernjavič  
Franc iz  B a k ovec, V itez D ezider, 
C vernjak Jože in  B ejek  Stanko iz  
M urske Sobote;

V sem  p o m u r s k im  fan tom , v o ja k o m  JLA, z v e s t im  p r i ja te l j e m  
P o m u rsk eg a  ves tn ik a  — Zeli srečno novo  le to  1964 in vese lo  

prazn ovan je ,  k o le k t iv  P o m u r sk e g a  ves tn ika!
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S SEJE OBČINSKE SKUPŠČINE MURSKA SOBOTA:

Telesni vzgoji ustrezno mesto v družbenih prizadevanjih
V soboto je občinska skupščina Murska Sobota na svoji 8. redni seji obeh zborov razpravljala o problematiki telesne vzgoje v občini, 
sklepala o odloku za začasno finansiranje proračunskih potreb v prvem tromesečju 1964, upravnih zadevah in poroštvenih izjavah.

Svet za telesno vzgojo je v 
svojem poročilu poudaril, da 
več ni mogoče govoriti o te
lesni kulturi, ki bi naj bila 
nekak konjiček sto ali več 
športnikov, temveč da je po 
obsegu in zanim anju postala 
telesna kultura v občini splo
šna in množična potreba. Za
to so potrebni ukrepi, ki naj 
zagotovijo telesni kulturi od
govarjajoče m esto v celotnem 
družbenem  življenju.

Med posebnimi uspehi na 
tem  področju je  svet omenjal 
zgraditev novih objektov, več
ja  finančna sredstva, ki jih  
im ajo šole in organizacije za 
telesno kulturo te r ustanovi
tev oddelka srednje šole za

telesno vzgojo. Čeprav ta šo
la več ne bo dolgo obstojala 

v m urski Soboti, bo vseeno v 
tem času vzgojila številen 
strokovni kader, ki je potre
ben tako šolam, kakor teles
novzgojnim in športnim  or
ganizacijam.

Kljub tem vidnim uspehom 
pa je še vedno za sedanje sta
nje telesne kulture v občini 
značilna močna stihijnost in 
laičnost. Obvezna telesna 
vzgoja na šolah je še vedno 
pod močnim vplivom učitelja, 
ki jo  izvaja tako, kakor sam

hoče in zna, nasploh pa je 
odvisna od razpoloženja osta
lih učiteljev, ki jo pa običaj
no v prim erjavi z drugimi uč
nimi predm eti podcenjujejo. 
Neurejenost je  opaziti tudi 
pri gradnjah športnih in telo
vadnih objektov kakor tudi 
pri njihovem vzdrževanju. Ne
razvito je v tem pogledu tudi 
zdravstvo, ki nima specializi
rane ustanove niti specialista, 
ki bi deloval na področju 
športne medicine.

Svet se je v svojem poro
čilu zavzemal za to, da bi te

lesna kultura dobila v pro
gramih naše družbene in go
spodarske dejavnosti še vid
nejše mesto in takšen sistem 
virov m aterialnih sredstev, ki 
bo izločil stihijnost in odvis
nost od dobre volje posamez
nikov. V te namene bi se naj 
ustanovil tudi sklad, poleg te
ga bi se pa naj organizirala 
stalna in sistem atična zdrav
stveno varstvena služba.

Ko pridete v Maribor, obiščite Prodajalni servis

Tam si lahko ogledate največjo izbiro tekstila 
in konfekcije

GORNJA RADGONA:

Največ skrbi  cestam
Pretekli teden je bil pri ob

činski skupščini v G. Radgo
ni sestanek predsednikov kra
jevnih odborov. Na sestanku 
so ugotovili, da je bilo delo 
KO v minulem obdobju uspe
šno.

Med prizadevanji pri ure
jevanju različnih komunalnih 
problemov na posameznih 
področjih, so največ skrbi v 
tem  letu posvetili vzdrževa
nju cest IV. reda, gradnji mo
stov in drugih objektov. Ne
kateri krajevni odbori so do
segli tudi lepe uspehe pri 
gradnji vaških domov, pri u
rejan ju  kulturnih dvoran in 
povsod so občani z razumeva
njem  in prostovoljnim  delom 
radi pomagali.

Krajevni odbori v radgon
ski občini so imeli v letu 1963 
skoraj 3 milijone sredstev za 
vzdrževanje in popravilo cest. 
Vsa sredstva so dobro izko
ristili, s prostovoljnim  delom 
pa jim  je uspelo navoziti gra
moz in razširiti te r popraviti 
skoraj vse važnejše ceste IV. 
reda. Krajevni odbori — ob
čani na njihovem področju —

so letos uredili tudi pokopali
šče (Apači), v Vidmu ob 
Ščavnici in v Slatina Raden
ci pa so pomagali tudi pri iz
gradnji kanalizacije. Posebno 
aktivni so bili krajevni odbo
ri ob vpisovanju ljudskega 
posojila.

Z im s k i  m o t iv ,  f o to  H a jd in ja k

OB DNEVU JLA:

Proslave
po vsem Pomurju

LENDAVA — B ojevn iške in  po
litičn e organizacije lendavske ob 
čin e  so  pripravile za obm ejne en o
te  n aše vojsk e svečano akadem i
jo  s kulturnim  program om . Na a 
kadem iji je  sodelovalo  DPD S v o 
boda, nastopili pa so tudi m ladi 
harm onikarji. Lendavčani so  izro
čili vojakom  televizor. Sredstva za 
televizor so  nabrali v podjetjih in 
pri družbenih organizacijah.

GORNJA RADGONA — D an pred  
praznikom  so čestita li vojakom  
predstavniki m nogih organizaciji, 
delovnih  k olektivov in pionirji. 
Posebno p resenečenje je  b il nastop  
m ladinskega pevskega zbora. Ko
m andant en ote j e  podelil vojakom  
priznanja, pohvale in  nagrade. V 
okviru  praznovanja so  priredili tu
di akadem ijo  in  družabni večer.

LJUTOMER — Že pred dnevom  
JLA so pripravili bojevniške or
ganizacije v  ljutom erski 'občini raz
govore p o  šolah, na predvečer  
praznika pa je  bila akadem ija na 
kateri so  nastopali pevci m ladin
skega pevskega zbora šo le  Ivana  
Cankarja ter glasbeniki glasbene  
šo le  S lavko Osterc. P ionirji in  
predstavniki ZROP so ob iskali tu
di ob m ejn e enote v Radgoni ter na 
m ariborskem  obm očju.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — 
V okviru  praznovanj dneva JLA  
so  predvajali v Križevcih film  Ko
zara, na predvečer dneva JLA pa 
so  tudi v  tem  kraju  pripravili a
kademijio.

V eni i z m e d  p re jšn j ih  š te v i lk  s m o  zabeležili  zače tek  delovanja  
nove trgov ine  v  Filovcih (na sl ik i) ,  Trgovina uspešno  poslu je

KONČANE KONFERENCE 0 0  ZKS V LENDAVSKI OBČINI:

Kritična ocena dosedanjega dela
Pred nekaj dnevi so bile tudi v lendavski občini končane letne konference osnovnih or

ganizacij ZK. V vseh 27 osnovnih organizacijah so člani ZK na konferencah živahno razprav
ljali o delu komunistov na vseh področjih družbene dejavnosti. Konference so bile v večini 
primerov dobro pripravljene in uspešno končane.

N a le tn ih  konferencah  osn ov 
nih organizacij ZK v d elovn ih  or
ganizacijah so  k om unisti v  razpra
vah dali največ poudarka vpraša
njem  in  problem atiki v zvezi z de
litv ijo  dohodka in  v log i in  delu  
kom unistov v organih  delavskega  
upravljanja. U gotovili so, da so 
sed anji p raviln ik i o  d elitv i dohod
ka, pa tudi p raviln ik i o  nagraje
van ju  m n ogokje že zastareli in  jih  
bodo m orali v  delovn ih  kolektivih  
popraviti. Člani ZK so opozorili 
tudi na  vrsto  napak, k i so  se  do
slej pojav ile  v  sistem u n agrajeva
nja po delu  in  so  b ili m nenja , da 
je  čim prej pristop iti k  izdelavi 
takšn ih  m eril, katera bodo proiz
vajalca  še  bolj kot doslej stim u
lira la  za usp eh  v loženega dela.

K om unisti so  na konferencah  
poudarili, da se  m orajo  sam i uspe
šno vk lju čevati v  delo sam ou
pravnih organov, s svojim i stališči 
in p ozitivnim i predlogi pa prispe
vata h k valitetnejšem u  reševanju  
nalog, k i se  iz  dneva v dan pred  
organe upravljanja postavljajo. 
M nogo je  b ilo  sliša ti pripom b tu 
di na  d elo  kom unistov  v  s in d ik a l
n ih  podružnicah v delovn ih  orga
nizacijah. D elovanje kom unistov  
se  nam reč n i održalo v d elu  sin d i
kata in  drugih  organizacij, zato  so  
na konferencah b ili m nenja, da 
je  v  prihodne potrebno ocenjevati 
ak tivn ost članov ZK na osn ov i de
lovanja  in  u spehov, k i jih  dosega
jo  družbeno-politične organizacije  
v  delovnem  k olek tivu  in  delovna  
organizacija v  svojem  gospodarje
nju.

K onference osnovn ih  organiza
cij ZK na vasi so  m ed  drugim  naj
več razpravljale o  v log i kom uni
stov  v krajevnih  skupnostih  in  v 
krajevn ih  organizacijah  SZDL. 
Tako so  člani ZK ugotovili, da so  
ob vo litvah  v svete krajevnih  skup

n osti prem alo sodelovali v  kadrov
skih  pripravah, saj so  v več pri
m erih  v  te  organe b ili izvoljen i 
občani, k i n iti n iso  člani SZDL. 
Tudi m lad incev in  m ladink je  v 
svetih  krajevn ih  sku p n osti m alo, 
še m anj pa žensk. Ko so  o cen je
va li d elo  krajevn ih  organizacij 
SZDL, so  u gotovili, da je  le-to  
m nogokrat prepuščeno p eščic i ob 
čanov in  da komunista v p retek
lem  obdobju n iso  b ili vedno do
sled n i id ejn i u sm erjevalc i dela v 
te j  organizaciji in  v n jen ih  vod
stvih . K onference na vasi so  op o
zorile na potrebo, da je ob reše
vanju  določenih  nalog a li pri izva
jan ju  štev iln ih  akcij potrebno te

sno sodelovanje vseh  družbeno-po
litičn i organizacij v  vasi a li v  kra
jevn ih  skupnostih.

Člani Zveze kom unistov v k m e
tijsk ih  zadrugah in  n a  km etijskem  
p osestvu  so  na konferencah kri
tizirali odnose k m etijsk ih  strokov
njakov do kooperacije. B ili so 
m nenja, da k m etijsk i strokovnjaki 
v pretek lem  obdobju n iso  storili 
vse  za še  več je  sodelovanje indi
v idualnih  km etijsk ih  proizvajalcev  
in  k m etijsk ih  zadrug.

N a vseh  konferencah pa so  b ili 
člani ZK m nenja, da  m orajo v pri
h o d n je  k a r  n a jv e č  sk r b i p o s v e t il i  
ideološkem u izobraževanju v raz
ličn ih  oblikah  idejnega dela.

SPREJEM RADGONSKIH 
PIONIRJEV ZA DAN JLA
Za Dan JLA so pionirji rad

gonske šole obiskali vojake 
garnizona v tem obmejnem 
mestu, kjer so bili ljubeznivo 
sprejeti in pogoščeni. Ob kon
cu obiska so jim  vojaki pri
redili tudi kulturno priredi
tev. Predno so se poslovili od 
gostiteljev, so jim še čestitali 
za ta veliki praznik.KMETIJSTVO RADGONSKE OBČINE DO LETA 1970

Nove obde lova lne  površine
V OKVIRU KOMISIJE ZA IZDELAVO PERSPEKTIVNEGA NAČRTA  

RAZVOJA RADGONSKE OBČINE DELUJE PO SEBNA PODKOMISIJA  
ZA KMETIJSTVO. DOSLEJ SO ŽE IZDELALI OSNOVNE SMERNICE 
ZA RAZVOJ KM ETIJSTVA V OBČINI V SEDEMLETNEM OBDOBJU.

Po predvidevanjih bi se kmetij
ske obdelovalne površine v sedmih 
letih povečale na 5 tisoč ha. Izha
jajoč iz te predpostavke naj bi do 
leta 1970 izgradili naslednji objek
ti v kmetijstvu.

Farme za govejo živino bi iz
gradili v Stogovcih, Žepovcih, Lut
vercih, Ščavnici, Ivanjcih, v Žihlavi, 
Dragotincih in v Turjancih. Z do
končno izgradnjo farme bekonov v 
Podgradju pa bi se njene kapacitete 
povečale na 30 tisoč komadov let
no. Predvidena je izgradnja tudi cen
tralnega skladišča kmetijskih pridel
kov in skladišča sadja v bližini G. 
Radgone.

V vsej občini naj bi po pred
videvanjih do leta 1970 uredili

600 ha rodnih vinogradov in 700 ha 
sadovnjakov. Že prihodnje leto pa 
bodo v Radgoni verjetno začeli z 
gradnjo tovarne šampanjca z letno 
kapaciteto 500 vagonov.

V sedemletnem persepktivnem 
obdobju pa je predvidena tudi kom
pletna melioracija apaške kotline. 
Kmetijski kombinat G. Radgona je 
že naročil načrte za to investicijo, ki 
bo vredna okrog 1 milijardo 200 
milijonov dinarjev. Do leta 1970 
prav tako predvidevajo dokončno re
gulacijo Ščavnice na področju rad
gonske občine.

ČREŠNJEVCI
Občani v tej vasi so bili v  tem 

letu zelo delavni. Uvedli so krajevni 
samoprispevek in s sredstvi, ki so 
jih tako dobili, uredili nekatere ko
munalne zadeve. Razširili so nekate
re ceste in navozili gramoza na njih, 
zgradili so si avtobusno postajo ter 
v neki zgradbi adaptirali prostore, ki 
jim sedaj služijo za kulturno-za
bavno in družbeno-politično dejav
nost. Prizadevajo pa si, da bi te pro
store kmalu opremili s primernim 
pohištvom.

ŠPORTNO SREČANJE 
MLADINE IZ OBČIN 

LJUTOMER IN G. RADGONA
V soboto so se v G. Radgo

ni v prijateljskem  športnem  
srečanju pomerili v šahu, od
bojki in stre ljanju  z zračno 
puško mladinci ljutom erske 
in radgonske občine te r člani 
Prleškega študentskega kluba. 
Po tekm ovanju pa je občin
ski komite ZMS Gornja Rad
gona organiziral v zadružni 
dvorani mladinsko silvestro
vanje za udeležence športne
ga tekm ovanja in za radgon
sko mladino.

BUČKOVCI
Pionirji bučkovske šole so 

sklenili, da bodo zaprosili ne
katere večje tovarne v Slove
niji za odpadni m aterial. Nji
hovi prošnji so se odzvale na
slednje tovarne: Zmaj Ljub
ljana, Iskra Kranj, Papirnica 
Vevče, Železarna Jesenice, Ju
govimi Split, MTT Maribor in 
HIMO Maribor,

MELE
Vaščani v Meleh so letos zgra

dili novi gasilski dom. Sredstva za 
izgradnjo doma so v glavnem pri
spevali sami, prav tako pa so s 
prostovoljnim delom sodelovali pri 
gradnji in urejevanju doma. Zelo le
po so uredili dvorano v domu, kjer 
v zadnjem času uspešno razvijajo 
družabno in kulturno življenje obča
nov.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU
Organizacija rezervnih ofi

cirjev in podoficirjev v Kri
ževcih je na nedavnem ob
čnem zboru sklenila, da bo v 
letu 1964 tesneje sodelovala 
z bojevniškimi organizacija
mi prav tako pa so predlaga
li naj bi organizacija sodelo
vala pri vseh proslavah kra
jevnega značaja.

V LENDAVSKI »MEHANIKI«;

V novo leto z novim planom in 
z zboljšano organizacijo dela

Pri Mehaniki v Lendavi je že več mesecev ves kolektiv močno razgiban s samou
pravnimi nalogami. Med tem, ko potekajo zadnje razprave o osnutku statuta podjetja in 
proizvodne planu za prihodnje leto, so se pospešile priprave za skrajšan delovni teden.

Delavski svet podjetja je 
pred dnevi na svoji seji spre
jel predlog za reorganizacijo 
dosedanjih ekonomskih enot 
ki bo uresničena ob začetku 
novega leta že po določilih 
osnutka sta tu ta  podjetja. Pro
izvodni plan za prihodnje leto

je že prilagojen novim reor
ganiziranim delovnim enotam 
v podjetju, tako se izognejo 
ob sprejetju statuta rezlikam 
med njegovimi določili in de
janskim organizacijskim sta
njem. Takrat ne bo treba 
sprem injati planov ter notra
njega obračunskega sistema 
kar med letom povzroča tež
je prilagoditve. Po novi no
tranji organizaciji bo podjet
je proizvodno in obračunsko 
razdeljeno na tri delovne eno
te in režijsko enoto upravo s 
skupnimi službami. Vsaka de
lovna enota dobi svoj letni 
proizvodni plan ter bo imela 
ločen obračun stroškov in do
hodkov s samostojnim klju
čem delitve čistega dohodka 
za osebne dohodke in v skla
de.

Za pripravo uvedbe 42-ur- 
nega delovnega tedna je že 
poleti bila imenovana komisi
ja. Deli se na tri podkomisije 
katere so si razporedile pod
ročje dela in temeljito prou
čujejo možnosti za koriščenje 
obstoječih rezerv za dvig pro
duktivnosti ter pripravljajo 
analize. Oddelek šibk za dež
nike je z namenom uspešnej
šega dela v mesecu novembru 
uvedel nekatere nove organi
zacijske ukrepe in evidenco 
nad pol izdelki preko poseb
nega skladišča. Že prvi mesec 
so se pokazali vidni rezultati, 
delovni učinek se je dvignil 
za 9 odst., dočim kažejo mož
nosti dviga storilnosti še za 
4 do 5 odst. V enoti mehanič
ne delavnice bodo z novim 
letom uvedli nekatere nove 
metode za zboljšanje kvalite
te izdelkov in za povečanje 
delovne storilnosti. Ti ukrepi 
slonijo predvsem na reorga
nizaciji področja, priprave de

la in na izboljšanju tehničnih 
priprav.

Komisija, ki v podjetju 
proučuje možnosti za prehod 
na 42-urni delovni teden, je 
pred dnevi na svoji seji ugo
tovila, da se v podjetju s 1.  
februarjem  prihodnjega leta 
lahko uvede skrajšan delovni 
teden, tako da bo delovna e
nota kovinske galanterije, ki 
proizvaja predvsem ogrodja 
za dežnike in senčnike ter i
ma delovni proces v celoti 
speljan po enoti proizvoda, 
delala 42 u r tedensko, dočim 
bodo ostale delovne enote po
stopoma skrajšale delovni te
den na enaki čas. Š. F.

IZDELAN OSNUTEK 
STATUTA OBČINE 

G. RADGONA
V sredo se je sestala komi

sija za izdelavo osnutka sta
tuta občine G. Radgona, da bi 
še zadnjikrat pregledala-pri
pravljen osnutek statuta. V 
prvih dneh prihodnjega leta 
bodo o osnutku občinskega 
statuta razpravljali sveti pri 
občinski skupščini, potem 
družbeno-politične organizaci
je, delovne organizacije in ob
čani.

Predvidevajo, da bo občin
ska skupščina v G. Radgoni 
sprejela statut v mesecu mar
cu prihodnjega leta.

Silvestrovanje, silvestrovanje,pri starih in mladih, v delovnih organizacijah in šolah
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Nove knjige in revije
Franc Zadravec:

Miško Kranjec (1908-1935)
Pomurska založba v Murski Soboti je pred dnevi izda

la obsežno razpravo Franca Zadravca o Mišku Kranjcu. 
Prvotno je bila to doktorska disertacija, ki jo je pa avtor 
za tisk nekoliko preuredil in dopolnil.

Razprava predstavlja po 
svojem opisu in analizi dela 
še živečega pisatelja značaju 
drzen in  edinstveni poskus v 
slovenski literarni zgodovini. 
Toda kljub temu, da ta  po
skus že sam po sebi vzbuja 
nekaj pomislekov lahko ugo
tovimo, da predstavlja razpra
va tem eljito znanstveno delo, 
ki mu sicer m anjka zaključ
na ocena pisatelja Miška 
Kranjca, ne m anjka pa mu 
izčrpen oris pisateljevega raz
voja in slovenskih političnih 
in kulturnih silnic, ob katerih 
se je pisatelj oblikoval do le
ta 1935.

Z ozirom na to, ker avtor 
analizira delo še živečega pi
satelja, torej človeka, čigar o
pus še ni zaključen, si je mo
ral nujno poiskati nek razvoj
ni mejnik, neko prelomnico v 
pisateljevem ustvarjanju. Ta
ko prelomnico po avtorjevem 
mnenju predstavlja roman 
»Os življenja«. Uvod v razpra
vo predstavlja pregled in ana
liza literarne kritike, ki je z 
deljenimi m nenji vrednotila 
Kranjčeva literarna dela, s 
čemer dobiva taka sintetična 
analiza tudi svojo upraviče
nost. Te deljene sodbe, ki so 
izvirale iz določenih in različ
nih idejnih koncepcij že nam
reč same po sebi opozarjajo 
na velike idejne premike v 
Kranjčevem ustvarjanju. Med 
tem, ko je K ranjca v začetku 
zajela med trem i osrednjim i 
kulturnopolitičnim i silami v 
dvajsetih letih katoliška, pa 
se je  svetovnonazorsko v kas
nejših letih sprem injal in ob
likoval vse do m arksistične i
deologije. Zadravec tudi ob
širno in tem eljito analizira 
Kranjčevo umetniško pot z 
interpretacijo in analizo ne
katerih del. Ob tem pa se ne 
izogiba tudi na opozarjanje 
pobud iz tujih  književnosti. 
Tem pobudam je posvečeno 
tudi krajše poglavje, v kate
rem razm ejuje Kranjčevo 
prozo od Hamsuna in Rey- 
monta.

Pričujoče delo vsekakor 
predstavlja po svoji tem elji
tosti in kompleksni analizi 
dragocen prispevek slovenski 
literarni zgodovini, še posebej 
pa velik prispevek k poznava
nju pisatelja, ki je  prav se
daj sredi velikega ustvarjal
nega dela. Izdajatelju  pa bi

lahko zamerili preveliko po
vršnost pri slikovnem gradi
vu. Prva fotografija Miška 
K ranjca (stran  37) ni iz leta 
1925, temveč iz leta 1935 (na 
kar me je opozoril tudi pisa
telj sam). Podpisi pod m oti
vi so tudi prav ponesrečeno 
izbrani. Pod Prekm urjem  ra 
zumemo le širši regionalni te
ritorij, kakor ga predstavlja 
ravniniski del oziroma še bolj 
konkretno: ožji predel v ne
posredni bližini Kranjčevega 
rojstnega kraja. Tipična »prek
murska« cesta je tipična rav

ninska cesta, prekm urski »ma
rof« je tudi taka bleda ozna
ka, saj je  sploh vprašanje, 
koliko je to prekm urska zna
čilnost, isto je  z motivom žit
nega polja, ki ga predstavlja 
posnetek snopov pokošenega 
prosa. Tem motivom namreč 
m anjka ravno tisto, kar bi 
naj bili: tipični za svojstven 
prekm urski pokrajinski pej
saž. Š. Balažic

Tudi to je

P o m u r j e  1 9 6 3
Čisto droben, skoraj nepomemben dogodek mi je dal idejico za to pisanje. Sicer pa 

ni nujno, da ga opisujem, ker o našem standardu — o tem je bilo govora —  tako cesto 
razpravljamo skozi vse leto. To je večnoživa tvarina, vedno pa se nam zdi, da so okrog 
nje samo besede in nič več, če pa se ozremo malo nazaj, se nehote moramo zamisliti. K 
temu nas prisiljujejo številke, dejstva.

Tu ne gre za vsemirske raz
sežnosti, včasih, prim erjajoč 
leto za letom, se nam zdi, da 
je  letos tako kot predlani, to
da, če se zamislimo v čas pe
tih ali celo desetih let nazaj, 
smo prim orani priznati: pa se 
vse skupaj vendarle premika 
nekam naprej. Neprim erne bi 
bile prim erjave, če bi trdili, 
da spi danes naš človek na 
boljši postelji kot Karel Ve
liki, za katerega je znano, da 
je  spal na navadni slamnjači, 
pa čeprav je bil cesar, da u

godneje potujem o kot je  po
toval na prim er Aleksander I. 
ruski car pred skoraj poldru
gim stoletjem  iz Petrograda 
na Ljubljanski kongres, pa 
vendarle nas obide zona, če 
pomislimo, da bomo morali 
potovati z vlakom, denimo ka
kih 500 km.

POMURJE NA KOLESIH
Pred dobrimi štirim i leti so 

se tudi v Pom urju pojavili p r
vi televizorji. Takrat, prvo le
to bi jih  lahko prešteli na p r
ste. Danes postaja televizor 
za vsakogar skoraj toliko po
treben kot kolo, brez katere
ga si ne moremo zamisliti več 
niti najm anjšega opravka (po
znal sem nekaj starih ženic, 
ki so še pred prvo svetovno 
vojno nosile iz ljutom erske 
okolice v Maribor jajca, sir 
in podobno kar peš. In to ce
lo po dvakrat tedensko!).

Računajo, da je v Pom urju 
okrog 80 tisoč koles. Tako 
smo Pomurci znani kot kole
sarji širom po Sloveniji. Da 
pa Pomurci nismo samo ko
lesarji nam  pove naslednji 
podatek: v vseh štirih komu
nalnih bankah — M. Soboti, 
Lendavi, Ljutom eru in v Rad
goni — so v letošnjem  letu 
odobrili potrošniške kredite 
za nakup 373 osebnih avto
mobilov. In če je  danes v so
boški občini okrog 500, v lju 
tom erski pa okrog 170 oseb
nih avtomobilov, (150 bi lah
ko računali tudi za Lendavo, 
za Radgono pa nekaj več), po
tem vozi po naših pomurskih 
cestah okrog 1000 osebnih av
tomobilov, ki nam  poleg skr
bi zaradi precej dragega vzdr
ževanja, vendarle odpirajo no
ve perspektive tako glede u 
godnejšega počutja, razvoja 
počitniškega turizm a itd. Da 
bi p rejšnje številke nekoliko 
pridobile na pomenu, naj o
menim, da je bilo leta 1954 v

takratnem  ljutom erskem  o
kraju  vsega 20 osebnih avto
mobilov in še ti so bili v la
sti podjetij oziroma OLO. 
Kljub temu, da je v Pom urju 
izredno veliko število koles, 
pa zanimanje za nakup teh 
vendarle ni nič splahnelo. V 
dveh soboških trgovinah so 
prodali letos približno 1200 
koles. Čeprav so banke izda
le posojila za 373 avtomobi
lov, so jih  prodali v Murski 
Soboti le 72, od tega 68 fic
kov in 4 avtomobile Zastava 
— 1300. Večinoma so torej 
kupovali avtomobile naši po
trošniki izven Pomurja. Po
dobno pa je tudi pri mnogih 
drugih predm etih trajnejše 
vrednosti. V prvi vrsti pride
ta  tukaj v poštev M aribor in 
Ptuj. V soboških trgovinah 
Opremotehna in Tehnopro
m et so prodali letos tudi 286 
mopedov.

To bi bilo nekaj številk o 
»Pomurju na kolesih«. Vse
kakor pa to ni realna slika, 
na kar nam  kažejo predvsem

avtomobili, ki so bili kuplje
ni v glavnem izven Pomurja. 
Podobno pa je tudi p ri m no
gih drugih artiklih, ki jih  je 
v sezoni primanjkovalo. To so 
mopedi, hladilniki, električni 
štedilniki in podobno. Ob tej 
ugotovitvi lahko mimogrede 
omenimo tudi to, da ob to
likšnem povpraševanju nismo 
mogli pričakati pocenitev po
sameznih predm etov.

Da, da  p r a v  tak  e le k t r o m o to r  
bi  rad; fo to  K . S u k ič )

Zares: P o m u r je  na ( d v o )  koles ih ,  sa j  b re z  tega res ne. gre

Pomurje na 11. kanalu in valu 202
Elektrifikacija je  bila še 

pred nekaj leti v Pom urju 
problem  številka 1. Danes je  
le še malo kmečkih hiš, ki ne 
bi bile elektrificirane. Okrog 
128 tisoč prebivalcev Pom ur
ja  se zbira ob 20 tisoč rad ij
skih sprejem nikih in ob ne
kaj sto televizorjih. Bolj kot 
radioaparati pa so postali 
»tarča« potrošnikov televizor
ji. Teh so prodala naša trgov
ska podjetja okrog 300 v le
tošnjem  letu. Računamo pa 
lahko, da je  bilo kupljenih 
najm anj 50 televizorjev v o
stalih krajih  Slovenije, pred
vsem v večjih mestih, k jer so 
imeli vsaj od časa do časa 
večjo izbiro. Ne smemo pa se
veda prezreti tudi tega, da so 
samo v treh  soboških trgovi
nah prodali letos 815 rad ij

skih sprejemnikov. Kakor je 
danes le še redko kje hiša, ki 
ne bi imela radijskega spre
jem nika, tako skoraj da ni 
več vasi, k jer ljudje ne bi 
imeli pristopa do televizorja.

VEDNO VEČ TRAJNEJŠIH 
PREDMETOV

K akor že nekaj let, tako be
ležimo tudi letos pri nakupu 
v trgovinah težnjo po naku
pu predm etov tra jnejše  vred
nosti. Poleg avtomobilov, mo
pedov, koles in pod. je  vse 
večje povpraševanje po so
dobni kuhinjski opremi. To 
naj vsaj nekoliko ilustrirajo  
naslednje številke: okrog 200 
hladilnikov, 270 električnih

štedilnikov, te r v dveh sobo
ških trgovinah za 206 m ilijo
nov dinarjev prodanega pohi
štva.

Kako se sprem inja oziro
m a veča kupilo predm etov 
tra jnejše  vrednosti, nam  lah
ko posluži naslednji podatek: 
leta 1960 so prodali v vseh 
pom urskih trgovinah 400 mo
pedov in okrog 100 televizor
jev, na novo pa je bilo tega 
leta registriranih v tak ra t
nem soboškem okraju  177 o
sebnih avtomobilov in  184 
motornih koles.

LE ODKOD DENAR?

Tudi to  vprašanje je eno iz
med tistih  vsakodnevnih. Drug 
za drugega se vprašujem o 
(smo pač ljudje) kje neki le 
jem lje denar, da kupuje av
to, hladilnik, novo pohištvo 
in podobno. Delni odgovorna 
to nam  dajo podatki, ki so 
nam jih posredovali na ko
munalni banki. Dne 30. no
vem bra je bilo na območju 
soboške komunalne banke 
620 posojilojemalcev z 680 
milijoni dinarjev posojila, v 
Lendavi 2900 posojilojemalcev 
z 300 milijoni dinarjev poso
jila, v Radgoni 180 posojilo
jemalcev z 182 milijoni d inar
jev posojila in na področju 
komunalne banke v L jutom e
ru  200 posojilojemalcev z 210 
milijoni dinarjev posojila. Da 
vam ne bo treba seštevati: to 
je 5700 posojilodajalcev, ki so 
dolžni 1 m ilijardo 372 milijo
nov dinarjev. Istočasno pa 
m oram o ugotoviti, da je v 
vseh podružnicah komunalne 
banke v M. Soboti shranje
nih 761 milijonov dinarjev 
hranilnih vlog, kar je  za pri
bližno 200 milijonov več kot 
lani ob koncu leta. Vseh, ki 
nosijo svoje prihranke v ban
ko, je  bilo koncem novembra 
10.468. Nekoliko neprim erno 
je  razm erje med številom po
sojilojemalcev v posameznih 
občinah. Sobota in Radgona 
jih  im ata daleko m anj kot 
L jutom er in Lendava. Odgo
vor na to bi bilo potrebno 
iskati tudi v tem, da je na 
prim er na območju soboške 
občine kvalifikacijski sestav

zaposlenih mnogo višji ko t v 
ostalih občinah. S tem  pa so 
m išljeni tudi višji osebni do
hodki, dočim im a Radgona 
nekatere ugodne pogoje gle
de na maloobm ejni prom et.

POTROŠNIKI —  POSOJILO
Pa poglejmo tudi tu  — za 

prim erjavo — nekoliko let na
zaj. Število koristnikov po
trošniških posojil je  bilo kon
cem leta 1960 za 1705 večje 
kot leto p rej, ko je  bilo v Po
m urju  8113 posojilojemalcev. 
Pri tem  pa se je povečal ob
seg kreditov za 115 milijonov 
dinarjev. Število posojiloje
malcev se je povečalo v to
likšni meri zaradi povečane
ga števila zaposlenih, pred
vsem pa zaradi tega, ker so 
bili v letu  1960 ukinjeni kre
diti pri trgovskih podjetjih. 
Torej, danes le 5700 posojilo
jemalcev, ki pa so znatno bolj 
zadolženi kot so bili pred tre 
mi leti. Tudi to potrju je, da 
se potrošniki poslužujejo v 
vse večji meri večjih posojil 
za nakup predm etov tra jnejše  
vrednosti, ki so seveda soraz
m erno dražji od industrijske
ga blaga oziroma je  potreb
no najeti na pr. za šivalni 
stro j, hladilnik, televizor in 
podobno mnogo več posojila, 
kot za obleko, kolo, radijsk i 
sprejemnik.

In tako  iz dn eva  v  dan: k u p u je m o ,  k u p u je m o  ( jo to  K. S.)

IN ŠE NEKAJ ŠTEVILK 
ZA NAMEČEK

To je  le nekaj zanimivih 
podatkov, predvsem  o tem  kaj 
in kako smo letos kupovali. 
Lahko pa bi še ugotavljali, da 
je  bilo letos zgrajenih sto in 
sto stanovanj v blokih ali v 
zasebnih hišicah, da se je po
večal prom et na naših cestah, 
pri čem er naj mimogrede o
menim, da je znašala škoda 
na karam boliranih avtom obi
lih v letošnjem  letu okrog 15 
milijonov dinarjev, da so sa
mo pri soboškem Petrolu 
prodali 4246 ton različnih go
riv v vrednosti 399 milijonov 
dinarjev in da je od tega pre
cej milijončkov, ki so jih  »pri
spevali« lastniki avtomobilov, 
m otornih koles, mopedov.

J. Makovec

Nadaljevanje:

Dramska dejavnost
Kakšen pa je odnos občin

stva in tudi organizacije, v 
okviru katere ta družina na
stopa, do igralcev? Ali dobi
vate kaka priznanja? Naved
be so porazne in zaskrbljujo
če. Ne le, da je odziv pri ob
činstvu dokaj dvomljiva stvar 
temveč tudi že tistega uobiča
jenega načina priznanja s 
šopkom cvetlic  ne poznamo 
Recimo na zadnji prem ieri so 
igralci dobili le en šopek cvet
lic, ki je  bil mimogrede, izro
čen še na nepravi naslov. Vsi 
ostali, ki pomagajo recimo 
pri prenašanju raznih delov 
scene ali pri postavljanju, po
tem razsvetljavi — skratka 
pomožno osebje je  plačano, le 
igralci ostanejo brez nagrad 
in priznanj, pa čeprav recimo 
žrtvujejo del svojega delovne
ga čas a in s tem tudi del o
sebnih dohodkov za vaje in 
uprizoritev. Po izjavah tova
rišev, ki so doslej že priprav
ljali uprizoritve, je to en iz
med osnovnih vzrokov, da 
ljudje nočejo sodelovati.

Ali se to  v bistvu ne križa z 
načeli amaterizma? Vpraša
nje nagrajevanja oziroma pla
čevanje se postavlja že v vseh

pom urskih občinskih sredi
ščih, vendar še ne dovolj od
prto. Očitno gre v bistvu — 
tudi po izkušnjah kulturnih 
društev drugod — za neko ob
liko nagrade, ki ne predstav
lja nadomestila za izgubljen 
čas, temveč vsaj v nekem 
smislu priznanje. To je toliko 
bolj potrebno razčistiti, ker 
je  ostali del osebja že plače
van. Zaključek:

Razmere za dram sko dejav
nost v okviru DPD »Svoboda« 
so torej več kot neugodne, 
odnos do nje pa tudi postav
lja osnovno vprašanje: ali raz
vijati dram sko dejavnost in s 
tem v osnovi sprem eniti od
nos ter tej dejavnosti začrtati 
jasno sm er in ji tudi določiti 
družbeno mesto ali pa v bi
stvu zanem ariti nadaljnji raz
voj domače kulturne tvor
nosti in se usm eriti na gosto
vanja, ki naj izpopolnijo to 
vrzel. Te probleme bo potreb
no vsekakor razčistiti in to v 
bližnji prihodnosti. Dramska 
dejavnost vsekakor ne sme 
biti pastorek, ker zahteva 
skrbnega in občutljivega va
ruha. Š . B.
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ŠO PEK N O VO LETN IH  ČESTITK —  ŠOPEK NOVOLETNIH ČESTITK —  ŠOPEK NOVOLETNIH ČESTITK —  ŠOPEK NO

Delovnim ljudem Pomurja srečno in uspešno  Novo leto!

OKRAJNA S K U P Š Č I N A  MARIBOR

Našim občanom in vsem delovnim ljudem naše socialistične 
republike želimo srečno Novo leto — z željo, da bi v nasto
pajočem letu 1964 dosegli še večje uspehe na gospodarskem 
in drugih področjih družbene ustvarjalnosti

OBČINSKA SKUPŠČINA 
OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI KOMITE ZKS
OBČINSKI SINDIKALNI SVET
OBČINSKI KOMITE ZMS
VODSTVA DRUGIH 

DRUŽBENIH 
IN MNOŽIČNIH 
ORGANIZACIJ OBČINE

G o r n j a  R a d g o n a

V letu 1964 k novim, še veličastnejšim gospodarskim in 
družbenim uspehom v naši komuni in širši družbeni skup
nosti! S to željo in toplimi čestitkami prav prijetno praz
novanje vsem občanom

OBČINSKA SKUPŠČINA 
OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI KOMITE ZKS
OBČINSKI SINDIKALNI SVET
OBČINSKI KOMITE ZMS
VODSTVA DRUGIH 

DRUŽBENIH 
IN MNOŽIČNIH 
ORGANIZACIJ OBČINE

M u r s k a  S o b o t a

Pa še to:
PREDSILVESTROVSKE TEŽAVE

R adio in  časop is pozivata: »Pre
sk rb ite  s i rezervacije  za v e lik o  sil
vestrovan je  v  »Zvezdi«, »Centra
lu «  itd . »K oktajl, ob ložen  p iščan ec, 
b uteljk a , tu ršk a  . . .«

S k o leg ico  sva  š li k  »Zvezdi« v  
M urski Soboti, da b i s i n abavili 
rezervac ije  za dostojno s lovo  od  
starega  leta.

N a le te li sv a  na m ladega n ata
karja  in  m ed nam i se  je  razvil 
n asled n ji zanim iv razgovor:

Jaz: »Š e im ate  rezervacije za 
silve strovan je  ?«

N atakar: »Ja!«
Jaz: »Želela b i štiri rezervaci

je!«
N atakar: »Prodaja jih  drugi na

takar.«
Jaz: »K je pa je?«
N atakar: »Ga ni!«
Jaz: »Pa k je  ga lahko najdem ?«
N atakar: »Je na dopustu.«
Jaz: »K je pa se  potem  dobe 

rezervacije?«
N atakar: »Ja, hm , s a j , če ste  

lan sk o leto  pri nas s ilvestrovali, 
potem  že, d rugače pa . . .«

In po n jegovem  nežn em  obraz
ku  se  je  razlil tak  p om ilovalni 
sm eh lja j, da sva  jo s kolegico , s 
k om plek som  m anjvrednosti, nem u 
dom a p obrisali proti izhodu. Pri
h odn jič  naj »Zvezda« razpiše a
bonm a za d eset let! (Če pa im a  
slu čajn o  rezervirano za in ozem sk e  
goste, naj prej objavi!)

N IN A

OPEKARNA KRIŽEVCI —  BORECI:

V prihodnjih letih specializacija
V križevski opekarni so pred dnevi, točneje dne 16. decembra zabeležili pomemben 

uspeh: izpolnili so letni proizvodni plan. Končni rezultat realizacije proizvodnega piana 
pa je 102 odst. To količinsko in vrednostno.

Letos v križevskih opekar
nah niso imeli večjih investi
cij. Za obrat v Lokavcih so 
kupili vakum  stiskalnico, s 
tem  pa so tudi zaključili re
konstrukcijo tega obrata, ki 
je  pred leti pogorel. Proizvod
n ja  v  novem obratu  se je  po
večala za 98 odst. čeprav za
posluje nekoliko manj delov
ne sile. Prihodnje leto je  v in
vesticijskem pogledu spet na 
vrsti obrat v Borečih. Tu bo
do uredili sanitarije. Investi
cijski program  za ta  obrat 
predvideva naj bi ga do leta 
1967 popolnoma rekonstrui
rali.

Letos so v križevskih ope
karnah pričeli izdelovati po
sebne modularne gradbene e
lemente, ki zm anjšujejo po 
mnenju gradbenikov gradbe
ne stroške za okrog 30 odst. 
poleg tega pa so novi gradbe
ni elementi dobri zvočni in 
toplotni izolatorji. Glede na 
dolgoročni načrt razvoja ope
karne, računajo v prihodnjih 
letih na popolno specializaci
jo. V lanskem letu so izdelo
vali vsega 21 različnih izdel
kov, letos že samo 13, prihod
nje leto pa nameravajo pro
izvajati le 7 vrst elementov. 
To bodo predvsem strešniki,

stropniki in  modularni grad
beni elementi. Ocene kažejo, 
da im ata oba obrata dobre 
pogoje za izdelavo strešnikov, 
poleg tega pa to vrsto proiz
vodov v mnogih opekarnah o
puščajo. Razen spremembe v 
predm etih proizvodnje pa bo
do spremenili tudi obseg tr 
žišča. Doslej so prodajali o
pečne izdelke v glavnem v 
Ljubljano, na Gorenjsko in 
delno na Koroško, v bodoče 
pa se bodo preusm erili v glav
nem na mariborsko področje. 
To predvsem zaradi zmanj
ševanja prevoznih stroškov.

Kolektiv križevskih ope
karn  je  letos v veliki meri po
magal pri gradnji šole v Kri
ževcih, saj je  podaril šoli vso 
opeko v vrednosti treh  mili
jonov dinarjev. Prav tako pa 
so križevski opekarji poma
gali s prostovoljnim delom in 
s prevozi tudi pri transiranju 
ceste Ljutom er — Križevci.

Kot pač v vseh opekarnah, 
so tudi v križevski te  dni let
no proizvodnjo zaključili, po
spešeno pa delajo pri izkopu 
gline za prihodnje leto.

KZ KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU:

Vedno več lastne proizvodnje
Kmetijska zadruga v Križevcih pri Ljutomeru je letos skoraj v celoti realizirala 

plan odkupa zemljišč, to je 130 hektarjev. Prav tako so odkupljena zemljišča tudi komple
tirali.

Skupno im a zadruga 400 ha 
zemlje, glavni poudarek pa 
dajejo rastlinski proizvodnji, 
predvsem  pridelovanju pšeni
ce. Pšenico so zasejali letos 
na 70 hektarih. Vso so tudi 
dognojili, koruze pa bodo za
sejali spomladi 60 hektarov 
dočim bodo pridelali krmske 
rastline na 100 hektarih. Pose
vek krm skih rastlin  pa je po
gojen s pričetkom  gradnje 
hlevov v Kokoričih. Po per
spektivnem planu naj bi bila 
kapaciteta teh hlevov 1500 
glav goveje živine. Prihodnje 
leto nam eravajo zgraditi dva 
hleva v katerih  bi bilo prosto
ra  za 400 glav živine. Že janu
a rja  bodo predložili banki 
zahtevek za 100 milijonov di
narjev kredita. Po novem letu 
nam eravajo v zadrugi ustano
viti tudi obrat za prevozni
štvo. Trenutno ima zadruga 
16 trak torjev  in en kamion 
Prevozniške usluge bodo nu
dili tudi opekarniškem u pod
jetju , kakor vsem ostalim po
trošnikom .

Pri kooperaciji so si letos

prizadevali, da bi bila pred
vsem kvalitetno opravljena. 
Glede na to so predvideli za 
delo pri sklepanju pogodb v 
sezoni 6 ljudi, čeprav delata 
drugače na tem  le dva. Z več
jo prizadevnostjo pri sklepa
n ju  pogodb je tako zadrugi 
uspelo že v jeseni razpečati 
med zadružniki 3 vagone se
menskega krom pirja. V koo
peraciji im ajo zasejanih 340 
hektarjev pšenice, sklenili pa 
so že pogodbe za 100 ha koru
ze in 62 ha krom pirja. Leto
šnjo jesen so prodali zadruž
nikom 64 ton semenske pše
nice, kar je  celo nekoliko več 
kot je  predvideno z odlokom 
o agrotehničnem minimumu 
Letošnjo jesen so organizirali 
tudi prodajo umetnih gnojil 
po nesezonskih cenah. To je 
prišlo za kmetovalce 3 dinar
je ceneje pri kilogramu. Tako 
so prodali 6 vagonov umetnih 
gnojil. S tem so se izognili 
vskladiščevanju in neprijet
nemu strjevanju gnojil.

Glede na vedno večji obseg 
poslovanja bodo v zadrugi

zaposlili spomladi tudi agro
noma, ki naj bi se ukvarjal z 
ekonomskimi analizami in 
planiranjem.

N O V I  G R A D B E N I  E L E M E N T I
Alu panelke — Lesonitne panelke — Salonitne panelke v pove
zavi s satovjem — Laki elementi — Toplotna in zvočna izo
lacija — H itra montaža

Industrija gradbenega materiala in gradbeništva 
» I M G R A D «

L j u t o m e r
Ormoška 46, tel. 8 10 86

V »Imgradu« izdelujejo SREDICO IZ SATOVJA v štirih  kva
litetah : u tr jeno s fenolno smolo — utrjeno z urofixom — 
neutrjeno, iz natron papirja, neutrjeno iz kartona — v treh  
velikostih celic.
ALU — PANELKE: 2 X alu, pločevina — sredica iz satovja, 
polnjeno z ekspanzirano pluto — lakirane eno ali obojestran
sko z jafipol lakom — kombinacije: alu — pločevina, salonit
— lesonit

Zakaj pa uporabljamo panelke?
Za montažne stanovanjske hiše — Vmesne stene — Parapete
— Stropove — Hladilnice — Weekend hišice
OPREMO: za brodarstvo — gostinstvo — železnice — v grad
beništvu
D elovn i k o le k tiv  in d u s tr i je  gradben ega  m a teria la  in g ra d b e
n ištva  »IM G R A D « L ju to m e r  že li srečn o  in u sp eh o v  polno  
novo le to  1964 v se m  sv o jim  cen jen im  o d je m a lc e m  in p o slo v 
n im  p r ija te lje m , d e lo vn im  k o le k tiv o m  in občan om  lju to 
m ersk e  kom u n e te r  d e lo vn im  lju d em  naše so c ia lis tičn e  do 
m ovine.

ŽELODEC BREZ 
SKRIVNOSTI

P rvič j e  b ila  v  Evropi preizku
šena takoim enovan a  gastro-kam e
ra, k i om ogoča, da se  lah k o v bar
vah  pofotografirajo  notranji deli 
želodca Ta zelo ob ču tljiv i aparat 
so  i zd ela li na Japonskem , k jer  ga 
že u porabljajo 5 let. 
ne vrh je  podoben  k ačji g la v i , spu
stijo  sk o z  požiraln ik  v želodec bol
n ika in  zdravnik  
snem anjem . Z enim  film om  
napravijo 32 p osn etk ov. D ognano  
j e  da b o ln ik i z lahkoto  prenašajo  
to op erac ijo . V  Evropi so  prvič 
uporabili ta  aparat na k lin ik i 
Stockholm u.

PREPOVEDAN SOMRAK
Japonci se izredno skrbno pripravljajo

na olimpijske igre, ki bodo prihodnje leto 
vTokiu. V okviru teh priprav je policija 
za čela z obširno akcijo , da bi očistila 
mesto nem orale. V  želji, da bi številni 
tujci odnesli čim lepše spomine na to deset 
milijonsko mesto, so prepovedali, da bi po 
23. uri zvečer bila v barih slabša svetloba 
od deset luksov. To je taka svetloba, pri 
kateri lahko človek čita časopis oddaljen 
30 cm od oči. Policisti z aparati kontrolirajo 
bare, ki jih je v Toki  3000, poleg tega 4300 

restavracij in 68000 gostiln. 

Vsem delovnim kolektivom 
in našim občanom SREČNO 
IN VESELO 1964!

OBČINSKA SKUPŠČINA — OBČINSKI ODBOR 
SZDL — OBČINSKI KOMITE ZKS — OBČIN
SKI SINDIKALNI SVET — OBČINSKI KOMI
TE ZMS —  L e n d a v a

KJE BOSTE PA VI SILVESTROVALI? Naj
vam posredujemo dobrohoten nasvet: kar v 
Z d r a v i l i š č e  S la t in a  R a d e n c e , kjer 
bodo organizatorji poleg 5 priznanih glasbe
nih ansamblov v vseh gostinskih obratih, po
skrbeli še za vrsto drugih presenečenj, ki vam 
bodo omogočila, da se boste ob prehodu v 
Novo leto počutili kar najbolj prijetno in za
dovoljno.

Delovni kolektiv Z d r a v i l i š č a  S l a 
t i n a  R a d e n c i  s svojimi delovnimi eno
tami želi SREČNO IN VESELO 1964. Vsem go
stom in obiskovalcem — od blizu im daleč — 
pa tudi delovnim kolektivom in prebivalcem 
Pomurja.

V prihodnje pa se toplo priporoča za še 
večji obisk tega evropsko znanega zdravilišča 
in njegovih rekreacijskih objektov.

— »MERKUR« za vas, za Dedka Mraza, za 
Vaše malčke

— Še danes in jutri
— Zato obiščite specializirane poslovalnice 

Trgovskega podjetja »MERKUR« v M u r
s k i  S o b o t i  in njegove poslovalnice na 
podeželju

— Tudi v nastopajočem 1964. letu se kolek
tiv Trgovskega podjetja »MERKUR« toplo 
priporoča in želi vsem svojim odjemalcem 
in poslovnim prijateljem SREČNO IN ZA
DOVOLJNO NOVO LETO.

»AGROSERVIS« —  M u r s k a  S o b o t a ,
opravlja vsa popravila kmetijskih strojev in 
motornih vozil vse vrst, terensko servisno 
službo, vleko poškodovanih vozil, kleparske 
in ličarske usluge, brušenje motornih va
ljev itd.

Tudi tehnične preglede lin servis za TO
MOS, PRETIS in traktorje vseh vrst.

Lastniki motornih vozil »ZASTAVA«, po
služujte se njegovega servisa! Še prav po
sebno si velja zapomniti: »AGROSERVIS« 
M u r s k a  S o b o t a !

Vsem strankam in poslovnim prijateljem 
želi SREČNO IN USPEHOV POLNO NOVO 
LETO ter se toplo priporoča tudi v bodoče — 
Kolektiv »AGROSERVISA« v M u r s k i So
bot i .

Metalizacija — edinstven strokovni pod
vig v Sloveniji. S svojimi kakovostnimi iz
delki in uslugami se tudi vnaprej toplo pri
poroča in želi svojim strankam in delovnim 
ljudem Pomurja srečno in veselo Novo leto 
ŠTEFAN KOFJAČ, ključavničarstvo — metali
zacija — M u r s k a  S o b o t a , Lendavska 34

Srečno in uspehov polno novo leto 1964! 
To želijo svojim strankam, gostom in odje
malcem tudi obrtniki — gostilničarji:
—  ANTON ŽUMAN, pečarstvo — N o r š i n c i 

p r i  L j u t o m e r u
—  LADISLAV VEREN, elektroinstalaterstvo. 

M u r s k a  S o b o t a ,  Cvetkova 26
— ANTON MULEC, strojno ključavničarstvo, 

V e r ž e j
—  LUDVIK VÖRÖŠ, splošno mizarstvo, —  

M u r s k a  S o b o t a ,  Cvetkova 20

KONRAD GERLEC, inštalater za vodovod, 
plinske napeljave in kanalizacijo ter montaža 
v to stroko spadajočih sanitarij — M u r s k a  
S o bota Kidričeva 25, tel. št. 21-385

VILJEM POGLIČ, krojaštvo — Č r e n 
s o v c i  7 8

JOŽE KRAMARIČ, frizerski in brivski 
salon — M u r s k a  S o b o t a

ERNEST BRANSBERGER, pleskarstvo in 
soboslikarstvo, — M u r s k a  S o b o t a ,  Tr
stenjakova 18

BOBOVEC, zidarski mojster — G a n
č a n i  p r i  B e l t i n c i h
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Tudi v letu 1963 
vidni športni dosežki

Že v  n avado je  p rišlo , da se  ob  
zak ljučku  vsak ega  leta  ozrem o na
zaj na p retek lo  leto  in  pobrska
m o po dosežen ih  uspeh ih . To v e 
lja  tudi za  športno področje. Zato  
sm o tudi ta  sestavek  p osvetili bež
nem u p regledu  na dosežen e uspe
he n a  področju  te lesne k ulture v 
letu  1963. Že uvodom a pa m im o  
lah k o  trdim o, da sm o kljub štev il
n im  težavam  prav le tos, vendarle  
storili v e lik  korak  naprej, tak o  v 
m n ožičnosti k ot p ri u trjevan ju  k va 
litete.

Z u k in itv ijo  okraja  M urska So
bota in  s  tem  v  zvezi tudi okrajne  
zveze za telesn o  kulturo, je  m ar
sik d o  p ričakoval, da bo ze lo  raz
gibana d ejavn ost te lesn e k ulture v  
Pom urju nazadovala  a li vsa j ob 
stala, saj ob čin sk e zveze za te les 
n o  k ulturo še  n iso  zaž ivele  in  n iso  
b ile  sposob n e n adaljevati začeto  
delo. P o leg  tega so  b ile  tudi brez 
potrebnega strok ovnega kadra. In 
vendar: n i b ilo  tak o , nasprotno, 
šli sm o  s  tak šn im  korakom  n a
prej, k ot doslej še  n e . To pa za
hvalju joč ob čin sk i zvezi za te lesn o  
kulturo v M urski Soboti, k i Je b i
la  sposobna p revzeti fu n k cijo  b iv 
še  ok rajn e zveze za  te lesn o  k u l
turo ter  z  organ izacijsk o  u trjen i
m i strokovnim i odbori nadaljevati 
najrazličnejša  športna tek m ovan ja  
v  ok v iru  pom ursk ih  lig . Hkrati pa 
je  b ila  pom em ben čin itelj tudi pri 
utrjevanju  ob čin sk ih  zvez za te
lesn o  k u ltu ro  v  L endavi, Ljutom e
ru in  R adgoni. Z lasti je  zaživela  
ob činska zveza za te lesn o  kulturo  
v L en d a v i O rganizacijsko s e  je  
m očno utrd ila  in  danes že sam a  
vodi najrazličn ejša  ob činska tek 
m ovanja. T ega p a  še n e  m orem o  
trditi za ObZTK v  L jutom eru in  
R adgoni, k i še ved n o  n ista  prav  
za ž iv e li

P recejšen  n apredek  pa sm o v  
m inulem  le tu  d o seg li tudi v  n aj
različn ejših  športnih  p anogah , kjer  
so  s e  posam ezn e ek ip e  p o  zak lju 
čen ih  tek m ovan jih  u vrstile  na vid
na m esta , p a  naj s i bo to v  repub
lišk em , okrajn em  a li ob čin sk em  
tekm ovanju. N ekateri pom ursk i 
tek m ovalc i pa  so  o sv o jili v e č  n aj
različnejših  športnih  priznanj in  
Jih lah k o uvrščam o n e  le  m ed slo
ven ske am p ak  ce lo  m ed  n a jb o ljše  
ju goslovansk e športnike. Seveda  
pa zaradi odm erjen ega prostora ne

bom o m ogli dati zaslu ženega po
udarka vsem  pom ursk im  športni
kom , k i b i s i  to  zaslužili,  za to  bo
m o om en ili le  n aše n a ju sp ešn ejše  
športnike. S icer je  pravzaprav tež
ko začeti in  od ločiti, k do j e  n aj
u sp ešn ejši pom ursk i športnik  v  le 
tu  1963. A li j e  to  m orda državni at
letska reprezentant Jani K ovač, a li 
repu b lišk i in  državni prvak  v  m o 
tocik lizm u A lež M rzel, a li državni

reprezentant v  k eg ljan ju  Miro 
Steržaj, a li m orda k d o  izm ed  strel
cev, n ogom etašev , odbojkarjev , ro
k om etašev , igra lcev  nam iznega te
n isa , badm intona, a li . . .? O dločite 
sam i!

V sekak or im am o v naših  vrstah  
od lične športnike , k i so  ze lo  ce
n jen i n e  sam o  p ri nas v Pom urju  
tem več širom  S loven ije  a li m orda  
celo  države. V sem  tem  pa ob  tej 
p riložnosti k  dosežen im  uspehom  
čestitam o in  jim  želim o v  prihod
n je še  v eč jih  uspehov.

2  u spele  a k a d e m ije  len d a vsk eg a  TVD  P artizan a

OBISK PRI DRUŠTVIH:

Pri TVD Partizan Lendava zopet živahno
Med telesnovzgojnimi organizacijami v lendavski občini je brez dvoma trenutno naj

močnejše TVD Partizan Lendava. Društvo je bilo ustanovljeno že pred 12 leti, vendar se je 
takrat izključno ukvarjalo le s temeljno telesno kulturo. Danes pa so se v okviru društva 
razvile že številne športne panoge, ki dosegajo vse večjo kvaliteto.

Čeprav je  v  le tih  1961 in  1962 v  
lend avsk em  TVD Partizan vladalo  
p recejšn je  m rtvilo , je  le to s  p ostalo  
zopet ze lo  živahno, društvo pa si 
v  zadnjem  času s svojo  dejavn ost
jo  pridobiva v se  v eč ji ugled . Lan
sk i občni zbor je  b il nam reč ve
lika  preokretnica, saj je  na novo  
izvo ljen i upravni odbor krepko  
prijel za delo ter skoraj v  celoti 
realiziral ob širn o izdelan  program  
dela.

D ruštvo »Partizan« Lendava tre
nutno šte je  340 članov, od tega pa

so  jih  le to s  pridobili 140 novih . V 
okviru  društva delu jejo  n asled n je  
sek cije : sp lošna vadba, nam izn i te
n is, košarka, odbojka, judo, hokej 
na travi in  orodna telovadba.

Med vsem i je  bila le to s  naj
u sp ešn ejša  n am iznoten iška, k i je  
organizirala vrsto tek m ovan j v  
društvenem  in  ob čin sk em  m erilu  
ter sp loh  zelo razgibala to  športno  
zvrst v  lend avsk em  področju . Do
kaj u spešno d elu je tu d i sek cija  za 
sp lošn o  vadbo, k i š teje  okrog 1 2 0  
ak tivn ih  članov in  razen članic v se  
redno vadijo. Žal je  telovadn ica  
pretesna, da b i lah k o sprejela vse, 
k i b i že le li delati v  društvu. Prav  
ta  sek cija  j e  do nedavnega pred

stavljala poseben  problem , sa j je  
društvu zelo p rim anjkovalo vod 
n išk ega  kadra. Toda društvo je  
tem u vprašanju  posvetilo  posebno  
pozornost in  le to s  usposobilo kar 
4 n o v e  vod nik e, k i so opravili o
k rajn i ozirom a republišk i vod nišk i 
tečaj. L etos pa je  v  n jih ove vrste  
pristop ila  še  tov . Greta K ovač, ki 
je  v  zadnjem  času  u spešno delala  
pri TVD Partizan v  Č rensovcih . 
Zato je  upati, da bodo začele  z 
redno vadbo tudi članice, k i še  
doslej n iso vad ile . N a novo  je  b i
la  le to s  u stan ovljena sek cija  za ko
šarko, k i je  v  p o ln i m eri zaživela, 
sa j so  se  z ekipo v k lju č ili v  tek 
m ovan je p om ursk e lige. A ktivne  
so  tu d i osta le  sek c ije  k ot judo, 
odbojka, hokej na trav i in  orodna  
telovadba. Ju doiste  ovira le  po
m an jkan je potrebnih  b lazin, saj 
m arajo vad iti na usn jen ih  b lazi
nah.

TVD Partizan Lendava je  v  le
tošnjem  le tu  organiziral več  uspe
lih prired itev, na  katerih  so pri
k azali vsestransko d ejavn ost dru
štva. T ako so ob D nevu  m ladosti 
organizirali tak oim en ovan o »dru
štven o popoldne«, k jer  je  nasto

p ilo  124 članov. Zelo je  uspel iz let  
v Č rensovec in  B istrico , kjer so  
se  v  p rijate ljskem  športnem  sreča
nju  p om erili s člani TVD Partizan  
iz  Č rensovec in  član i ŠŠD  B istri
ca. N ajbolj pa je  seved a  uspela  
ak adem ija  v  počastitev  D neva ju 
goslovan sk e arm ade, k i je  b ila  
p retek li ted en  v  Lendavi.

P o leg  tega so  v le tošn jem  letu  
začeli u rejati igr išče, k jer  so  vsa  
dela opravili prostovoljno. N am e
ravali so  s i urediti tudi tu še , ven 
dar zaradi pom anjkanja  fin an čn ih  
sred stev  tega n iso  zm ogli. R ačuna
jo  pa, da jih  bodo u red ili v  pri
hodnjem  letu . V  p rihodnje bodo  
vso skrb p osvetili še  nadaljn jem u  
izpop oln jevan ju  vod niškega  kadra  
ter u trjevanju  ter dosezanju  v eč je  
kvalitete.

D a j e  v  L endavi prav le to s  do
seg lo  društvo TVD Partizan to lik 
šen  razvoj, je  predvsem  zasluga  
nekaterih  zelo prizadevnih  šport
n ih  d elavcev, kjer naj om en im o  
predsednika TVD Partizan tovari
ša Šm ida, d o lgoletnega športnega  
delavca tov . S veteca , prizadevnega  
tov. K lem en čiča  in  še  nekatere  
druge.

OBČNI ZBOR SŠD  NA SŠT V

Plodno delo 
v preteklem letu

N a tretjem  le tn em  ob čn em  zbo
ru SŠTV v  M urski S ob oti p retek li 
teden , so  ugotov ili, da so  b ili čla
n i društva ze lo  ak tivn i.

V  ok v iru  društva gojijo  kar 8 
športnih  panog: košarko, rokom et; 
n am izn i ten is, od bojk o , a tletik o;  
stre ljan je , m a li n ogom et in  bad
m inton . Z v sem i so s e  ak tivn o  
v k lju č ili v  tek m ovan ja  p om u rsk e  
a li ob č in sk e  lige , ter  d oseg li zado
v o ljiv e  rezu ltate. U sp ešn i pa  n iso  
bili sam o v  tek m ovaln em  športu; 
tem več tu d i v  ak tivn em  sod e lova 
n ju  z raznim i te lesn ovzgo jn im i  or
gan izacijam i, k jer  n astop ajo  k o t  
vod nik i, sodn ik i, tren erji, in štru k 
torji, zap isn ik arji in  podob n o. Po
le g  tega  pa n ek ateri u sp ešn o  vod i
jo strok ovne odbore pri. ObZTK k ot 
pred sed nik i kom isij a li sek reta rji  
strok ovnih  odborov. U gotov ili so  
tudi, da so  v  le to šn jih  tek m ova
n jih  zased li n ek aj p rv ih  m est. T a
ko v  crosu, v  od bojk i in  b adm in 
tonu  ter v id n a  m esta  v  a tletik i.

N a ob čn em  zboru so  sk len ili, da 
bodo začeto  d elo  nadaljeva li, š e  
p osebn o v  p om oči o snovn im  te les 
no vzgojn im  organ izacijam  te r  
ObZTK pri d elovan ju  n jih ov ih  stro
k ovnih  odborov in  k om isij. N ada
ljev a li bodo z začetim i ak adem ija
m i po raznih  krajih  P om u rja , o r 
gan izirali v eč  p oh od ov  po slo v en 
sk i tran sverzali ter  izved li sp u s t  
po D ravi.

Ugodna bilanca ljutomerskega Partizana
Z letom  sm o p ri kraju , p ovsod  se p rip ravljajo  n a  občne zbore, prav  

tako tu di v  Ljutom eru. K aže, da n e  bodo v zadregi, k a jti Partizan je  b il 
vse  le to  ak tiven . Ker so  razv ili p red vsem  n ek atere  športne d ejavnosti, 
je članov Partizana iz  le ta  v  le to  več . L etos š teje  lju tom ersk i P artizan  
500 članov in  članic.

Če bi naredili nekakšen pre
rez skozi vse leto, ne bi mogli 
mimo tega, da je  Partizan or
ganiziral spomladi in jeseni 
sindikalna športna tekmova
nja. Pet moštev je tekmovalo 
v odbojki, 4 v namiznem te
nisu, 7 ekip se je pomerilo v 
stre ljanju  in 4 v kegljanju.

Podobna tekm ovanja so pri
redili tudi pred nedavnim, ko 
so proslavili 60-letnico obsto
ja  telesnovzgojnega društva v 
Ljutomeru. Ob tej priložnosti 
so organizirali tudi posebno 
razstavo.

V letu 1963 je  ljutom erski 
Partizan ustanovil nekaj ak

tivov v podjetjih, na pr. v 
Tehnostroju in p ri Kmetoval
cu, dočim so v odgovoru za 
ustanovitev aktiva tudi v 
MTT. Kot najm očnejše teles
novzgojno društvo v občini p a  
je L jutom erski Partizan po
magal tudi ostalim  telesno- 
vzgojnim društvom  v občini, 
ki so se razvila iz p rejšn jih  
aktivov.

Za dan republike so orga
nizirali člani Partizana v Lju
tom eru lepo akadem ijo. To je 
nekaj glavnih podatkov o le
tošnji aktivnosti Partizana.

V prihodnjem  letu nam era
va ljutom erski Partizan obno
viti svoj dom. Odstranili bo
do oder in tako usposobili 
dvorano tudi za tekm ovanja 
v zimskih mesecih. Obnovit
vena dela bodo stala okrog 12 
milijonov dinarjev.

Upravni odbor Partizana pa  
je sklenil, da bo v letu  1964 
nudil tud i pomoč p ri u rejan ju  
športnega centra na ljutom er
skem hipodrom u. Računajo, 
da se bodo vsi športniki te r  
ljubitelji športa vključili v to  
akcijo in pomagali pri grad
n ji objektov. -jm

Uspela akademija TVD Partizan Lendava
V p očastitev  D neva JLA je  TVD  

Partizan Lendava pripravil te lo 
vadno ak adem ijo , k jer je  nasto
p ilo  okrog 120 telovadečih  od naj
m lajših  p ion irčkov do članov. T i 
so pred p oln o dvorano g ledalcev  
prikazali več  vadbenih  točk  na 
parterju  in  telovadn em  orodju ter

ritm ične vaje. N ajlep ša  je  b ila  toč
ka, k i so  jo izv a ja le  m lad in k e na  
bradlji ter  še  n ek atere  druge. P e
ster te lovad n i program  dom ačega  
TVD Partizan pa so  izp op o ln ili te
lovad ci iz  sosedn jega M urskega  
Središča, k i so prikazali v eč  kva
litetn ejših  točk  in  m lad in sk a fo l
k lorna skupina M ehanike, k i je  v  
narodni n oši zap lesala  v eč  m adžar
sk ih  narodnih  p lesov.

Med sam o ak adem ijo  je b ila  tu 
di svečan a  p ode litev  p ok alov  in 
diplom  udeležen cem  športnega tek 
m ovanja v  p očastitev  D neva JLA. 
Znano je, da so se  tek m ovan ja  
vršila  v  nam iznem  ten isu , k eg lja 
nju, s treljan ju  z zračno p ušk o in  
šahu. Z m agovalc i p osam ezn ih  pa
nog pa so  p osta li: v  n am iznem  te
n isu  N afta, v  k eg ljan ju  D ežn ik ar
na, v  streljan ju  M ehanika in  v  ša
hu ST Š.

Tako je  b ila  v  L endavi po zares 
dolgem  času  telovadn a akadem ija , 
ki je  pa v  v sak em  oziru  dobro  
uspela , hkrati pa  pokazala , da je  v  
TVD Partizan Lendava zopet zelo  
živahno. S. K.

H. REPUBLIŠKA JUDO LIGA

Branik I I : Partizan Murska Sobota 18:6
V drugem  k olu  II . republiške  

lig e  so  ju d o isti Partizana iz  Mur
sk e S obote gostova li v  Mariboru, 
k jer so  se  p om erili za točk e z 
drugo ekipo Branika. D om ačin i 
so  b ili teh n ičn o b o ljš i in  izk u š
n e jš i ter  zasluženo zm agali. Mošt

vo  Partizana je  im elo sv o je  naj
b o ljše  m oči v  K nježeviču , k i je  z 
zm ago in  n eod ločen im  rezultatom  
priboril svojem u  m oštvu  3 točk e. 
U spešna sta b ila  še  K laneček  z 
dvem a rem ijem a in  osvo jitv ijo  2  

točk  ter  M ajc  z 1 točko. Od osta lih  
je  zadovoljili le  še  Kous.

S rečanje je  p otek alo  v  precej 
ostri borbi, k i je  včasih  p rešla  tu 
di v  grobost. M oštvo Partizana je  
n astop ilo  v  te jle  postav i: K nježe
v ič  in  K laneček  (težka), K ous in  
K lem en čič (srednja) ter  M ajc  in  
H ajdinjak (lahka). N a  s lik i:  ju d o is t i  TV D  P a rtiza n a  M u rska  S o b o ta

SMUČARSKO TEKMOVANJE 
V MAČKOVCIH

PERKIČ TRIKRATNI 
ZMAGOVALEC

Pretek lo  n ed eljo  je  SŠD »Enot
nost« iz  B eltin ec organiziralo v  
M ačkovcih  sm učarsko tek m ovan je, 
katerega se  je  u delež ilo  17 tek m o
va lcev , članov ŠŠD . T ek m ovali so  
v  treh  d iscip linah  in  sicer: v  sm u 
ku, sla lom u in  skok ih . N ajusp eš
n ejš i je  b il V lado Perk ič, k i je  
zm agal v  v seh  treh  d iscip linah. Na  
tek m ovan ju  so  b ili dosežen i na
s led n ji rezultati:
SMUK: P erk ič 22,5, P eterka 25,0, 

Škafar 25,5, D rn ovšek  26,5 itd. 
SLALOM: P erk ič  24,5, K erčm ar  

25,5, D rnovšek, Š kafar in  P ej
n ov ič po 3,5 itd .

SKOKI: P erk ič 21,5 (n ajda ljši skok  
8 m etrov), Peterka in  Škafar J. 
po 16,10 m, A lauf 12,8, Š kafar E. 
12,40 itd.
T o j e  b ilo  le to šn je  prvo tekm o

van je , k i ga organiziralo ŠŠD  na 
osn ovn i šo li v  B eltin cih  in  je  do
bro uspelo , čeprav so tek m ovalc i 
tokrat p rv ič b ili na sm učeh. Izra
z ili so  željo za še  v eč  tak šn ih  tek 
m ovanj.

ZIMSKA KO ŠARKARSKA LIGA
ŠE VEDNO VODI OLD BOYS

V nadaljevan ju  p rven stva  v  zim 
s k i k ošarkarsk i lig i sta  tok rat b ili  
od igran i le  d ve tek m i. V sek a k o r  
pa je  b ilo  naj zan im ivejše  in  naj
b olj napeto srečan je  m ed  R akiča
n om  in  G rafičarjem , k i s e  je  k on 
čalo z en o  sam o točk o  p red n osti 
R akičana. V  drugem  srečan ju  m ed  
M ursko Soboto  in  L endavo pa je  
M urska Sobota d osegla  sv o jo  p rvo  
zm ago.

R ezultati:
Grafi čar ; R akičan 62:63
M. Sobota : L endava 61:49
T a b e l a

Old b o y s 4 4 0 335:181 8
R akičan 3 3 0 152:130 0.
G rafičar 3 2 1 203:166 4
M. Sobota 3 1 2 187:223 2
P u con ci 2 0 2 87:113 0
Lendava 2 0 2 80:151 0
R adenci 3 0 3 112:188 0

SREDNJEŠ OLSKA 
KOŠARKARSKA LIGA

VODSTVO PREVZELA ESŠ
V n adaljevan ju  p rven stva  v  

sred n ješo lsk i k ošarkarsk i lig i za. 
član e je  ESŠ s lav ilo  v iso k o  zm ago  
nad  T rgovcem , m ed tem  k o  je  E
lan  A  s težavo  p rem agal SŠT V . 
T ekm a m ed  E lanom  B  in  S logo je  
bila preložen a, m oštvo  SKŠ R aki
čan p a  je  b ilo  prosto .

R ezu lta ti V. k ola:
T rgovec : ESŠ 17:211
E lan A : SŠTV 55:47

T a b e l a
ESŠ 5 4 1 503:209 8
Elan A 4 4 0 398:173 8
SŠTV 4 2 2 251:250 4
SKŠ R akičan 4 2 2 156:170 3
Elan B 3 1 2 199:147 2
Sloga 3 1 2 192:220 S
T rgovec 5 0 5 114:650 0

OBČINSKA NAM IZNOTENIŠKA  
LIGA

ZANESLJIVO VODI 
DIJAŠKI DOM B

V V III. k o lu  o b čin sk e nam izno
ten išk e  lig e  M urska Sobota n i b i
lo  p resen ečen j. V se  tek m e so  se- 
k on ča le  s  p r ičak ovan im i in  tu d i  
dokaj v iso k im i rezultati.

R ezu lta ti V III. kola:
P om u rsk i t isk  : E lan B  0:5 
Sloga : D . dom  C 1:5
B ogojin a : ESŠ C 5:0
M artjanci : D. dom  B  2:5 
ESŠ B  : M ura B 0:5
M arkišavci so b ili prosti.

T a b e l a
D ija šk i dom  B 8 8 0 40:15 16
D ija šk i dom  C 7 6 1 31:15 12
Elan B 7 5 2 32:18 1 0
B ogojin a 7 4 3 29:19 8
P om u rsk i t isk 8 4 4 24:23 8
M ura B 8 4 4 25:27 8
M artjanci 7 3 4 26:26 8
Sloga 7 3 4 22:25 0
ESŠ B 7 2 5 16:27 4
M arkišavci 7 1 6 10:30 3
ESŠ C 7 0 7 5:35 0

GRADNJA NOVIH IGRIŠČ 
ZA KOŠARKO

N a n ed avn i se ji s trok ovnega od
bora za k ošarko pri ObZTK v  M. 
S oboti so  razpravljali o doseda
njem  delu  ter  o  načrtih  za p ri
h od n je leto . Z gradili b odo p red v i
dom a n ova k ošarkarska igr išča  v  
P u concih  in  na C ankovi, potreb e  
pa kažejo  zgraditev  še  enega to
vrstn ega  igr išča  tu d i v  M urski So
boti. S tem  pa s e  bo d ejavn ost ko
šark e vsek ak or p ovečala  v  ce lo t
n em  P om urju , razen  v  L jutom eru, 
k jer  ta šport še  ved n o n i zaživel.

N a se j i so  n ap osled  dali prizna
n je  pred sed nik u  TK  tov. G lažarju  
za n jegovo u sp ešn o  d voletn o delo.

GLAŽAR IN KAUČIČ 
NAJBOLJŠA ŠPORTNIKA 

NA SŠTV
U čen ci SŠTV v  M urski Soboti 

so izbirali n ajb o ljšega  športnika na 
šo li v  le tu  1963. Pri tem  pa n iso  
u p ošteva li sam o u sp e v  tek m ova
nju, tem več  vsestran ost in  lik  
športnika. N aslov  n ajb o ljšega  
športnika na SŠTV v  M urski So
b o ti je  tako dobil p ri fan tih  Gla
žar, p ri d ek letih  pa K aučičeva.

TEKMOVANJE 
ZA »BELO ŽOGICO«

V p očastitev  D neva JLA je  b ilo  
pretek lo n ed eljo  v  L jubljan i tek 
m ovan je v  badm intonu, za tak o i
m en ovan o  "b elo  žogico" .

T ek m ovan ja  so  se  sm e li u dele
žiti le  p ovab ljen i tek m ovalc i. Med 
n jim i so  n astop ili tu d i tek m ovalc i 
iz  Pom urja  in  s icer  m ed  članica
m i: K aučičeva, R ajnarjeva, K ova
čičeva , Z adravčeva in  H ornova, 
m ed član i pa T itan in  Gerič. Med 
p om ursk im i tek m ova lc i je  b ila  zo
p et n a ju sp ešn ejša  K aučičeva, k i je  
zased la  8 do 12 m esto . O stale po
m u rske tek m ova lk e p a  so  s e  raz
vrstile  m ed  12—15 m estom . Pri čla
n ih  je  T itan zased el 8—16 m esto, 
G erič pa m ed  16—20 m estom .

ŠPORTNI DAN NA SŠTV
P retek li četrtek  so  im e li d ijak i 

SŠTV iz  M urske S obote športni 
dan. N am en športnega dneva je  
bil, pripraviti u čen ce za sm učarski 
tečaj, k i bo na P e ci in  S m rek ov
cu  hkrati pa p reg led ati oprem o za 
tečaj. Zato je  b il tokrat organ iz i
ran športni dan v M ačkovcih , k jer  
so  tu d i iz v ed li tek m ovan ja  v sm u 
ku, sank an ju  in  skok ih . Športni 
dan je  ob  lepem  vrem enu  in  pri
jetn em  razpoloženju  dobro uspel.

POMURSKA NAM IZNOTENIŠKA LIGA

Dijaški dom jesenski prvak
V n ed eljo  in  v torek  sta b ili na 

sporedu  zadnji d ve k o li jesen skega  
d ela  prvenstva v  p om ursk i nam iz
n o ten išk i lig i  ter nekaj zaostalih  
tekem .

Čeprav zadnji d ve k o li n ista  
p rin esli posebnih  p resen ečen j, v e 
lja  tokrat o m en iti zaosta lo  tekm o  
7. k ola  m ed  R adenci in  Lendavo, 
k i je  b ila  posebno zanim iva in  na
p eta , k ončala  pa s e  je  s p resen et
ljivo  zm ago L endave. V  vseh  o sta 
lih  srečan jih  so  po pričakovanjih  
zm agali favoriti. Jesen sk i prvak  je  
zasluženo p osta la  ekipa d ijaškega  
dom a, k i j e  edina osta la  nepora
žena. Zelo hudo borbo sta  b ili ek i
p i M ure in  R adenci, k jer so  v se  
do zadnjega k ola  v e lja li za drugo  
m esto  R adenci. Toda n epričakovan  
poraz od  L endave je  pripom ogel, 
da je  drugo m esto  pripadlo Muri. 
O m enjenim  trem  ekipam  je  tesn o  
za p etam i Lendava, k i s icer  n i v e 
liko  zaostajala . V sa osta la  m oštva  
so  v eč  a li m anj izen ačen a, razen  
R akičana, k i je  p recej zaostajal. 
P oleg  tega p a  še  tek m ovan je pre
m alo  resno jem al in  celo nekaj 
srečan j predal brez borbe. V  je
sen sk em  delu tek m ovan ja  so b ili 
n ajb o ljši p osam eznik i: Ž ižek  (d. 
d.), k i je  doživel sam o en poraz, 
K lem en čič (Lendava), A nton ič (Ra
denci) in  U nger (d. d.), k i so  do
živeli p o  2 poraza. Zanim iva pa 
je  ugotovitev , da nobeden  igralec  
n i osta l neporažen.

R ezultati: VIII. kolo: 
R akičan  : SŠTV  
D ijašk i dom  : Elan  
Mura : ESŠ 
R adenci : R adgona  
Lendava : P olet 
IX. k olo:
Lendava : R adgona  
ESŠ  : R ad en d  
SŠTV : D ijašk i dom  
P olet : R akičan  
Elan : Mura

Z aostali tek m i:
0:5
5:0

D ija šk i dom  : R adgona  
R adenci : Lendava

5:1
4:5

5:2 T a b e l a jesen sk ega  dela5:2 D ija šk i dom 9 9 0 45:11 18
5:1 Mura 9 7 2 39:20 14

R adenci 9 7 2 42:28 14
5:0 Lendava 9 6 3 38:27 12

SŠTV 9 5 4 34:31 10
2:5 P olet 9 4 5 28:32 8
2:5 Elan 9 3 6 25:33 6

ESŠ 9 2 7 25:41 45:0 Radgona 9 2 7 20:37 4
0:5 R akičan 9 0 9 9:45 0

PLENUM ROKOMETNE ZVEZE SLOVENIJE

DVE ZVEZNI IN TRI REPUBLIŠKA PRIZNANJA
V n ed eljo  je  b il v  L ju bljan i p le

n um  R okom etne zveze S loven ije , 
k aterega se  je  u delež ilo  tu d i 12 
p red stavnikov iz  Pom urja, tako, 
da so b ile  zastop ane v se  š tir i po
m u rske občine.

N a p lenum u so p regledali d ose
d anje delo ter  velik o  razpravljali 
o  bodočem  delu, o  form iranju  li
ga  odbora, organ izaciji sodn išk e  
k om isije , tren ersk e organ izacije  in  
o persp ek tivn em  razvoju  m lad in
skih  in  p ion irsk ih  tek m ovan j. Raz
v eseljiva  je  zlasti ugotovitev , da je  
rokom et d osegel p recejšn jo  m no
žičn ost v  S loven iji, kar še  zlasti 
v e lja  za Pom u rje, k i tvori eno tret
jin o  v sega  članstva. S e  posebno  
razveseljiva  pa je  u gotov itev  p le

n um a, da j e  kar 5 rokom etnih  de
lavcev  iz  P om urja pred ložen ih  za 
zvezna ozirom a republiška prizna
nja, ob  15. ob letn ic i rokom eta v  
S loven iji. T ako sta  za zvezno pri
zn an je predložena: E vgen  T itan iz  
M urske Sobote, za 15-letnico delo
vanja in  u sp ešen  razvoj rokom e
ta  v  P om urju  in  P eter Šraj iz  B el
tin ec , zaradi u sp ešn ega  razvoja ro
kom eta v  B eltin cih  in  gradnje no
vega  asfa ltn ega  igr išča  v B eltin 
cih. R epubliška priznanja  pa naj 
bi p rejeli n asled n ji športn i delav
ci iz  Pom u rja  in  s icer: Zupan iz  
R adgone, K ous iz  M urske S obote  
ter  K učan iz  C ankove.

V sekak or je  to  v e lik o  priznanje  
pom urskem u rokom etu, posebej pa 
om en jen im  športnim  d elavcem , k i 
zaslužijo  tu d i n aše  čestitke.

UREDITEV STRELIŠČA 
V PROSENJAKOVCIH

T e dni je  b il v  P rosenjak ovcih  
le tn i ob čn i zbor stre lsk e  družine  
»S tane R ozm an«. Na občnem  zbo
ru so  kritično o cen ili d osedan je  
delo ter  se  tem eljito  p ogovorili o  
b odočih  n alogah . Med drugim  so  
na ob čn em  zboru sk len ili, da bo
do v  k ratkem  začeli u rejati stre
lišč e  za zračno ter  m alokalibrsko  
puško. P oseb en  p oudarek  pa bodo  
d a li pripravam  na b liža joče  se  tek 
m ovan je  z zračno puško.

PIONIRSKA NOGOMETNA ŠOLA V MURSKI SOBOTI
N ogom etn i k lub »Sobota« orga

nizira v  telovadn ic i ESŠ v  M urski 
Soboti p ion irsko nogom etno šolo, 
k i jo  ob isk u je  20 p ion irjev. P rvi 
d el šo le , k i je  trajala  14 dni, je  že 
za nam i. G lavni del šo le  pa se  bo 
p ričel v  času  sem estra ln ih  počitn ic, 
ko s e  bo štev ilo  dosedan jih  u dele
žencev  povečalo  vsaj za 10 p ion ir
jev . Sola, k i jo  lahko ob isk ujejo  
p ion irji stari od  11 do 15 let, bo 
trajala v sega  3 leta . V  le tošn jem  
prvem  d elu  je  p redviden ih  40 ur. 
V času  šo le  bodo p ion irji d obili o
sn ove iz  n ogom etn e igre, tak o pra

v ila  k akor tu d i o sn ovn e  pojm e iz 
teh n ik e in  tak tik e. S posebno po
zornostjo  pa bodo p ion irjem  v  ča
su  šo le  p rik azan e v s e  vrlin e  pra
v ega  športnika in  človek a, katere
m u naj bo šport n e  sam o za izž iv 
ljan je, tem več  tu d i za urjen je člo
vek ovega  zdravja.

Solo , k i d elu je  po izdelanem  
planu, vod i tren er S obote tov . Vo
lič , predavajo  pa še  n ek ateri zna
n i športni delavci.

POMURSKI VESTNIK 30. dec. 196314



P O M U R S K I  V E S T N I K
i z h a j a  OD FEBR U AR JA  1949 — NAJPREJ KOT TED
NIK  "LJUDSKI GLAS", NATO OD JULIJA 1952 KOT 
"OBMURSKI TEDNIK", DO PREIMENOVANJA V 
SEDA N JI NASLOV, KOT GLASILO OKRAJNEGA  
ODBORA SZDL. OD JA N U A R JA  1963 IZHAJA LIST 
KOT TEDENSKO GLASILO OBČINSKIH ODBOROV 
SZDL SLOVENIJE V  POMURJU. LIST IZDAJA ČA
SOPISNO-Z ALOŽNIŠ KO PODJETJE "POMURSKI TISK" 
V MURSKI SOBOTI — DIREKTOR STEFAN ANTALIČ  
-  LIST UREJA UREDNIŠKI ODBOR. ODGOVORNI 
UREDNIK JOŽE VILD — NASLOV UREDNIŠTVA — 
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LUČ JE Ž I V L J E N J E !
Za vse in vsakogar —  gradbena podjetja, 

hišne svete, stanovanjske skupnosti, gradite
lje in lastnike stanovanjskih hiš 
VTIČNICE —  ll-polne

Micro vtičnica s porcelanskim ohišjem, 
10 A, 250 V in drugi kakovostni izdelki reno
mirane Tovarne elektromateriala

—  Črnuče pri Ljubljani

KUHINJSKO oprem o prodam . Ri
b ič, S tefan a  K ovača 27, M. So
bota . M-1122

MIZO s  sto li in  fo te li, kom odo in  
om arico  za te lev iz ijo  prodam . 
O gled v  p op old an sk ih  urah. V u
jec , š tefan a  K ovača 27-I , Mur
ska Sobota.

ŠIROTAR na k am ne prodam . Š if
tar, B ezn ovc i 21, p . B odonci.

M-1125
OPREMLJENO sobo, s  hrano za 

d ijak in jo  išče m  p r i dobri dru
ž in i s  1. jan uarjem . P lačam  do
b ro. N aslo v  v  upravi lista .M-1126

GARAŽO, le sen o , m ontažno, ugod
no prodam . T om o R aduka, L en
davska 10, tel. 21-448, M. Sobota.

HIŠO z  gospod arsk im  p oslop jem , 
n ovo , z v sem  in ven tarjem  in  
2.5 ha zem lje, več in a  sadovn ja
ka, 7 km  iz  M aribora, prodam . 
V prašati: K aražinac, K oroška 43, 
M aribor. M-1128

ENOSOBNO stan ovan je, prazno a li 
op rem ljen o  a li sobo od  1. jan. 
do 1. oktobra Iščem  v  M urski 
S ob oti a li o k o lic i (R akičan, T i
šina). P lačan  dobro, lah k o  tudi 
v  n aprej. N aslov  v  u prav i l i s t a

GOSPODINJSKO p om očn ico  iščem . 
Sodnik , V laj, U l. 17. oktobra 7, 
M. Sobota. M-1130

OTROŠKO p oste ljico , dobro ohra
n jen o , z  v ložk om  k upim . P on u d 
b e  p osla ti n a  upravo lista«

M-1131

ENONADSTROPNA h iša , L juto
m er center, 4-sobno k om fortno  
in  d voip olsob no stan ovan je  ter  
m ansarda, v se ljiv o  po dogovoru, 
prodam  a li zam enjam  lastn in o  
za stan ovan je  Ljubljana—Mari
bor. Inform acije: inž. V iktor  
K ladnik , Josip ina Pihlar.

M-1132

HIŠO z gospodarsk im  p oslop jem  v  
lepem  predelu  Š tajersk e, zraven  
av tob u sn e p o sta je  in  zem ljo v  
izm eri 4.5 ha prodam . Žihlava  
13, p. V idem  ob  Š čavnici.

13, p. Videm ob Ščavnici M-1141

GOZD v  R adom erju  pri. L jutom e
ru, v  izm eri 47,35 arov, ugodno  
prodam . In teresen ti naj vprašajo  
na naslov: Otilija P e v ec , Žero
v in c i 25, p . Ivanjk ovci. M-1143

MOPED, d vosedežn i, prevoženih  
1200 km , ugodno prodam . N a
s lo v  v  upravi lista . M-1120

ELEKTRIČNI šted iln ik , na tri p lo 
šče  v  brezhibnem  stanju , ugod
no prodam . B oško D ragojlovič, 
G rajska 15, M. Sobota. M-1121

PREKLIC
P odpisana M arija Šadl  iz  Dol. 

S laveč  št. 147, p rek licu jem  v se  n e
resn ičn e besed e, k i sem  jih  izre
kla zoper T erezijo  R ecek  in  se  ji 
zahvalju jem , da je  od stop ila  od  
tožbe.

R A Z S T A V A
V razstavn ih  prostorih  Pokra

jin sk ega  m uzeja  za P om u rje v  M. 
Soboti je  odprta razstava

SLIKARSKIH IN KIPARSKIH DEL
pom ursk ih  lik ovn ih  u stvarja lcev  
m ardžarske narodnosti. R azstava  
bo odprta od  25. dec. 1963 do 15. 
jan . 1964 v sak  dan od  9,—12. ure.

K U P I M O
Č IS T O  S L A M O - Š O P E

Javiti u s tno  a li p ism eno  na 

S t a n o v a n j s k o  s k u p n o s t  

G o rn ja  R adgona

K I N O

MURSKA SOBOTA — od 30 do 
31. dec. s loven sk i film : »N aš av 
to«; od 31. dec. do 2. jan . itali
jansko-francosk i barvni k inem a
skop sk i film : »A frodita, boginja  
ljubezn i«; od  3. do 5. jan. am e
rišk i barvni k inem askop. film ; 
»A lam o« II del; 6. in  7 jan. ju 
goslovansk i film : »M ožje«; 8. in  
9. jan . an g lešk i k inem askopsk i 
film : »Krog prevar«.

GORNJA RADGONA — 30. decem 
bra am eriški barvni film : »Bor
ba za obstanek« (izredni); 3 1 . 
dec. in  1. jan. am eriški barvni 
v es tem  film : »Ponosen  upor
nik«.

SLATINA RADENCI — 1. in  2. jan. 
fran cosk o-šp an sk i v istavisionsk i 
barvni film : »Prodajalka v ijo
lic«; 4. in  5. jan . am eriški v ista
v ision sk i barvni film ; »Plam te
ča  zvezda«; 9. jan. jugoslovan
sk i film : »M oški«.

LJUTOMER — 30. in  31. dec. an
g lešk i film : »Čas brez usm ilje
nja«; l. in  2. jan . sov jetsk i barv
n i film : »Šofer po sili«; 4 . in  
5. jan. ita lijan sk i film : »Velika  
vojna«; 8. in  9. jan. poljski 
film : »Pridi očka«.

BUČKOVCI — 31. dec. in  1. jan. 
am erišk i barvni film : »Cowboy«; 
4. in  5 jan . am erišk i barvni 
film : »Starec in m orje«.

T e d e n s k i  k o l e d a r

Pon ed eljek , 30. dec. — Evgen  
Torek, 31. dec. — S ilvester  
Sreda, 1. jan . — N ovo leto  
Četrtek, 2. jan. — M akarij z 
Petek, 3. jan . — G enovefa  
Sobota. 4. jan. — Angela  
N edelja, 5. jan . — Sim eon  
P onedeljek , 6. jan. — M ojmir 
Torek, 7. jan . — Zdravko 
Sreda, 8. jan. — M aks 
Č etrtek, 9. jan . — Julijan

Zdravstvena dežurna 
služba

30. dec. — dr. G ruškovnjak
31. dec. — dr. Lopert
1. jan . — dr. Lopert
2 . jan . — dr. G ruškovnjak
3. jan. — dr. G regorčeva
4. jan . — dr. R ousova
5. jan. — dr. R ousova
6. jan . — dr. Lopert
7. jan. — dr. Gregorčeva
8. jan . — dr. G ruškovnjak
9. jan . — dr. Rousova

ČESTITKA!
Janezu C elecu iz  K rajne in  Ste

fanu C elecu iz  M urske Sobote za 
njun praznik, v se  najbo ljše želijo  
sin  Janez in  M arija ter družina  
Ingretova iz  R aven na K oroškem .

OSNOVNA ŠOLA BELTINCI razpisuje prosto 
delovno mesto

administratorja
P o g o j  : srednja šolska izobrazba.
Rok za vlaganje prijav je  15. januar 1964.

O-1136

GOSTINSKI ŠOLSKI CENTER RADENCI raz
pisuje tečaj za

pridobitev poklica natakar oz. kuhar
Pogoj za vpis:
1) dovršena osnovna šola
2) starost nad 18 let
3) zaposlenost v gostinstvu vsaj 2 leti 
Prijave zbiramo do 5. januarja  1964, nakar bo
mo sklicali sestanek s prijavljenci.

R a v n a te ljs tv o
0-1137

OBČINSKA SKUPŠČINA GORNJA RADGONA 

r a z p i s u j e  

J A V N O  D R A Ž B O

za prodajo osebnega avtomobila znamke »0lympia« z iz
klicno ceno 1,100.000 dinarjev.

Javna dražba bo 11. jan. 1964 s pričetkom ob 9. uri v 
konferenčni sobi občinske skupščine Gornja Radgona.

Opis avtomobila in vsi drugi podatki se dobijo v pi
sarni soba štev. 28-II občinske skupščine Gornja Radgona.

0-1138

Svet delovnega kolektiva uprave občinske skupščine v 
Murski Soboti

r a z p i s u j e
v upravnih organih občinske skupščine prosti delovni mesti

1. re feren ta  za  po ža rn o  v a rn o s t in  civilno za šč ito  v  od 
d e lk u  za narodn o  o bram bo . Pogoj: sred n ja  s tro k o vn a  
izo b ra zb a  in  n ek a j le t p rakse .

2. n ekva lific iran e d e la vk e  — snažilke.

Pravilno kolkovane prošnje z dokazili o šolski izobraz
bi, dosedanjih zaposlitvah te r življenjepisom (za delovno 
mesto pod št. 1) je vložiti na Svet delovnega kolektiva u
prave občinske skupščine Murska Sobota.

Svet delovnega kolektiva 0-1139

Komisija za razpis mest direktorjev gospodarskih or
ganizacij občinske skupščine Murska Sobota razpisuje de
lovno mesto

D I R E K T O R J A
VODNE SKUPNOSTI ZA MELIORACIJO PREKMURJA 

v Murski Soboti
P o g o j i :  diplomirani gradbeni inženir ali gradbeni 

tehnik za nizke gradnje s 5-letno prakso.
Prošnje, kolkovane s takso za 50 din je potrebno vlo

žiti v 15 dneh od dneva objave razpisa pri občinski skup
ščini Murska Sobota.

0-1144

Nepričakovano nas je zapustil naš sodelavec

Ludvik Tratnik
V POKOJU

Vestnega tovariša bomo ohranili v trajnem  spominu.

U prava o b ra ta  K G  B eltin ci 

S in dika ln a  podru žn ica  

D elovn i k o lek tiv

Z A H V A L A
Vsem, ki so spremili mojega očeta, moža, sina 

in b rata

FRANCA GERIČA
IZ KAPCE

na njegovi zadnji poti, mu darovali vence, nam izra
zili sožalje, izrekamo globoko zahvalo. Prisrčna za
hvala tudi kolektivu »Mehanika« za darovane vence 
in poslovilne besede.

Kapca, 22. dec. 1963.
Ž alu joči: sin, žena, mati, 

brat in sestre

Z A H V A L A
Ob težki izgubi predragega moža

JOŽETA RATNIK A (Pepija)
se iskreno zahvaljujem družinama Friškič in ing. 
Gjergjeku in Štefanecu, ki so mi stali ob strani v 
težavnih urah  žalosti in mi pomagali. Nadalje se za
hvaljujem vsem, ki so mi ustno ali pismeno izrazili 
sožalje, podarili dragemu pokojniku cvetje m ga po
spremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujem se tudi 
pevskemu zboru.  

Posebna zahvala dr. Klineju in polkovniku d r. Ko
šutu iz Zagreba, ki sta si v času njegove dolge bo
lezni na vso moč prizadevala in mu še ob zadnjih 
urah lajšala bolečine.

M. Sobota, 12. dec. 1963.
Ž alu joča ž ena Ana

KOŽO NOTER...
Nagradno žrebanje za proizvajalce svinjskih 
kož s 4000 nagradami priredi v  sezoni 1963-64 
»Koteks-Tobus« in predelovalci svinjskih kož

T e l e v i z o r  

m o p e d  

k o l e s a  

   
i n  š e  o b i l o  

d r u g e g a

Odrite vse prašiče 
in shranite potrdila za 
oddane svinjske kože, ki Vam dajejo pra
vico do udeležbe pri nagradnem žrebanju

Ž R E B A N J E :
15. decembra 1963, 15. februarja 1964, 
15. aprila 1964

TOLE
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Kakšno  bo mesto na l un i ?
»Pozor, pozor! Opozarjamo poslušalce, da odpro radijske sprejemnike ob 17. uri. 

Prva vsemirska ladja, s posadko, ki leti po naprej določeni poti, bo ob tej uri dosegla 
Luno. . .«

še  nobena radijska postaja  ni objavila tega dram atičnega sporočila, toda po vsej ver
jetnosti ni daleč dan, ko bo človeštvo priča tega veličastnega trium fa znanosti in tehnike. Od 
leta 1957, ko so prvi zemeljski sateliti začeli krožiti okrog Zemlje, smo vedno bliže uresni
čenju stoletnega sna — osvajanju vesolja.

T isoči lju d i p otrpežljivo  prou
čuje  p odatke, k i so  j ih  zbrali u
m etn i sateliti. To so  prva labora
torijska »vojna« m ed čudnim i 
znaki in  človeškim  gen ijem , da bi 
dobili k ljub  za n ad aljn ji prodor v 
n eskončnost. M noge tajnosti, z la 
sti tiste  o  k ozm ičnem  žarčenju, so  
na tem , da jih  k ončno pojasn ijo . 
Sprem em ba tem perature, v laga oz
račja  in  pritisk , h itrost in m oč v e 
trov v najbolj oddaljen ih  v išin ah  
atm osfere, n iso  več  uganke za 
strokovnjake, k i m orajo  bodočim  
vsem irskim  p otnikom  zagotoviti 
neoviran polet skozi prostor. In 
m edtem  ko bio logi, fiz io logi, k e
m iki in zdravniki sk u šajo  v sv o 
jih  laboratorijih  n ajti form u lo  za 
ustvaritev  p rib ližno en ak ih  ž iv ljen j
skih  p ogojev  v  herm etično zapr
tih kabinah, vojska  tehnikov re
šuje drugo vprašanje: k ako  zgra
diti vsem irsk o  ladjo, in  k je  p osta 
viti prvo m esto  na Luni, k i so  mu  
že dali im e  — Selenopol i s.

Stopim o za tren u tek  v en ega  od  
sovjetsk ih  laboratorijev, v  kate
rem  s lov iti zn an stven ik  prof. Var
varov razlaga svoje ideje .

M esta na L uni bodo pod ogrom 
n im i kupolam i iz  p lastičn e m ase. 
Pod tem i kupolam i bo um etna a t
m osfera , kakršna obkroža Z em ljo  
in  k i nam  om ogoča  živ ljen ja . Pri
tisk  zraka bo sicer n ek o lik o  m anj
ši od  on ega, k i sm o  m u  izpostav
ljen i danes, toda zrak bo b o lj bo
gat s  k isik om . . .

Luna, k i n im a n iti a tm osfere  
n iti zračnega p ritisk a  in  kjer v la
da večno  zatišje  brez vetrov in  n e 
viht; k jer so  razlik e m ed  d nevno  
in  n očn o tem peraturo ogrom ne, b i 
tako p rilagodili pogojem , k i so  
n ujn i za č lovešk o  živ ljen je.

A m erišk i zn an stven ik i im ajo  
podobne id eje . V nek aterih  p rim e
rih  so  A m eričani ce lo  še  bolj ja 
sn i, z lasti kar zadeva n aselb ine, v

katerih  bodo ž iveli prvi m eščan i je  
Selenopolisa.

T o bodo gum ijaste kupole, se
stav ljen e iz  dveh  zidov in  napol
n jen e s p linom . Pred udarci drob
n ih  m eteoritov  bo h iše ob varovala  
plastična m asa, s  katero  bodo pre
v lečen e. Le-ta j ih  b o  varovala pred  
visok im i dnevnim i tem peraturam i, 
ki dosežejo  tu d i 80 stopinj C elzija, 
kakor tu d i pred ze lo  n izk im i n o č 
n im i tem peraturam i, k o  živo  sre
bro pade tudi na  — 100 stopinj.

P o  načrtu  zn an stvenikov bodo  
h iše na Luni pred stavlja le  m in ia 
turna m esta. V n jih  bodo lju d je  
stanovali, vršili zn astven a razisko
vanja v posebnih  laboratorijih , 
proizvajali e lek tričn o  en erg ijo  in  
k isik  z napravam i, k i jih  bodo  
prin esli z Z em lje, in  um etno u 
stvarjasli k lim atsk e p ogoje za nor
m alno živ ljen je  in  delo.

D oločene vrste a lg , k i jih  da
n es m nogi n iti n e  cen ijo , bodo na  
Luni najivečji č lovek ov prijatelj. 
Le-te m u  bodo slu žile  ne le  kot 
vir hrane, am pak k ot stalna tovar
na k isik a . Te drobne in  nen avad 
ne rastline (na en  m eter dolžine  
je  m oč razvrstiti 300.000 alg) im ajo  
za la ik e  n erazum ljivo  lastnost. Za 
svojo  "p roizvodnjo" izkoriščajo  
prav og ljikov  d ioksid , k i ga ljud
je  izd ihu jejo , in  ga »predelajo«, 
iz ločajo  pa k is ik , k i j e  človek u  
nujno potreben. Na ta n ačin  m o
rejo  a lge  služiti k ot naraven  filter  
u m etn e atm osfere in  neu sah ljiva  
tovarna sestavin e, brez k atere  si 
n e  m orem o zam išljati č lovekovega  
življenja.

Z nanstven iki so izračunali, k ak 
šna k o lič in a  teh  rastlin  b i b ila  
nujno potrebna za norm alno iz
m enjavo m ateriala en ega  človeka. 
Z našala b i ok rog 2 kg. K je pa bi 
alge gojili?

N a posebn ih  elek tron sk ih  far
m ah — p rav ijo  zn an stven ik i — ker

za ogrevanje in  osvetljevan je  
takih  n evsakd an jih  p lan taž  nujno  
potrebna elek tron sk a energija , ki 
jo  bodo d obivali od  Sonca. D okler  
ne bodo n asad ili teh  p lantaž, pa  
se  bodo m orali lju d je v  prvem  
razdobju hraniti s konzervirano  
hrano, k i jo  bodo p rin esli s  seboj 
z n aše  Zem lje. Predhodno pa jo  
bodo m orali p odvreči učin k u  ra
dioaktivnega žarčenja, da b i ostala  
čim  d lje  sveža, hkrati pa tudi u
činku radarskih  žarkov, da bi 
zm an jšali n jen o  težo . Z nano Je 
nam reč, da na prim er prehram be
ni artik li izgub ijo  pri takem  žar
čenju  od  80 do 90 od stotk ov svoje  
teže, k er  je  ve lik ega  pom ena za 
prevoz na tako velik o  razdaljo.

Toda zn an stven ik i d ela jo  tudi 
na tem , da b i re šili m n oga druga 
vprašanja, za katera se sm atra, da 
bodo ovirala  norm alno živ ljen je  v  
Selenopolisu .

Za sedaj o sta ja  upanje v ure
sn ičen je velik ega  in  davnega člo
vek ovega sna, o  p o letu  skozi p ro 
stor in  o svajanje Lune ter  dru
gih  p lanetov.

Podzemni  dež
V Sovjetski zvezi preizkušajo novo napravo za namakanje

Eden prvih  način ov , k ako  je  človek  spravljal vod o  na svoje  suhe  
n jive, je  b ilo  p ren ašanje v  vedrih. T ako za livan je  se je  od  p redzgodovin
sk ih  časov pa do danes velik okrat sprem enilo . Č lovek je  n ape lja l vodo  
skozi nam akan ja  potrebne površin e, o k o li n jih  a li nad  n jim i in , k jer  je  
prej b ila  p usta  zem lja , j e  lah k o  jesen i p osp rav lja l pridelek .

V svetu k jer je  treba var
čevati z vodo, ki je  je  bilo vča
sih več kot dovolj, pa im a ta 
ko nam akanje pomembno 
pomanjkljivost: veliko vode 
gre v nič. Na polja spravijo 
več vode, kot je rastline po
trebujejo, potem  pa jo  pusti
jo  odteči.

Sovjetski znanstveniki so 
odkrili učinkovitejše podzem
sko nam akanje. S kovinsko 
cevko, ki ji pravimo »vodni 
sveder«, injicirajo  razmero
m a m ajhne količine vode na
ravnost v zemljo okrog kore
nin posamezne rastline.

Znanstevniki razlagajo, da 
nam akanje z injekcijam i pov
zroči, da se vlaga iz tenkih 
kanalčkov in praznih prosto
rov terena zbere in zgosti v 
nam akanem  območju. S to 
zgostitvijo se torej Še poveča 
količina vode, ki je  bila doda
na umetno. Tako se zemlja 
počasi in načrtno ovlaži od 
znotraj.

Ruski poskusi so pokazali, 
da je  tak sistem notranjega 
nam akanja dvakrat ali tr i
k ra t izdatnejši kot tradicio
nalno površinsko dovajanje 
vode. Razen tega lahko z glo
binskim i injekcijam i doseže
jo, da se topijo mineralne se
stavine v zemlji v taki globi
ni, ki je  voda pri navadnem 
nam akanju nikoli ne doseže 
Tako lako vsaka rastlina črpa 
več hranljivih snovi.

Tehnično je  vodni sveder 
podoben ogromnemu kemič
nemu svinčniku. To je  pri
bližno meter dolga in štiri 
centim etre široka cevka, ki 
se na vrhu zoži v avtom atič
no zaklopko. Voda priteče iz 
rezervoarja pod pritiskom  
ene do dveh atmosfer. V eni 
do dveh sekundah zvrta sve
der luknjo v tla in vbrizga 
curek vode v določeni glo
bini.

Vodni sveder obeta, da ga 
bo mogoče uporabljati tudi v 
druge namene. Kot del nove
ga teničnega postopka, zna
nega kot hidromehanizacija

bo sveder uporabljiv za setev 
semen v raztopljenem  gnoji
lu. Prav tako bo koristi) za 
injiciranje kemikalij za uni
čevanje plevela in škodljivih 
parazitov v zemlji.

D r o b n e  z a n i m i v o s t i
HITLER V ANGLIJI

N enavadno ša lo  s i je  privoščil 
an g lešk i p oslan ec S ilverm an, ko  
je  pri p restopu  m eje  na predpi
sane form ularje n aved el, da se  
im enu je A dolf H itler in  da je  po  
p oklicu  državnik . U službenec je  
brez pripom be vze l izpolnjeno  
vprašalno p o lo  in  m u  rekel, da je  
vse  v  redu. Ko je  p oslan ec o  tem  
pripovedoval v  a n g lešk em  p arla 
m entu , je  n asta l bučen  sm eh , sm e
ja l se  j e  tu d i pred stavn ik  m in i
strstva za notran je zadeve, k i je  
tudi ob lju b il, da  b o  ce lo tn i slučaj 
preiskal.

PO NOVEM LETU 
ČISTEJŠI ZRAK

P o  1. januarju  bodo v sa  vozila  
na benzin  v  Zahodni N em čiji m o
rala im e ti p osebn e filtre  za od
stran jevan je škod ljiv ih  p lin ov, ki 
izh a ja jo  iz  m otorja. Pred vid evajo , 
da bodo zaradi tega  ukrepa zm anj
ša li zasm rajenost zraka.

TUDI STARI NARODI 
ODLIČNI ZVEZDOSLOVCI
V eliko  p resen ečenje v znanem  

delu  ita lijan sk ega  p esn ik a  D ante
ja pred stavlja  precizen  op is ozve
zdja Ju žn i križ, k i ga n ajdem o v  
p esn ik ovem  d elu  »B ožanska ko
m edija« . N ek ateri zn an stven ik i 
m enijo, da je  o  tem  ozvezdju  
D ante lah k o zvedel iz  arabskih  
a tlasov  neba a li iz  pripovedovanj 
m ornarjev, k i so b ili v  t is tih  kra
jih , odkoder se  to  ozvezd je  vid i. 
Toda n i m ogoče u gotoviti, odkod  
je  ita lijan sk i p esn ik  zvedel, da so  
n ekoč lah k o v id e li ozvezd je  Južni 
križ tu d i s  severn e  polob le. A stro
n om i so  to  u gotov ili m nogo ka
sn eje  in  to na o sn o v i i zredno za
p letenih  preračunavanj.

Al i  v a v i o n  l a h k o  u d a r i  s t r e l a
Nenavadna in še nepojasnjena nesreča ameriškega potniškega letala »Boeinga 707«, 

pri kateri je izgubilo življenje 82 potnikov, zbuja veliko pozornost.
P osledn ja  vest, k i jo  j e  prejel 

u slu žb en ec filad e lfijsk ega  leta lišča  
s  tega  le ta la  se  je  g lasila: »Tu le 
ta lo  214 . . . zažgani sm o  . . . pada
m o.« N ato  je  b ilo  v se  tih o . N ek o
ju  u gasn ile  lu či, p et k ilom etrov  
lik o  sek un d  k asn eje pa je  le ta lo

trešč ilo  na k oru zn o p o lje  v  b liž in i 
m esteca  Ailktown. N astala j e  stra 
hotna ek sp lozija , zaradi katere so  
na tri k ilom etre oddaljen em  kra
daleč pa s o  na n ek em  drsališču  
lju d je b ili prepričan i, da  je  padla  
atom ska bom ba.

Ta nesreča pa je  b ila  fan tastič
n o  podobna eni drugi, k i s e  je  
zgod ila  pred  štirim i leti in  sicer  
55 k ilom etrov daleč od  tega  m esta . 
V ob eh  p rim erih  sta le ta li za šli v  
n ev ih tn i ob lak . »Boedng 707« je  b il 
na v iš in i 1.500 m etrov, a  drugo le
ta lo  za  300 m etrov  v iš je . T ak o k o t  
p ri p rvi n esreči so  tudi p ri tej 
p riče trd ile , da so  v id e le  vzrok: 
strela  je  trešč ila  v  a v ion  n ep osred 
n o  pred p adcem .

Strok ovnjak i n erad i sp rejem ajo  
tak e iz ja v e  očev id cev . S ličn o  ob 
razložitev  k o t p rv ič je  tu d i sed aj  
n aved el p red stavn ik  za leta lstvo . 
P o n jegovem  m n en ju  je  do n esre
če p rišlo , k er  se je  razpočil rezer
voar za gorivo. S trok ovnjak i so  
od ločn o  od k lon ili m iš ljen je , da b i 
v av ion  lah k o  udarila  strela . P o  
n jih ov ih  besed ah  grom  lah k o  u da
r i  v  le ta lo , k ar se  p ogosto  d ogaja , 
ko gre sk o z i n ev ih tn e ob lak e, v en 
dar ga lah k o  p ošk od u je n a  zuna
n jem  d elu . V oditelji le ta lsk ih  
družb n a v a ja jo  n ek aj tak ih  p ri
m erov . O dklanjajo pa m iš lje n je , 
da b i se  zaradi strele  v n e lo  gorivo  
in  n asta la  ek splozija .

N ep ojasn jen a  je  o sta la  tu d i n e
sreča  enega drugega leta la , k i s e  
j e  raztreščilo  pri M ilanu 1960. le 
ta. P o  m nen ju  n ek aterih  strok ov
n jakov so  se  v  izp u šn ih  ceveh  n a 
brale b en cin sk e kaplje, k i jih  j e  
strela zažgala. D rugi strok ovnjak i 
p a  so  op ozarjali, da k rivec n i stre
la, tem več vrtinc i, k i n a sta ja jo  v  
v elik ih  v išin ah . Znano je  n am reč, 
da so  tu d i v e lik i reak tivci v  takih  
vrtincih  brez m oči. Edina p om oč  
so  jim  p oseb n i radarji, s  p om oč
jo  katerih  lah k o  pravočasn o  od 
k rije jo  ta k e  vrtin ce  in  se  jim  izog 
n ejo .

T aki aparati so  se pri nekaterih  
le ta lih , k i so  se  n a  čuden  način  
p on esrečila , p ok var ili m ed  poletom  
sam im , zato  p ilo ti n iso  m ogli od
k riti n evarn osti. Toda danes p o 
d obn e ok vare v e č  n iso  m ogoče. 
Z akaj s e  je  torej »B oeing« raztre
ščil?  M orda zato. ker p ilot n i do
v o lj  pazil na  radarske naprave ali 
pa je  p od cen jeva l nevarnost? Mor
da pa je  na n ek  način , k i stro
k ovn jak om  še  n i znan, b ila  vzrok  
n esreče  tudi strela.

9. d e c e m b ra  z ju tr a j  — ra zb itin e  le ta la  »B oe in g« — p ra v o  o p u s to še n je

Preberite tudi tole:

0 čem gov or i j o  
a ng l e š k i  l o rd i

A n g l i ja  je  še v e d n o  d e ž e la , 
k j e r  se t r a d ic i ja  z e lo  s p o š tu 
je .  L ju d je  s p le m iš k im i  n a 
s lo v i,  p o  č ig a r  ž i la h  se p r e ta 
k a  » p la v a  k r i« ,  še n is o  iz u m r 
l i ,  te m v e č  n a s p r o tn o ;  n j ih o v o  
š te v i lo  ra s te .

Stari ar istok ratje  so  oh ran ili 
svo je  b ogastvo do d anašn jih  dni 
v  g lavnem  zato, ker s e  tak o na
s lov  k akor p rem oženje ved n o p o 
d ed ovali p rvorojenci. Zato je  še  
d anes p recej tak ih  p rim erov, da 
n ajstarejši brat razkošno živ i, a 
n jegov  m la jši brat s e  k ot uradnik  
skrom no p rež iv lja . 2 e  pred zadnjo  
vojn o  so zap ostav ljen i s in o v i u sta
n ov ili poseben  k lub  z n am en om , 
da bi p oru šili te  trad ic ije . Toda 
an glešk o  p lem stvo  se  zaveda, da 
bo velik a  b ogastva oh ran ilo  sa m o  
tako, če bo p reh aja lo  z en e na 
drugo osebo. V endar tu d i to  bo
gastvo n i ved n o tak o , k ot to  obe
ta lord sk i n aslov . Zato se  p lem 
stvo rado p oslu žu je  raznih  n ači
nov, da svo je  p rem oženje p oveča , 
ali da s i vsaj zagotovi le p e  dohod
ke. N a jčešče  izk or išča jo  v  te  na
m en e turizem .

Ena izm ed  pravic aristok ratov  
z lordsk im i n aslov i je  ta , da im a
jo m esto  v  D om u lordov. T em e o  
katerih  tam  razpravljajo, najbolje, 
ponazarjajo n jih ove težn je. Od 
1955. le ta  pa do 1960 je  v  D om u  
lordov govorilo  točn o  8 vojvod . 
En vojvod a  je  govoril o  p ostrvih , 
n ek ih  sprem em bah zakona o lovu  
in  ce n a h , sv in jsk ega  m esa. D rugi 
vojvod a  je  govoril o  uničevanju, 
n ek ih  p o ša sti m ed  fazan i, o jele
nih in  zaščiti gozdov. V ojvoda Sa- 
darlyd pa je  trikrat govoril o je
len ih .

K oncem  lan sk ega  le ta  je  v  An
g liji živelo še  935 lordov, k i so  
razdeljen i v  tri sku pine. P o  kon
čan i sv etovn i v o jn i je  b ilo  progla
šen ih  tu d i d evet n ovih  grofov. Za
nim ivo je, da je  od  začetka teg a  
sto letja , tu d i v eč  a n g lešk ih  pred
sed n ik ov  v la d e  dobilo ta n aslov , 
vendar so  ga štirje  od k lon ili, m ed  
n jim i tu d i W inston Churchil.

L ordski n aslov  ne daje v e lik ih  
p red n osti. L ordi laže  p rid ejo  do 
slu žab n ik ov, laže dobijo posojila  
ali rezervirajo  v  spa ln ih  vagon ih  
karte, b rezplačno dobivajo zap is
n ik e an g lešk ega  parlam enta, v  ča
su zasedanja  pa tu d i tr i fu n te  
d nevnice. Lordski n aslov  pa igra  
velik o  v logo  p ri karierah.

RAZSEKANA NA 6000 
DELOV

V Egiptu sedaj z nag lico  pre
m eščajo  stare spom enike in  sicer  
s  tistega  p odročja, k i ga b o  zalila  
voda, k o  bodo zgradili asuansk i 
jez. P reseliti m orajo kar 16 sku 
p in  spom enikov. D elo  je  izredno  
težavn o in  ga brez podpore ce le
ga sveta  n e  b i m ogli op raviti. To
da svet hoče, da t i stari spom eni
ki o stan ejo  tudi p ozn ejšim  rodo
vom . Kaj m orajo  v se  napraviti, 
n ajbolje  priča p reselitev  svetišča  
iz D eke. Celotna zgradba je  razse
k ana na 6000 kam enitih  b lokov, ki 
so  jih  p rep elja li z  ladjam i in  p o 
novno  sestav ili.

M ihail Z oščen ko

Delovna ob leka

P o g le jte , d rža v lja n i, kam  
sm o  p riš li!  D elovn i č lo vek  n a j 
n ik a r ne h o d i v re s ta v ra c ijo  
— ne b o d o  ga p u s tili  n o ter. 
P o stra n i g led a jo  na d e lo vn o  
o b lek o . P reveč  u m azan a  je  
p a č  za  to  o k o lje .

To n ezg o d o  je  d o ž iv e l V asi
l i j  S tep a n ič  K o n o p a to v . V rg li 
so  ga, b ra tc i, iz  re s ta vra c ije . 
V id ite , k a j sm o  dočakali!

N o, k o m a j je  V a s ilij S te p a 
n ič  s to p il  sk o z i v ra ta , že  je  
začu til, da  n ek a j n i v  redu  in 
da  je  v ra ta r  n ek a k o  p o šk ilil  
na n jeg o vo  o b lek o . A  o b lek a  
je  b ila  delovn a , u m azan a  o b 
leka.

R e k e l je  v ra ta r ju : »K aj m e  
p o s tra n i g ledaš! O b lek ica  ti 
ne ugaja? N a jb r ž  sm o  n a va je 
ni p o šk ro b lje n ih  o v ra tn ič 
kov?«

V ra ta r  pa  je  zg ra b il V asili
ja  S tep a n iča  za k o m o lec  in  
ga  n i p u s til  n aprej.

V a s ilj S te p a n ič  je  od sk o č il. 
»T ak o  tore j!«  je  kriča l. »De
lo vn em u  č lo vek u  ne d o v o lite  
v  re s ta vra c ijo ?  O b leka  ni za 
želena?«

L ju d je  so  se  k a jp a k  zbrali. 
G leda li so . V a s ilij  S tep a n ič  
p a  je  v p il:  »Da, p ra v im , zares, 
d rža v lja n i, p o šk r o b lj  enega ov

ra tn ik a  n im am , k ra v a ta , p ra 
v im , m i ne b in g lja .. .  In  m o 
goče, p ra v im , s i  tr i  m esece  
n isem  u m il v ra tu . N o, p ra 
v im , n im a m  časa, da b i s i  kar  
n a p re j p re o b la č il obleke.«

T ed a j so  n a m ešč en c i o b k o 
lili V a s ilija  S tepa n iča . P rije li  
so  ga  p o d  p a zd u h o  in ga  v le 
k li ven. V ra tar, ta  p es , p a  je  
k a r s  k o len am  pom a g a l, da  b i 
šlo  m e d  v r a ti  h itre je .

V a silij S tep a n ič  K o n o p a to v  
p a  je  k a r  pob esn e l. K a r  na 
jo k  je  š lo  č loveku . »Tovariši«, 
je  g ovoril, » b ra tje  p o  m leku !  
K a j se  d o g a ja  v  d e la v sk o  
k m e č k i d ru žb en i u red itv i?  
P ra v im  va m , b re z  p o šk r o b lje 
nega o vra tn ik a  č lo vek u  n iti  
je s t i  ne d o v o lijo . ..«

N a sta la  je  zm e šn ja va , k er  
so  lju d je  v id e li, da  se  ru ši i
deo lo g ija . Z ačeli so  o d r iv a ti

nam eščen ce. E d e n  je  v ih te l  
s te k le n ico , d ru g i s t o l . . .

G o sp o d a r  se  je  d r l na vse  
grlo  —  češ zd a j p a  lah ko  za 
p re jo  re s to v ra c ijo  za ra d i raz
v ra ta .

N e k d o  o d  g o d b en ik o v  je  s te 
kel p o  m ilico .

M ilica  je  p riš la . V ze la  je  
ro dn ega  g o lo b čk a  V a s ilija  
S te p a n o v ič a  K o n o p a to v a  in 
ga zg n e tla  v  n ek a k šn o  kočijo .

V a s ilij S te p a n ič  p a  tu d i tu 
k a j n i u tihnil.

»B ratci«, je  v p il, »k a j p a  je  
to?  P ra v im  va m , še  m ilica  da 
je  p o tu h o  k rč m a rju , za ra d i 
o b le k e  za p ira jo  č lo v e k a  in 
p ra v im  va m , b o lje  bo zam e, 
če o d p lu je m  k b u ržu jem  v  
A m erik o , k o t p a  da  p re n a ša m  
ta k o  ravn an je , v a m  pravim !«

In  V a s jo  K o n o p a to v a  so  
p r ip e lja li  na m ilico  in  ga v ta k 
n ili v  ce lico . V so  n oč rod n i

g o lo b ček  V a s ja  K o n o p a to v  ni 
za tisn il očesa . Š ele  p r o t i  ju 
tru  je  n ek o lik o  za sm rča l, le 
za  h ipec . Z ju tra j p a  so  ga 
o d v e d li k  p o ve ljn ik u .

P o ve ljn ik  p a  je  deja l:»P oj- 
d ite , p ra v im , to va r iš , dom ov!«

V a sja  je  rekel: »U žalili s te  
m e, zd a j p a  — p o jd i te  do 
m ov. . .  D elovn a  o b lek a , p ra 
v im , ni p o  v a še m  oku su ?  P o
v e m  va m , p r i  p r ič i  b i lah ko  
se d e l in  se  o d p e lja l  v s v e t  
lju d sk ih  k o m isa r je v , da  se  
p r ito ž im  za ra d i teg a  ra vn a 
nja.«

P o ve ljn ik  m ilice  je  rekel:  
» P u stite  to , to va r iš . P ri nas 
v e lja  p ra v ilo :  p ija n im  lju d em  
ne d o v o lju je m o  v s to p a  v  re
s ta v ra c ijo . T i pa  si, p ra v ijo , 
celo  s to p n ic e  obruhal!«

»K aj, kako?« se  je  za ču d it 
K o n o p a to v . »T o re j m e  n iso  
za p r li za ra d i o b le k e ?«

T ed a j je  V a s ilija  S tep a n iča  
n ek a j o bšlo . »Jaz pa«, je  re
kel, »se m  m islil, d a  za ra d i o b 
leke . Z d a j p a  s te  rek li, da  
za ra d i p ija n o s ti . N o, to , se v e 
d a  ra zu m em . To m i je  všeč , 
ne u p ira m  se«.

V a s ja  K o n o p a to v  je  s tisn il  
p o v e ljn ik u  roko , se  o p ra v ič il  
za ra d i n ad lege  in  od h ite l.

D a b i tu r is t i  — tu jc i ob  v sa 
k em  času  ved e li, k o lik o  ka že
jo  u re  v  n jih o v i deže li, so  v  
S a lzbu rgu  v  so se d n ji A v s tr i j i  
p o s ta v il i  ta le  g lo b u s  — uro, 
k i kaže  točen  ča s za  v se  geo
g ra fsk e  širine.

Z  žogo  se  ra d i igarjo  v s i  o tro b i sv e ta . K a d a r  se  n a ve liča jo  
dru gih  igračk , v ed n o  se  n a jra je  v rn e jo  k žo g i — ta k o  fa n t
ki, k a k o r  d e k le tc a
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